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ΣΥΝΑΓΕΡΜΟΙ ΓΙΑ TON 10
ΦΟΒΟΥΝΤΑΙ ΜΗ 

ΓΙΝΟΥΜΕ ΜΠΕΡΓΚΑΜΟ
> Μάσκες παντού σε Αθήνα και 
θεοσαλονίκη, αγωνία στα νησιά

> Το σχέδιο για ίο άνοιγμα 
ίων σχολείων > Η αλήθεια για 
ία τεστ και ο ρόλος του ΕΟΔΥ

> ΠΟΥ: «Κάντε όλοι τα πάντα»
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ΡΕΠΟΡΤΑΖ
ΘΕΟΔΩΡΑ Ν. ΤΣΩΛΗ

Η εβδομάδα που μας πέρα
σε σκιαγράφησε μια κορω- 
νο-κατάσταση που τείνει να 
λάβει πρωτόγνωρα δραμα
τικές διαστάσεις για τη χώ
ρο. Την περασμένη Τετάστη 
κατεγράφη «εθνικό ρεκόρ» 
επιβεβαιωμένων κρουσμά
των από την αρχή της παν
δημίας - 262 μέσα σε μία 
ημέρο, ενώ την Πέμπτη ακο
λούθησαν άλλα 204 και πέ
ντε θάνατοι. Παράλληλα 
αποδείχθηκε για άλλη μια 
φορά ότι εστίες υπερμετά- 
δοσης του ιού μπορούν να 
δημιουργηθούν πολύ εύκο
λα λόγω της χαλαρότητας 
των νέων θέτοντας σε κίνδυ
νο τις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού: χαρακτηριστικό 
παρόδειγμα, το νηροκομεία 
στο Ασβεστοχώρι που με
τρά δεκάδες κρούσματα 
σε ηλικιωμένους και δύο 
θανάτους (μέχρι την ώρα 
που γράφονταν αυτές οι 
γραμμές την περασμένη Πέ
μπτη) εξαιτίας, όπως όλα 
δείχνουν, ενός πάρτι στη 
Χαλκιδική στο οποία συμ
μετείχε μαζί με άλλα 2.000 
άτομα (!) κάποιος φίλος ερ
γαζομένου σε αστό.

Από τα μπαρ 
στις πλατείες

Και ενώ τα μέτρα από την 
πολιτεία εντείνονται για να 
ανακοπεί η προέλαση του 
ιού με ένα από τα κυριότε- 
ρα να αφορά το κλείσιμο 
εστιατορίων και μπαρ τα με
σάνυχτα, ο συγχρωτισμός 
μεταφέρθηκε από τα μπαρ 
στις... πλατείες και τις πα
ραλίες για μεταμεσονύχτια 
διασκέδαση. «Μπροστάρη
δες» στη μη τήρηση μέτρων 
οι νέοι που συνεχίζουν να 
αψηφούν τον ιογενή κίν
δυνο παρότι, σύμφωνα με 
τα στοιχεία, ο μέσος όρος 
ηλικίας των νοσούντων με 
COVID-19 στη χώρα μας 
συνεχώς μειώνεται και ένα 
στα 10 νεαρά κρούσματα 
κινδυνεύει να νοσήσει σο
βαρά - είναι αξιοσημείωτο 
ότι πριν από μερικές ημέρες 
διασωληνώθηκε στο Πανε
πιστημιακό Νοσοκομεία Λά
ρισας μια 27χρονη ειδικευ
όμενη χειρουργός (ευτυχώς 
την Πέμπτη έγινε γνωστό ότι 
η νεαρή αποσωληνώθηκε).

Στα 36 χρόνια η μέοη ηλικία των κρουσμάτων

Ενα νέο στοιχείο για την πανδημία στην Ελλάδα είναι ότι υπάρχει πλέον και μια 
ηλικιακή διαφορά τόσο όσων νοσούν με COVID-19 όσο και όσων ασθενούν βαριά και 
εισάγονται σε ΜΕΘ εξαιτίας της νόσου, σε σύγκριση με την περίοδο του lockdown. Ο 
μέσος όρος ηλικίας των ατόμων που έχουν νοσήσει τον Αύγουστο είναι πλέον τα 36 
έτη, σύμφωνα με post του υπουργού Υγείας κ, Β. Κικίλια (φωτογραφία), ενώ και στους 
διασωληνωμένους ο μέσος όρος ηλικίας έχει πέσει στα 63 έτη.

Σήμα κινδύνου από τους ειδικούς μετά την εκτόξευση των κρουσμάτων και 
τπν εμφάνιση εστιών υπερμετάδοσης που απειλούν τις πιο ευάλωτες ομάδες

Συναγερμοί για τον ιό: 
«Τηρήστε όλοι τα μέτρα!»

Μπροστά σε αυτή την εικό
να η ανησυχία είναι μεγάλη, 
με στελέχη του υπουργεί
ου Υγείας να επισημαίνουν 
ότι «κάνουμε αγώνα με το 
άνοιγμα νέων κλινών, τις 
προσλήψεις προσωπικού 
και την πρόληψη να προ
λάβουμε. Εάν φτάσουμε 
σε υψηλό αριθμό κρου
σμάτων, η κατάσταση θα 
είναι δύσκολα διαχειρίση- 
μη».
Απέναντι σε αυτή την ολοέ
να και πιο «γκρίζα» εικόνα, 
οι επιστήμονες της αρμό
διας Επιτροπής Εμπειρο
γνωμόνων του υπουργείου

Υγείας για τον νέο κορωνο- 
ϊό που μίλησαν στο «Βήμα» 
τόνισαν με κάθε τρόπο την 
ανάγκη τήρησης των μέτρων 
από τον πληθυσμό εδώ και 
τώρα. Αντίστοιχο ήταν και 
το σχόλιο της εκπροσώπου 
του Παγκόσμιου Οργανι
σμού Υγείας (ΠΟΥ) δρος 
Μάργκαρετ Χάρις προς 
«Το Βήμα»: «Η πανδημία 
συνεχίζει να βρίσκεται σε 
έντονη φάση. Τηρήστε 
όλοι τα πάντα!».

«Είμαστε στην αρχή 
του δεύτερου κύματος»
«Βρισκόμαστε στην αρχή

ενός δεύτερου κύματος 
της επιδημίας του νέου 
κορωνοϊού στη χώρα μας» 
ανέφερε στο «Βήμα» ο κ. 
Δημήτριος Παρασκευής, 
αναπληρωτής καθηγητής 
Επιδημιολογίας και Προλη
πτικής Ιατρικής του ΕΚΠΑ 
και συμπληρωσε ότι «παρα- 
τηρείται μια κόπωση στην 
κοινωνία η οποία συνεπά
γεται δυσκολία εφαρμο
γής των μέτρων. Ωστό
σο πρέπει ο πληθυσμός 
να πειστεί να τηρήσει τα 
μέτρα διότι ένα γενικευ- 
μένο lockdown δεν είναι 
επιθυμητό για πλήθος κοι-

Ο Σωτήρης Τσιό- 
δρας έξω από τον 
οίκο ευγηρίας στο 
Ασβεστοχώρι, όπου 
καταγράφηκαν δε
κάδες κρούσματα 
κορωνοϊού, εξαιτί
ας (σύμφωνα με 
τις ενδείξεις) 
ενός πάρτι στη 
Χαλκιδική

νωνικών και οικονομικών 
λόγων».
Η προσπάθεια γίνεται μέ
σα από την αδιάκοπη λήψη 
μέτρων. Ωστόσο οι αριθμοί 
των κρουσμάτων βρίσκο
νται σε πορεία... εκτόξευ
σης. Είναι τελικώς τα μέτρο 
επαρκή; «7α μέτρα λαμβά- 
νονται εκτιμώντας συνεχώς 
την επιδημιολογική κατά
σταση. Αν είναι επαρκή τα 
όσα έχουν ληφθεί θα φανεί 
σε περίπου μία εβδομάδα 
από τώρα».
Κατά τον κ. Παρασκευή 
είναι πιθανό η χαλάρωση 
των νέων να έχει σημαντι
κό αντίκτυπο στες ευάλωτες 
ομάδες όπως οι ηλικιωμέ
νοι. «Ηδη από τώρα αλλά 
ιδίως από τον Σεπτέμβριο 
που θα υπάρχει επιστρο
φή από τις διακοπές και 
ο πληθυσμός θα αρχίσει 
να κλείνεται περισσότερο 
μέσα στα σπίτια, θα αυξη
θούν ακόμη περισσότερο 
οι πιθανότητες να εκτε
θούν στον ιό οι ευπαθείς 
ομάδες που διαβιούν με 
νέους. Με δεδομένο ότι

αυτή τη στιγμή έχουμε 
περισσότερα από 1.500 
ενεργά κρούσματα — και 
αυτό με βάση τα επιβε
βαιωμένα κρούσματα, ο 
αριθμός στην κοινότητα 
μπορεί να είναι δεκαπλά
σιος — υπάρχει κίνδυνος 
μεγαλύτερης διασποράς 
του ιού με αντίκτυπο στις 
ευάλωτες ομάδες».

«Θα χρειαστεί νοσηλεία 
ποοοοτό 8%-10%»
Καθώς τα κρούσματα εκτο
ξεύονται στη χώρα μας, εύ
λογο είναι το ερώτημα για 
το τι συμβαίνει στα νοσο
κομεία. Οπως ανέφερε στο 
«Βήμα» η καθηγήτρια Εντα
τικής Θεραπείας της Ιατρι
κής Σχολής του Εθνικού και 
Καποδιστριακού Πανεπι
στημίου Αθηνών και μέλος 
της Επιτροπής Εμπειρογνω
μόνων κυρία Αναστασία 
Κοτανίδου «μέχρι στιγμής 
παρατηρείται μια μικρή 
αύξηση των διασωληνω- 
μένων σε ΜΕΘ ασθενών 
με COVID-19. Μικρή εί
ναι και η αύξηση που κα
ταγράφεται στους νοση
λευόμενους με CO VID-19 
εκτός ΜΕ&>.
Η δυναμική που δείχνει 
αυτή τη στιγμή η καταγρα
φή του ιού στην κοινότητα 
μέσω των επιβεβαιωμένων 
κρουσμάτων μπορεί να προς 
σφέρει μια πρόβλεψη για το 
τι περιμένουμε το επόμενο 
διάστημα στα νοσοκομεία 
μας από ότιοψη νοσηλειών; 
«Δεν μπορούμε να έχουμε 
τέτοιες ασφαλείς προβλέ
ψεις διότι κανένα μαθημα
τικό μοντέλο ως τώρα δεν 
έχει λειτουργήσει όπως πε
ριμέναμε. Για αυτό και οι 
επιδημιολόγοι του ΕΚΠΑ 
τρέχουν πλέον ένα νέο επι- 
δημιολογικό μοντέλο από 
το οποίο ελπίζουμε ότι θα 
μπορούμε να λάβουμε πιο 
ακριβείς αριθμούς σχετι
κά με τα άτομα που πε
ριμένουμε να νοσήσουν. 
Η πρόβλεψη που έχουμε 
μέχρι στιγμής στα χέρια 
μας και για ορίζοντα ως 
το τέλος της εβδομάδας 
δείχνει ότι από τους αν
θρώπους που μολύνονται 
με SARS-Co V-2 ποσοστό 
8%-10% θα χρειαστεί νο
σηλεία και ποσοστό 5% 
επί των νοσηλευομένων 
θα χρειαστεί κρεβάτι σε 
ΜΕ&>.

ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ ΠΟΥ ΣΤΟ «ΒΗΜΑ» mmmmmmmmmmmmmmammmmmmmmmmmmmmmm

«Η πανδημία βρίσκεται ακόμη σε έντονη φάση»

«Το Βήμα» μίλησε με την εκπρόσωπο του ΠΟΥ δρα Μάργκαρετ Χάρις για την πορεία της πανδημίας. 
Οπως μας είπε η κυρία Χάρις «βρισκόμαστε ακόμη σε έντονη φάση της πανδημίας παγκοσμίως 
αλλά είναι σημαντικό να θυμόμαστε ότι δεν είναι ποτέ αργά για να αναστρέψουμε την κατάσταση. 
Τα κράτη πρέπει να αναλάβουν περισσότερη δράση και οι πολίτες πρέπει να συμμορφώνονται 
με τα νέα μέτρα. Τα βασικά μέτρα για να μειωθεί η μετάδοση και να σωθούν ζωές παραμένουν 
τα ίδια. Για τις αρμόδιες αρχές, διενέργεια τεστ, εντοπισμός, απομόνωση και σωστή φροντίδα 
των κρουσμάτων καθώς και ιχνηλάτηση και καραντίνα των επαφών τους. Και ο καθένας μας 
όμως έχει τον δικό του ρόλο ώστε να σπάσει η αλυσίδα της μετάδοσης. Κρατήστε αποστάσεις, 
πλένετε τα χέρια σας, αποφύγετε τον συνωστισμό και τους κλειστούς χώρους, φορέστε μάσκα 
όπου σι’στήνεται. Κάντε τα όλα\».
Η δρ Χάρις σχολίασε και τις εξελίξεις με το πρώτο εμβόλιο, αυτό στη Ρωσία σημειώνοντας ότι «ο ΠΟΥ 
χαιρετίζει όλες τις εξελίξεις στην έρευνα και την ανάπτυξη εμβολίων για την COVID-19. Ωστόσο 
η επιτάχυνση της έρευνας για εμβόλια πρέπει να ακολουθεί τις καθιερωμένες διαδικασίες σε κά
θε στάδιο ανάπτυξης, ώστε να διασφαλιστεί ότι οποιοδήποτε εμβόλιο τελικώς παραχθεί θα είναι 
ασφαλές και αποτελεσματικό. Βρισκόμαστε σε επαφή με τους ρώσους επιστήμονες και τις αρχές 
και προσβλέπουμε στο να αναλύσουμε τις λεπτομέρειες των κλινικών δοκιμών που διεξήγαγαν».

■η
I8BS—

____________
ΗΗΗΗΗΗΗμΗΗΜΗΗΗΗΗΗΗ·mμ



3;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Η αλήθεια για τα τεστ και ο poAos του ΕΟΔΥ
Πηγή: ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σελ.: 10-11 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 2356.32 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 55380

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΟΙ ΑΡΙΘΜΟ!

Μόνο 
40 έλεγχοι 
ανά 1.000 
κατοίκους
Από τα επίσημα 
στοιχεία του ΕΟΔΥ 
προκύπτει αβίαστα 
το συμπέρασμα ότι 
η χώρα βρίσκεται 
σήμερα σε μια 
κρίσιμη καμπή: τα 
επιβεβαιωμένα 
την Τετάρτή 
12 Αυγούστου 
νέα κρούσματα 
ανέρχονταν στα 
262, ανεβάζοντας 
τον συνολικό αριθμό 
κρουσμάτων στα 
6.177. Προκειμένου 
να ανιχνευτούν 
αυτά τα κρούσματα, 
πραγματοποιήθηκαν 
από τα τέλη του 
περασμένου 
Φεβρουάριου 
και μέχρι τη 12η 
Αυγούστου 679.785 
τεστ συνολικά στπ 
χώρα. Με δεδομένο 
ότι περισσότερα από 
το 1/3 των τεστ που 
έχουν διενεργηθεί 
αφορούσαν τους 
ελέγχους στις 
πύλες εισόδου, ο 
συνολικός αριθμός 
των τεστ που 
έγιναν εντός των 
τειχών, όπου και 
φαίνεται να υπάρχει 
αναζωπύρωση 
της πανδημίας, 
κυμαίνεται μεταξύ 
400.000 και 
450.000. Ακόμη 
και αν δεχθούμε 
ότι επρόκειτο 
για μοναδιαία 
δείγματα (πράγμα 
που δεν ισχύει), 
αυτά αντιστοιχούν 
στην καλύτερη 
των περιπτώσεων 
σε περίπου 40 
ελέγχους ανά 1.000 
κατοίκους. Ποσοστό 
που μας κατατάσσει 
στις τελευταίες 
θέσεις στην ΕΕ. 
Αρκούν άραγε 
αυτοί οι έλεγχοι για 
να αποκτηθεί μια 
καλή εικόνα της 
διάδοσης του ιού 
στον πληθυσμό;
Ο επίκουρος 
καθηγητής στο 
Τμήμα Υγιεινής και 
Επιδημιολογίας 
του ΕΚΠΑ Γκίκας 
Μαγιορκίνης 
και μέλος της 
συμβουλευτικής 
επιτροπής του 
ΕΟΔΥ θεωρεί ότι οι 
έλεγχοι επαρκούν 
και σημείωσε στο 
«Βήμα» ότι τις 
τελευταίες ημέρες 
τα δείγματα που 
ελέγχθηκαν στο 
εργαστήριό του 
και τα οποία είχαν 
προέλευση τα 
κλιμάκια του ΕΟΔΥ 
ήταν όλα αρνητικά.

Τεστ για κορωνοϊό πριν από 
εθελοντική αιμοδοσία. Παρότι 
η Ελλάδα παραμένει σε 
χαμηλή θέση πανευρωπαϊκά 
στην αναλογία των τεστ προς 
τον πληθυσμό, η ερευνητική 
κοινότητα διαμαρτύρεται 
ότι δεν αξιοποιείται στη 
σχετική κατεύθυνση

Η αλήθεια για τα τεστ 
και ο poAos του ΕΟΔΥ

Η ελληνική ερευνητική 
κοινότητα διαμαρτύρεται για 
τη μη αξιοποίησή της στον 
εντοπισμό των κρουσμάτων, 
παρά τις εξαγγελίες, την 
ώρα που η πανδημία δείχνει 
ξανά τα δόντια της

ΡΕΠΟΡΤΑΖ
ΙΩΑΝΝΑ ΣΟΥΦΛΕΡΗ

Την κριτική σύσσωμης της 
ερευνητικής κοινότητας συ
γκεντρώνει εδώ και λίγο 
καιρό ο ΕΟΔΥ με αφορμή 
τον μοριακό έλεγχο για τη 
διάγνωση του SARS-CoV-2. 
Ειδικότερα, οι ερευνητές 
αναφέρουν ότι ο ΕΟΔΥ κω
λυσιεργεί με αποτέλεσμα να 
μειώνεται η δυνατότητα της 
χώρος να πραγματοποιήσει 
περισσότερα μοριακά τεστ, 
πρακτική που θεωρείται δι
εθνώς κομβικής σημασίας 
στη διαχείριση της πανδη
μίας. Πολύ περισσότερο δε 
καθώς οι διεθνείς προβλέ
ψεις θέλουν το 40% του 
ανθρώπινου πληθυσμού να 
μολύνεται εν τελεί από τον 
ιό και βεβαίως μια αντίστοι
χη αύξηση των θανάτων. 
Ολα ξεκίνησαν την περα
σμένη άνοιξη, μια περίοδο 
κατά την οποία η πανδημία 
φούντωνε στην Ευρώπη και 
οι χώρες διαγκωνίζονταν 
για την εξασφάλιση αντι- 
δροστηρίων και εξοπλισμού 
για την πραγματοποίηση δι
αγνωστικών εξετάσεων. 
Στις 20 Μαρτίου, στην κα
θιερωμένη ανακοίνωση του 
υπουργείου Υγείας, η κυ
βέρνηση ευχαρίστησε (διά 
στόματος Σωτηρίου Τσιό- 
δρα) την ερευνητική κοινό
τητα η οποία έθετε εαυτόν

στην υπηρεσία της χώρας 
προτιθέμενη να συμβάλει 
στη διάγνωση, δημιουργώ
ντας μεταξύ άλλων και «σπι
τικά» τεστ ώστε να μειωθεί 
η εξάρτηση της χώρας από 
ξένες αγορές.

Εμβλπματική δράση 
χωρίς δράση;
Πράγματι, μέχρι τις αρχές 
Απριλίου η ιδέα είχε δια
μορφωθεί στην «Εμβληματι- 
κή δράση COVID-19-GR», η 
οποία στόχευε στην «Επιδη- 
μιολογική μελέτη του SARS- 
CoV-2 στην Ελλάδα μέσω 
εκτεταμένων εξετάσεων ανί
χνευσης του ιού και αντισω
μάτων, αλληλούχισης ιικών 
γονιδιωμάτων και γενετικής 
ανάλυσης ασθενών». 
Σύμφωνα με τη σχετική ανα
κοίνωση του πρωθυπουργι- 
κού γραφείου, αντικείμενο 
της δράσης COVID-19-GR 
θα ήταν η διερεύνηση της 
επιδημίας από τον ιό SARS- 
CoV-2 στην Ελλάδα, με 
πρώτο από τους τέσσερις

βί ισικούς στόχους την «Ανά- 
πτυξη “in house” εγχώριων 
μοριακών και ανοσολογι- 
κών μεθόδων ανίχνευσης 
του ιού SARS-CoV-2».
Δύο μήνες αργότερα, στις 
29 Ιουνίου, έπειτα από συ
νάντηση όλων των εμπλε
κόμενων φορέων στο Μέ
γαρο Μαξίμου, η σχετική 
πρωθυπουργική ανακοί
νωση κάνει λόγο για την 
πρόοδο των εργασιών, οι 
οποίες εξελίσσονταν με 
ταχύτερα βήματα από τον 
αρχικό σχεδίασμά, και «για 
γραφειοκρατικά εμπόδια 
που πρέπει να αρθούν σε 
διάφορους τομείς».

«Λεν χρειάζεται η χώρα 
τι<; υπηρεσίες μας;»
Στις 29 Ιουλίου τα εμπόδια 
φαίνεται να έχουν αρθεί 
καθώς σχετική τροπολογίο 
ψηφίστηκε από τη Βουλή. 
Παρ’ όλα αυτά, όπως ανα
φέρουν οι ερευνητές, ο ΕΟ- 
ΔΥ δεν έχει δώσει το πρά
σινο φως και κυρίως δεν

έχει περάσει στην αποστο
λή δειγμάτων για εξέταση. 
«Εργαστήκαμε πολύ σκλη
ρά όλους αυτούς τους μή
νες για να αναπτύξουμε τα 
διαγνωστικά πρωτόκολλα» 
δήλωσε στο «Βήμα» ο καθη
γητής του ΕΚΠΑ Βασίλης 
Γοργούλης και ένας από 
τους συντονιστές της δρά
σης και πρόσθεσε:«Περισ
σεύουμε; Λεν χρειάζεται η 
χώρα τις υπηρεσίες μας;». 
Τον έντονο προβληματι
σμό του εξέφρασε και ο 
Κώστας Σταματόπουλος, 
διευθυντής στο Ινστιτούτο 
Εφαρμοσμένων Βιοεπιστη- 
μών του Εθνικού Κέντρου 
Ερευνας και Τεχνολογικής 
Ανάπτυξης της Θεσσαλονι- 
κης, ο οποίος εκπροσώπησε 
τη χώρο μας στην ευρωπα
ϊκή δράση για τον κορωνο- 
ϊό «ERAvsCORONA», στην 
οποία ανατέθηκε από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή η δια
μόρφωση του πλαισίου των 
πολιτικών για την αντιμετώ
πιση της πανδημίας. «Το 
κρίσιμο θέμα είναι η διε
νέργεια μεγάλου αριθμού 
τεστ, την οποία τα ερευνη
τικά κέντρα της χώρας είναι 
πανέτοιμα να συνδράμουν. 
Μόνο οι εκτενείς και ταυ
τόχρονα στοχευμένοι έλεγ
χοι θα επιτρέψουν τη σαφή 
αποτύπωση της πραγματι
κότητας, απαραίτητη προ
ϋπόθεση για τη λήψη των 
κατάλληλων μέτρων που θα

περιορίσουν την εξάπλωση 
του ιού» σημείωσε μιλώντας 
στο «Βήμα».
Σχετικά με τα παράπονα 
των ερευνητικών ιδρυμά
των, ο πρόεδρος του ΕΟΔΥ 
κ. Παναγιώτης Αρκουμα- 
νέας δήλωσε στο «Βήμα»: 
«Ολοι χωρούν στην πανε
θνική προσπάθεια για την 
αντιμετώπιση της υγειονο
μικής κρίσης και σύντο
μα θα αρχίσει η υλοποίηση 
της εμβλημσπκής δράσης. 
Πρέπει πάντως να σας πω 
ότι σήμερα η δυνατότητα 
της χώρας να πραγματοποι
εί ελέγχους έχει υπερδεκα- 
πλασιαστεί σε σχέση με την 
έναρξη της πανδημίας, ενώ 
τα περισσότερα από 250 
κλιμάκιά μας συνεχίζουν να 
πραγματοποιούν ελέγχους 
όπου κρίνεται απαραίτητο».

Ποιος μπορεί 
να διαγνώσει
Στην αρχή της επιδημικής 
έξαρσης στην Ελλάδα, μο
ριακές διαγνωστικές εξετά
σεις για τον ιό άρχισαν να 
πραγματοποιούν δημόσια 
και ιδιωτικά εργαστήρια. 
Καθοριστικό ρόλο στη δι
αγνωστική δραστηριότητα 
είχαν τα τέσσερα κέντρα 
αναφοράς για τη γρίπη: το 
Ελληνικό Ινατιτούτο Παοτέρ 
και τα αντίστοιχα εργαστή
ρια της Ιατρικής Σχολής του 
Εθνικού και Καποδιστρια- 
κού Πανεπιστημίου Αθη-

ϋ
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νών (ΕΚΠΑ), της Ιατρικής 
Σχολής του Αρισιοτελείου 
Πανεπιστημίου Θεσσαλονί- 
κης (ΑΠΘ) και της Ιατρικής 
Σχολής του Πανεπιστημί
ου Κρήτης (ΠΚ). Η επιλογή 
τους από την πολιτεία δεν 
ήταν τοχαία: ως κέντρο ανα
φοράς για τη γρίπη είχαν 
τη δυνατότητα (κατάλληλο 
εξοπλισμό, εξειδικευμένο 
προσωπικό, τεχνογνωσία) 
να αναπτύξουν το τεστ μο
ριακού ελέγχου για την ανί
χνευση του SARS-CoV-2 σε 
σύντομο χρονικό διάστημα. 
Στη συνέχεια, το Εθνικό 
Κέντρο Αιμοδοσίας ανέ
λαβε να πραγματοποιεί τις 
διαγνωστικές εξετάσεις 
προεγχειρητικού ελέγχου 
όλων των νοσοκομείων 
της χώρας, ενώ, απαντώ
ντας στην αυξημένη ζήτηση, 
στον χορό της διάγνωσης 
μπήκαν και άλλα εργαστή
ρια. Σημειώνεται ωστόσο 
ότι η διαγνωστική επάρκεια 
δεν είναι σταθερή: ενδει
κτικά, μεγάλο νοσοκομείο 
της Αθήνας είχε αρχίσει να 
πραγματοποιεί μοριακή δι
άγνωση για τον ιό και στη 
συνέχεια σταμάτησε, ενώ 
υπεύθυνη σχετικού με τη δι
άγνωση εργαστηρίου πανε
πιστημιακού νοσοκομείου 
σημείωνε στο «Βήμα» ότι «ο 
αυξανόμενος φόρτος ερ
γασίας και η απαίτηση για 
γρήγορα αποτελέσματα δυ
σχεραίνουν το έργο μας». 
Οπως όμως αποδεικνύουν 
τα πρόσφατα γεγονστα στον 
Πόρο (όπου η καθυστέρηση 
των απαντήσεων έγινε αι
τία περαιτέρω αύξησης των 
κρουσμάτων), με έναν ιό ο 
οποίος δεν δίνει εγκαίρως 
συμπτώματα, η ταχύτητα της 
διάγνωσης είναι καθοριστι
κός παράγοντας στον επιτυ
χή έλεγχο της διάδοσής του.

Κρίσιμα ερωτήματα που χρήζουν πειστικών απαντήσεων
Παρά το γεγονός ότι οι έλεγχοι είναι σαφώς περισσότεροι σε σχέση με την αρχή της πανδημίας, μια σειρά 
ερωτημάτων παραμένουν ανοιχτά: Βάσει ποιου σχεδίου πραγματοποιούνται οι δειγματοληψίες; Σε μια 
κατάσταση τόσο ρευστή, πόσα τυχαία δείγματα πρέπει να αναλύονται καθημερινά για να έχουμε σαφή 
εικόνα της επιδημιολογικής κατάστασης στη χώρα; Αναλύονται όσα δείγματα πρέπει; Υπάρχει διαγνωστική 
επάρκεια των εμπλεκόμενων φορέων; Για να μπορέσει να λειτουργήσει η χώρα όσο το δυνατόν ομαλότερα, 
για να συνεχίσουμε να ζούμε με τον ιό, που όλα δείχνουν ότι θα μας συντροφεύει για καιρό, τα παραπάνω 
ερωτήματα χρήζουν πειστικών απαντήσεων.

ΜΗΤΡΩΟ COVID-19

Καταγγελία για
«αιωρούμενα» δείγματα
Προκειμένου να υπάρχει μια στινολική εικόνα για τη χώρα 
θεσπίστηκε και λειτουργεί το Εθνικό Μητρώο COVID-19. 
Ολα τα αποτελέσματα των διαγνωστικών εξετάσεων, 
απ’ όπου και αν προέρχονται (δημόσιους ή ιδιωτικούς 
φορείς), οφείλουν διά νόμου να καταχωρίζονται στο 
Μητρώο, το οποίο όμως φαίνεται να εξελίσσεται σε μια 
άλλη ανοιχτό πληγή για τον ΕΟΔΥ. Γιατρός, η οποία επι
θυμεί να διατηρήσει την ανωνυμία της, κατήγγειλε στο 
«Βήμα» ότι στο «Μητρώο υπάρχουν χιλιάδες δείγματα 
που αιωρούνται. Δεν είναι σαφές αν πρόκειται για 
δείγματα τα οποία έχουν συγκεντρωθεί και δεν έχουν 
ελεγχθεί ακόμη ή αν έχουν ελεγχθεί και τα στοιχεία 
τους δεν έχουν καταχωριστεί».
Απαντώντας σε ερωτήσεις του «Βήματος», ο πρόεδρος 
του ΕΟΔΥ κ. Παναγιώτης Αρκουμανέας διέψευσε την 
κατηγορία για χιλιάδες «αιωρούμενα» δείγματα, επιση- 
μαίνοντας ότι «δεν έχουν όλοι οι φορείς τη δυνατότητα 
ηλεκτρονικής προσθήκης των δειγμάτων στο Μητρώο, 
πράγμα που αφήνει ένα μέρος της εργασίας να γίνει 
με το χέρι και έτσι υπάρχει όντως μια σχετική καθυ
στέρηση».

ΔΙΑΜΑΡΤΥΡΙΑ

Το Ινστιτούτο Παστέρ 
και οι εξετάσεις 
που δεν πληρώθηκαν

Από την αρχή της πανδημίας στην 
Ελλάδα το Ελληνικό Ινατιτούτο Πα
στέρ βρέθηκε στην πρώτη γραμμή 
της διάγνωσης. Είναι χαρακτηρι
στικό ότι στο Παστέρ ελέγχθηκαν 
τα δείγματα από το νοσοκομείο 
του Ρίου, στο οποία νοσηλεύτηκε 
το πρώτο κρούσμα της εκδρομής 
στους Αγίους Τόπους, αλλά και στο 
οποία προσήλθαν για δειγματολη
ψία οι υπόλοιποι εκδρομείς και οι 
στενές επαφές αστών.
Σήμερα, η πρόεδρος του Διοικη
τικού Συμβουλίου του Παστέρ, 
ομότιμη καθηγήτρια Βιολογίας του 
ΕΚΠΑ, κυρία Φωτεινή Στυλιανο- 
πούλου, εξηγεί τους λόγους για 
τους οποίους το Παστέρ σταμάτησε 
τη συνεργασία του με τον ΕΟΔΥ.
«Οταν μας ζητήθηκε από τον ΕΟ- 
ΔΥ να αρχίσουμε τους μοριακούς 
ελέγχους, αντιδράσαμε άμεσα: 
αφενός έγιναν οι απαραίτητες 
προετοιμασίες για να είναι σε 
θέση το αρμόδιο εργαστήριο να 
πραγματοποιεί τα τεστ και αφε
τέρου αποφασίστηκε από το ΔΣ 
του Ινστιτούτου να εφημερεύου
με (σ.σ. ως ερευνητικό ίδρυμα το 
Παστέρ δεν εφημερεύει) και βε
βαίως εξασφαλίσαμε τα απαραί
τητα κονδύλια για τα αναλώσιμα 
και τις αμοιβές του εμπλεκόμε
νου προσωπικού. Τα κονδύλια 
των δύο αρχικών συμβάσεων που 
υπογράφαμε με τον ΕΟΔΥ πο
λύ γρήγορα εξαντλήθηκαν, αλλά 
τα δείγματα εξακολουθούσαν να 
έρχονται από νοσοκομεία όλης 
της επικράτειας. Σας διαβεβαιώ

ότι δεν μας πέρασε ούτε στιγμή 
από το μυαλό να σταματήσουμε 
όταν η πανδημία ήταν σε έξαρση. 
Συνεχίσαμε λοιπόν την εξέταση 
των δειγμάτων που έρχονταν σε 
εμάς διαθέτοντας τα απαραίτητα 
κονδύλια από το αποθεματικό 
μας και κάνοντας παράλληλα πι
εστικά διαβήματα στον ΕΟΔΥ για 
την υπογραφή νέων συμβάσεων, 
ώστε να καλύπτονται οι διενερ- 
γούμενες εξετάσεις. Τα διαβή
ματα έπεσαν στο κενό και από 
τις αρχές Ιουλίου, μη υπάρχουσας 
νέας σύμβασης, σταματήσαμε να 
παραλαμβάνουμε δείγματα του 
ΕΟΔΥ. Μέχρι τότε το χρέος του 
ΕΟΔΥ προς εμάς ανερχόταν σε 
ένα πολύ σημαντικό ποσό και 
παραμένει απλήρωτο ως αυτή τη 
στιγμή».

Η απάντηση
Ερωτώμενος σχετικά ο κ. Αρκου
μανέας απάντησε στο «Βήμα» ότι 
«το Παστέρ δεν έπρεπε να είχε 
προχωρήσει σε διενέργεια τεστ 
ελλείψει σύμβασης και να αναμέ
νει να πληρωθεί εκ ττον υστέρων». 
Αξίζει να σημειωθεί ότι από τις 7 
Ιουλίου το Παστέρ επανήλθε στις 
επαλξεις της διάγνωσης: εκεί ελέγ
χονται καθημερινά 600 δείγματα, 
τα οποία προέρχονται από τους 
ελέγχους στες πύλες εισόδου, ύστε
ρο από σύμβαση που υπογράφτηκε 
με τη Γενική Γραμματεία Πολιτικής 
Προστασίας, με την κυρία Στυλια- 
νοπούλου να κάνει λόγο για «άψο
γη συνεργασία».

ΟΙ ΣΚΕΨΕΙΣ ΑΝΑ ΒΑΘΜΙΔΑ

Βήμα-βήμα 
οι αποφάσεις 
για τα σχολεία
Εξαιρετικά σημαντικός για 
την Ελλάδα είναι ο καλύτε
ρος έλεγχος του επιδημικού 
κύματος καθώς, μεταξύ άλ
λων, τον Σεπτέμβριο αναμέ
νεται το νευραλγικό για την 
κοινωνία άνοιγμα των σχο
λείων. Σύμφωνα με πληρο
φορίες, όλα τα σενάρια είναι 
ανοιχτό, καθώς οι αρμόδιοι 
παρακολουθούν στενά την 
επιδημιολογική κατάσταση, 
και συζητείται (αν επαλη- 
θευθούν τα χειρότερα σενά
ρια για πολλές εκατοντάδες 
κρούσματα ημερησίως - «Το 
Βήμα» δημοσίευσε την πε
ρασμένη Κυριακή τις εφι
αλτικές προβλέψεις για 600 
κρούσματα την ημέρα) ακόμη 
και να καθυστερήσει η έναρ
ξη της σχολικής χρονιάς, του
λάχιστον σε κάποιες από τις 
βαθμίδες εκπαίδευσης.

Ο ρόλος των παιδιών 
στη μετάδοση
Οπως υπογράμμισε στο «Βή
μα» η καθηγήτρια Παιδιατρι
κής και Παιδιατρικής Λοιμω- 
ξιολογίος, διευθύντρια της 
Β’ Παιδιατρικής Κλινικής 
του ΕΚΠΑ στο Νοσοκομεία 
Παίδων «Π. & Α. Κυριάκού» 
κυρτά Μαρία Τσολιά, ένα 
από τα μεγάλα ερωτήματα 
που συνεχίζει να παραμένει 
αναπάντητο στην επιστημο
νική κοινότητα είναι το πόσο 
μεγάλο ρόλο παίζουν τελι- 
κώς τα παιδιά στη μετάδο
ση του νέου κορωνοϊού. «Οι 
μελέτες παραμένουν αντι- 
κρουόμενες— οι περισσότε
ρες που έχουν διεξαχθεί ως 
σήμερα για το θέμα έλαβαν 
χώρα εν μέσω lockdown, 
γεγονός που δεν έχει επι
τρέψει την αποτύπωση ολο
κληρωμένης εικόνας για τα 
παιδιά και τον νέο κορωνο- 
ϊό. Γενικώς πάντως τα ερευ
νητικά δεδομένα δείχνουν 
ότι τα παιδιά κάτω των 10 
ετών μεταδίδουν λιγότερο 
τον ιό ενώ οι ηλικίες 10-19 
ετών συντελούν περισσότε
ρο στη μετάδοση».
Με τόσα σοβαρά ερωτήμα
τα ανοιχτά λοιπόν, τι πρέ
πει να γίνει με το άνοιγμα 
των σχολείων; Υπάρχει πε
ρίπτωση να μετατραπούν σε 
«βόμβες μετάδοσης» του ιού; 
«Σε αυτή την εξίσωση πρέ
πει να μην παραλείψουμε 
τον σημαντικότερο παρά
γοντα. Τι θα σηράνουν τα 
κλειστά σχολεία για τα ίδια 
τα παιδιά αλλά και για την 
κοινωνία». Η επιδημιολογι- 
κή εικόνα της χώρας όμως 
δεν προκαλεί ανησυχία; «Τα 
επιδημιολογικά δεδομένα

λαμβάνονται καθημερινά 
σοβαρά υπόψη. Ωστόσο η 
κατεύθυνσή μας είναι του
λάχιστον η πρωτοβάθμια εκ
παίδευση να λειτουργήσει 
πλήρως - με βάση το ότι τα 
μικρότερα παιδιά δεν έχουν 
τόσο σημαντική συμμετο
χή στη μετάδοση — και να 
συζητήσουμε με τι μορφή 
μπορεί να λειτουργήσει η 
δευτεροβάθμια εκπαίδευση, 
αν η επιδημιολογική εικόνα 
δεν είναι καλή».
Σχολείο με μάσκες; Και πό
σο εφικτό είναι αυτό; «7α 
παιδιά οκτώ ετών και άνω 
μπορούν να εκπαιδευθούν 
πολύ καλά στη χρήση μά
σκας)> ήταν η απάντηση της 
κυρίας Τσολιά. «Στα παιδιά 
κάτω των τριών ετών δεν 
πρέπει να γίνεται χρήση 
μάσκας, ενώ στις ηλικίες 
τριών ως οκτώ ετών η συμ
μόρφωση είναι ομολογου- 
μένως δύσκολη. Στα παιδιά 
αυτών των ηλικιών που θα 
πάνε σχολείο προτείνονται 
μικρές ομάδες και τήρηση 
αυστηρών κανόνων υγιεινής 
και προστασίας από τους 
παιδαγωγούς τους». Σύμ
φωνα με την καθηγήτρια, η 
κοινωνία πρέπει να συμμορ
φωθεί εδώ και τώρα στους 
κανόνες.

Μικρό ποσοστό 
των κρουσμάτων
Τα παιδιά αποτελούν διε
θνώς μικρό ποσοστό, της 
τάξεως του 6% επί των 
κρουσμάτων, σημείωσε στο 
«Βήμα» ο καθηγητής Παιδι
ατρικής Λοιμωξιολογίος και 
Επιδημιολογίος στο Πανεπι
στήμιο της Πενσιλβάνια κ. 
Θεοκλής Ζαούτης. «Πολλά 
παιδιά που μολύνονται με 
SARS-Co V-2 είναι ασυμπτω- 
ματικά ή εμφανίζουν ήπια 
νόσο. Επίσης δεν χρειά
ζονται στον ίδιο βαθμό με 
τους ενηλίκους νοσηλεία 
και εισαγωγή σε ΜΕΘ ενώ 
καταγράφονται και πολύ λί
γοι θάνατοι σε αυτά — λι
γότερο ι από 0,3% επί του 
συνόλου των θανάτων, σύμ
φωνα με τα Αμερικανικά 
Κέντρα Ελέγχου και Πρόλη
ψης Νοσημάτων». Και ο κ. 
Ζαούτης τόνισε ότι η άποψη 
της Επιτροπής Εμπειρογνω
μόνων είναι «πως τα παιδιά 
πρέπει να επιστρέφουν στο 
σχολείο. Συζητούμε όλες 
τις πιθανές επιλογές για να 
έχουμε ανοιχτά σχολεία. Εκ 
περιτροπής λειτουργία, χρή
ση μάσκας».

©ΕΟΔΩΡΑ Ν. ΤΣΩΛΗ
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Απάντηση του βουλευτή Α. Ξανθού σε δημοσίευμα

Δ
ημοσιεύουμε εΕώδικη διίλωση-διαμαρτυρία- 
πρόσκληση του Ανδρέα Ξανθού με τη διευκρί- 
νηση ότι το δημοσίευμα για το οποίο διαμαρτύρεται 

συντάχθηκε κατόπιν ενδελεχούβ και αναλυτικόν δη
μοσιογραφικά έρευνα s, βασισθείσαβ σε έγκριτεβ 
πηγέβ και έγγραφα τα οποία είναι στη διάθεση των 
εισαγγελικών αρχών. Η εφημερίδα δημοσιεύει ειδή- 
σειβ και ρεπορτάζ με αποκλειστικό γνώμονα την 
ενημέρωση ms KOivns yvdopns για ζητήματα δημοσί
ου ενδιαφέροντο8, δεν στοχοποιεί πρόσωπα, ούτε 
υιοθετεί άκριτα απόψειβ, αντίθετα υπηρετεί την 
ελευθεροτυπία και το καθήκον ενημέρωσή με σε
βασμό npos την προσωπικότητα των ατόμων.

ΕΝΩΠΙΟΝ ΚΑΘΕ ΑΡΜΟΔΙΟΥ 
ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΟΥ ΚΑΙ ΑΡΧΗΣ 

ΕΞΩΔΙΚΗ ΔΗΛΩΣΗ-ΔΙΑΜΑΡΤΥΡΙΑ 
ΚΑΙ ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ

Του ΑΝΔΡΕΑ ΞΑΝΘΟΥ του Γεωργίου, πρώην Υπουρ
γού Υγείαβ και νυν βουλευτού Ρεθύμνου, κατοίκου 
Αθηνών (οδόβ BouXns αρ.4), με Α.Φ.Μ.: 042294915

ΑΕιότιμεβ κυρίεβ και αξιότιμοι κύριοι, oos έχω ήδη 
αποστείλει την από 20-7-2020 δημόσια δήλωση και 
διαμαρτυρία μου, με την οποία διαμαρτυρήθηκα 
σχετικά με το απολύτου ψευδέβ και συκοφαντικό σε 
βάροβ μου δημοσίευμα ms εφημερίδαβ aas στο φύλ
λο aums που κυκλοφόρησε την 19-7-2020 στη σελ. 
49. Επειδή ουδέν πράΕατε npos αποκατάσταση ins 
npns και ms υπόληψήβ μου, αλλά και ms αληθείαβ 
των πραγμάτων, επανέρχομαι διά ms napouans δη
λώσεις και διαμαρτυρίαβ μου και aas επισημαίνω τα 
εΣτίβ: Στο φύλλο ms ε(ρημερίδα8 aas που κυκλοφό
ρησε την 19-7-2020 στη σελ. 49 φιλοΕενείται άρθρο 
των δευτέραβ και ipiins εΕ υμών, δημοσιογράφων- 
αρθρογράφων ms εφημερίδαβ aas. Στον τίτλο του 
άρθρου αναγράφεται με μεγάλα γράμματα: «Ξανθόβ- 
ΓΙολάκη8 «βάπτισαν» φάρμακο... το προβιοτικό» και 
στον υπότιτλο του άρθρου αναγράφεται: «Το έβαλαν 
στη λίστα φαρμάκων ζημιώνονταβ εκατομμύρια το 
Ελληνικό Δημόσιο». Enians, στην αρχή του άρθρου 
αναφέρεται: «Μείζον ηθικό αλλά και νομικό ζήτημα 
που αφορά στην πολιτική συνταγογράφησηβ την οποία 
ακολουθούσε το υπουργείο Υγείαs επί Omoias Ανδρέα 
Ξανθού και Παύλου Πολάκη έρχεται στο cpais...». Πιο 
κάτω στο άρθρο αναφέρεται: «Xoopis κανένα σκεπτικό 
και ακρνιδίωβ το 2016 η τότε πολιτική ηγεσία του 
υπουργείου επικύρωσε απόφαση του Εθνικού Οργα
νισμού Φαρμάκων (ΕΟΦ) με την οποία εντάχθηκε στη 
λίστα με τα αποζημιούμενα φάρμακα, σκεύασμα που 
σε ολόκληρη την Ευρώπη αποτελεί συμπλήρωμα δι- 
ατροφήβ (προβιοτικό)». Πιο κάτω στο κείμενο του 
ίδιου άρθρου αναφέρεται: «Στην Ελλάδα, αντίθετα, 
από το 2016 εντάχθηκε στη θετική λίστα, oncos λέγε
ται ο κατάλογοβ με τα φάρμακα που αποζημιώνει ο 
ΕΟΠΥΥ για ions ασφαλισμένουβ του». Παρακάτω στο 
κείμενο του ίδιου άρθρου αναφέρεται:«..., σε αντίθε
ση με το εισαγόμενο προβιοτικό που εντάχθηκε το 
2016 στη θετική λίστα».

Οι ανωτέρω φράσειβ είναι Εεκάθαρα προσβλητι- 
K0s και πρέπει να ανακληθούν, διότι το ανωτέρω 
δημοσίευμα βασίζεται σε ένα προφανέβ ψεύδο8, ότι 
δηλαδή ενετάχθη συγκεκριμένο προβιοτικό στη 
θετική λίστα το πρώτον το 2016 επί υπουργίαβ μου 
στο Υπουργείο Υγεία s και επιχειρεί να δημιουργήσει 
ερωτηματικά και αμφιβολίεβ για την ηθική ακεραι
ότητα και τον τρόπο που πολιτεύθηκε η προηγού
μενη ηγεσία του Υπουργείου Yyaias. Οι κάτωθι 
παρατιθέμενεβ επισημάνσειβ μου, οι οποίεδ επιβε
βαιώνουν με σαφή και κατηγορηματικό τρόπο tous 
ισχυρισμούβ μου και αποκαθιστούντην αλήθεια των 
πραγμάτων, συνιστούνκαιτο κείμενο που aas υπο
δεικνύω npos καταχώριση στην εφημερίδα aas 
σύμφωνα με το άρθρο μόνοντου ν. 1178/1981, oncos 
ισχύει, ώστε να αποκατασταθεί η προσβολή ms 
τιμήβ, ms υπόληψηβ και rns προσωπικότητάβ μου. 
Συνεπώβ, οφείλετε, npos αποκατάσταση ms αλη- 
θείαβ, να δημοσιεύεσετε στην εφημερίδα aas το 
εΕήβ κείμενο:

Η αλήθεια είναι ότι το εν λόγω σκεύασμα δεν 
άρχισε να αποζημιώνεται το 2016, oncos ψευδέστα- 
τα και παραπειστικά αναφέρει το δημοσίευμα, αλλά 
πολλά χρόνια πριν. Αυτό μπορεί εύκολα να το δια
πιστώσει κανείβ ανατρέχοντα8 στα ΦΕΚπου αφορούν 
τα Δελτία Τιμών Φαρμάκων (π.χ. 1184 Β715-5-2013). 
Αυτό που έκανε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ήταν να νο
μοθετήσει τη δυνατότητα να βγει κάποιο φάρμακο 
από τη Θετική Λίστα με επανεξέταση ms θεραπευ- 
τικήβ του aEias όχι από τον Υπουργό αλλά από την 
αρμόδια Επιτροπή ΑΕιολόγησηβ, και να δρομολογή
σει ταυτόχρονα τη διαδικασία απένταΕηβ του συ
γκεκριμένου σκευάσματοβ από τη Λίστα αποζημι- 
ούμενωναπό τον ΕΟΠΥΥ φαρμάκων. Παρότι υπήρ- 
Εε θετική εισήγηση ms Ennpomis ΗΤΑ για τη μη 
αποζημίωση του σκευάσματοβ, η διαδικασία δεν 
πρόλαβε να ολοκληρωθεί μέχρι ns εκλογέβ του 2019. 
Η σημερινή ηγεσία του Υπουργείου Υγείαβ οφείλει 
να απαντήσει για το που βρίσκεται η υπόθεση εδώ 
και ένα χρόνο. Οφείλω να aas ενημερώσω επίσηβ, 
ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και η τότε πολιτική ηγεσία 
του Υπουργείου Υγείαβ έκαναν τομέβ στη φαρμα
κευτική πολιτική ms xoopas και «θωράκισαν» για 
πρώτη φορά το Σύστημα Υγείαβ με ένα αξιόπιστο 
μηχανισμό κλινική8 ΑΕιολόγησηβ και Διαπραγμάτευ- 
ons ins iipns των νέων φαρμάκων, με γνώμονα τη 
διαφάνεια, το θεραπευτικό όφελοβ για τον ασθενή 
και το δημόσιο συμφέρον. Qs εκ τούτου οι oEris 
φράσεΐδ του ανωτέρω δημοσιεύματοδ είναι προ- 
σβλητικέδ: Στον τίτλο του άρθρου αναγράφεται με 
μεγάλα γράμματα: «Ξανθόδ-Πολάκηδ «βάφτισαν» 
φάρμακο... το προβιοτικό» και στον υπότιτλο του 
άρθρου αναφέρεται: «Το έβαλαν στη λίστα φαρμά
κων ζημιώνονταβ εκατομμύρια το Ελληνικό Δημόσιο». 
Enions, στην αρχή του άρθρου αναφέρεται: «Μείζον 
ηθικό αλλά και νομικό ζήτημα που αφορά στην πο
λιτική συνταγογράφηση8 την οποία ακολουθούσε 
το υπουργείο Yyeias επί θητείαδ Ανδρέα Ξανθού και

Παύλου Πολάκη έρχεται στο cpcos...». Πιο κάτω στο 
άρθρο αναφέρεται: «Xoopis κανένα σκεπτικό και 
ακρνιδίωδ το 2016 η τότε πολιτική ηγεσία του υπουρ
γείου επικύρωσε απόφαση του Εθνικού Οργανισμού 
Φαρμάκων (ΕΟΦ) με την οποία εντάχθηκε στη λίστα 
με τα αποζημιούμενα φάρμακα, σκεύασμα που σε 
ολόκληρη την Ευρώπη αποτελεί συμπλήρωμα δια- 
τροφήδ (προβιοτικό)». Πιο κάτω στο κείμενο του 
ίδιου άρθρου αναφέρεται: «Στην Ελλάδα, αντίθετα, 
από το 2016 εντάχθηκε στη θετική λίστα, oncos λέ
γεται ο κατάλογοδ με τα φάρμακα που αποζημιώνει 
ο ΕΟΠΥΥ για tous ασφαλισμένουδ του». Παρακάτω 
στο κείμενο του ίδιου άρθρου αναφέρεται: «..., σε 
αντίθεση με το εισαγόμενο προβιοτικό που εντά
χθηκε το 2016 στη θετική λίστα» Επειδή το ανωτέρω 
δημοσίευμά aas είναι απολύτου ψευδέδ και συκο
φαντικό και προσβάλλει με βάναυσο τρόπο την τιμή, 
την υπόληψη και την προσωπικότητά μου,

Επειδή διά tos napouons μου aas υπέδειΕα και 
το npos καταχώριση στην εφημερίδα aas κείμενο 
σύμφωνα με το άρθρο μόνοντου ν. 1178/1981, oncos 
ισχύει, ώστε να αποκατασταθεί η προσβολή tos 
τιμήδ, tos υπόληψηδ και tos προσωπικότητάδ μου,

Επειδή δεν είμαι διατεθειμένοδ να ανεχθώ ούτε 
καν την απόπειρα αμφισβήτησηδ και κηλίδωσηδ tos 
προσωπικήδ και πολιτικήδ μου πορείαδ και αΕιοπρέ- 
πειαδ,

Επειδή, εΕάλλου, από το cos άνω δημοσίευμα tos 
εφημερίδαδ aas υφίσταμαι μείζονα ηθική βλάβη,

ΓΙΑ ΟΛΟΥΣ ΤΟΥΣ ΑΝΩΤΕΡΩ ΛΟΓΟΥΣ, με επιφύ- 
λαΣη παντόδ νομίμου δικαιώματόδ μου

-ΔΙΑΜΑΡΤΎΡΟΜΑΙ για το ανωτέρω δημοσίευμά 
aas, το οποίο καταγγέλλω cos προδήλου ψευδές και 
κατάφωρα δυσφημιστικό σε βάροδ μου,

- ΣΑΣ ΚΑΛΑΩ να άρετε άμεσα τη σε βάροδ μου 
γενομένη προσβολή με το κείμενο που aas υποδει
κνύω ανωτέρω npos καταχώριση στην εφημερίδα 
oas σύμφωνα με το άρθρο μόνοντου ν. 1178/1981, 
oncos ισχύει, ώστε να αποκατασταθεί η προσβολή 
ms τιμήδ, ms υπόληψηδ και ms προσωπικότητάδ 
μου,

- ΣΑΣ ΠΡΟΕΙΔΟΠΟΙΩ ότι σε εναντία περίπτωση 
θα λάβω κάθε μέτρο ένδικηδ npocnaaias ms αΕιο- 
πρέπειάδ μου και ανόρθωσή κάθε znpias μου που 
προκαλείται από τη συμπεριφορά oas.

Με τη ρητή επιφύλαΕη παντόδ νομίμου δικαιώ- 
ματόδ μου, αρμόδιοδ δικαστικόδ επιμελητήδ παραγ- 
γέλλεται να επιδώσει νομίμωδ την παρούσα μου σ' 
αυτούβ, araus onoious απευθύνεται, αντιγράφοντάδ 
την ταυτόχρονα ολόκληρη στην έκθεση επίδοσηδ 
που θα συντάΕει.

Αθήνα, 30-7-2020
Ο εΣωδίκωδ δηλών,
διαμαρτυρόμενοδ και προσκαλών
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ΔΕΚΑΠΛΑΣΙΑ ΤΑ ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΑ ΚΡΟΥΣΜΑΤΑ ΑΠΟ ΤΑ ΚΑΤΑΓΕΓΡΑΜΜΕΝΑ. ΛΕΝΕ ΟΙ ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΕΣ
ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΓΙΑΝΝΗ ΤΟΥΝΤΑ
Η έκβαση τηs νόσου είναι 
σαφώε Βελτιωμένη γιατί έχει 
αυξηθεί η αποτελεσματικότητα 
ms φαρμακευτική$ avcovns

KOPflNoieiΙύψαε: Έχουμε ___
πόλεμο που οεν πάει καλά
• Φόβοι ότι θα νοσήσει το 40% του παγκόσμιου 

πληθυσμού
• Εοικτή η χηήσπ εμβολίου εντό$ του Φθινοπώρου

ΤΟΥ ΧΡΗΣΤΟΥ ΚΥΜΠΙΖΗ · ΣΕΛ. 8-9
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1  Δεκαπλάσια τα πραγματικά κρούσματα από τα καταγεγραμμένα , λένε
οι επιστήμονες

Πηγή: KONTRANEWS Σελ.: 1,9 Ημερομηνία
έκδοσης:

15-08-2020

Δεκαπλάσια τα πραγματικά 
κρούσματα από 
τα κατα γεγρα μ μ ένα, 
λένε οι επιστήμονεδ
Φόβοι ότι θα νοσήσει το 40% του παγκόσμιου πληθυσμού

ΤουΧΡΗΓΓΟΥΚΥΜΠΙΖΗ

Τ
ο καμπανάκι του κινδύνου κρού
ει η επιστημονική κοινότητα 
μετά τα απανωτά αρνητικά ρεκόρ 
νέων κρουσμάτων κορωνοϊού των προ

ηγούμενων ημερών. Στη συνέντευξή 
του στην Κυριακάτικη Kontranews, ο 
καθηγητής Γιάννης Τούντας υποστηρί
ζει πως αν δεν καταφέρουμε να εφαρ
μόσουμε αποτελεσματικά τα απαραί
τητα μέτρα, μπορεί να βρεθούμε σε 
νέα εκθετική αύξηση της επιδημίας 
και η κατάσταση να γίνει χειρότερη 
από αυτή που ζήσαμε την περασμένη 
Άνοιξη, αφήνοντας ανοιχτό το ενδε
χόμενο ενός νέου lockdown, με ό,τι 
αυτό συνεπάγεται...

Ο idiiikos ασθενήδ 
με Covid-19 
χρειάζεται περίπου 
επτά ημέρεδ για 
να εκδηλώσει 
συμπτώματα, αλλά 
μπορεί ήδη να 
μεταδίδει τη νόσο 
για δύο έωδ τέσσερίδ 
ημέρεδ πριν τα 
πρώτα συμπτώματα! 
Μάλιστα, μία έωδ 
δύο ημέρεδ πριν 
την εμφάνιση των 
συμπτωμάτων είναι 
η πιο μολυσματική 
φάση για έναν φορέα

"Εχουμε πόλεμο, ο οποίος γεντκά 
δεν πάει καλά πς τελευταίες ημέρες, με 
την έννοια όη έχουμε αλματώδη αύξη
ση των κρουσμάτων", είπε ο καθηγη
τής Νίκος Σύψας στον ΣΚΑΪ, συμβου
λεύοντας όσους γυρίζουν από τις δια
κοπές τους για τουλάχιστον 7 μέρες να 
μην έρχονται σε επαφή με την οικογέ- 
νειά τους και με άτομα που ανήκουν σε 
ευπαθείς ομάδες.

Έρχονται νέα μέτρα
Και όλα αυτά την ώρα, που οι ειδικοί 
επισημαίνουν πως το μέτρο του περι
ορισμένου ωραρίου στα καταστήματα 
αναμένεται να επεκταθεί και σε άλλες 
περιοχές, προτρέποντας κυρίως τους 
νέους να αποφεύγουν τις συναθροί
σεις, τα πάρτυ και τα γλέντια, καθώς 
αποτελούν τον No 1 κίνδυνο μετάδο
σης του ιού. Επίσης, εξετάζεται το ενδε
χόμενο να μπει όριο σε συγκεντρώσεις

ατόμων σε ανοιχτούς χώρους, ακόμα 
και να τεθεί ένα ανώτατο όριο για μια 
παρέα που θα είναι έξω.

Πολύ μεγαλύτεροβ 
ο πραγματικόε αριθμόε
Και μπορεί τα εκατοντάδες κρούσμα
τα την ημέρα να έχουν θέσει σε επιφυ
λακή τον επιστημονικό κόσμο και να 
έχουν προκαλέσει ανησυχία στην κοι
νωνία, όμως φαίνεται δυστυχώς πως 
τα πράγματα είναι ακόμα χειρότερα, 
καθώς σύμφωνα με τον Ηλία Μόσιαλο, 
ο πραγματικός αριθμός των κρουσμά
των είναι πιθανό να είναι πολύ μεγα
λύτερος, ίσως και κατά 8 με 10 φορές!

4 otous 10 θα νοσήσουν
Τουλάχιστον το 40% του παγκόσμι
ου πληθυσμού θα αρρωστήσουν από 
τον κορωνοϊό και εκατομμύρια ασθε
νείς θα πεθάνουν, εκτιμά ο Ελληνοα- 
μερικανός καθηγητής του Γέιλ, Νικό- 
λας Χρηστάκης, σε άρθρο του στον 
Economist. Όπως επισημαίνει, "μολο
νότι μερικοί άνθρωποι αντιστέκονται 
am χρήση μάσκας, ίσως τελικά συνει
δητοποιήσουν όπ αυτό είναι προημό-

©
• Σύψαθ-.Έχουμε 
πόΑεμο που δεν 
πάεικαΑά
* Εφικτή η χρήση 
εμβοήίου ενχόε του 
Φθινοπώρου

τερο από το να κλείσει η οικονομία ή 
να μετριούνται πτώματα".

Ο ios δεν θα φύγει ποτέ;
Ο τυπικός ασθενής με Covid-19 χρειά
ζεται περίπου επτά ημέρες για να εκδη
λώσει συμπτώματα, αλλά μπορεί ήδη 
να μεταδίδει τη νόσο για δύο έως τέσ
σερις ημέρες πριν τα πρώτα συμπτώ
ματα! Μάλιστα, μία έως δύο ημέρες 
πριν την εμφάνιση των συμπτωμά
των είναι η πιο μολυσματική φάση

για έναν φορέα.
Μάλιστα, ο ιός μεταδίδεται τόσο 

εύκολα και έχει ήδη εξαπλωθεί τόσο 
πολύ, που το πιθανότερο σενάριο, σύμ
φωνα με το αμερικανικό περιοδικό 
Adantic, είναι ότι ναι μεν η πανδημία 
θα λάβει τέλος κάποια στιγμή, όμως ο 
ιός δεν θα πάψει να κυκλοφορεί ανά- 
μεσά μας σε χαμηλότερα επίπεδα...

Έκαναν την αρχή οι Ρώσοι
Το υπουργείο Υγείας της Ρωσίας ενέ- 
κρινε το πρώτο εμβόλιο για τον κορω- 
νοϊό όπως ανακοίνωσε ο Βλαντιμίρ 
Πούτιν, προσθέτοντας πως η κόρη 
του έχει ήδη εμβολιαστεί. Η αντιπρό
εδρος της Ρωσίας, Τατιάνα Γκολίκο- 
βα, ανέφερε πως το εμβόλιο θα χορη
γηθεί στους εργαζομένους στον τομέα 
της Υγείας από τον Σεπτέμβριο, ενώ θα 
είναι διαθέσιμο στο ευρύ κοινό από τον 
Ιανουάριο. Ο Κίριλ Ντμίτριεφ, ο πρόε
δρος του κρατικού επενδυτικού ταμείου 
RDIF το οποίο συμμετείχε στην ανάπτυ
ξη του εμβολίου, δήλωσε όπ η Ρωσία 
έχει ήδη δεχθεί παραγγελίες από 20 
χώρες που ανηστοιχούν σε 1 δισεκα
τομμύριο δόσεις.

Αισιόδοξα μηνύματα
Ένα εμβόλιο κατά του κορωνοϊού θα 
μπορούσε να είναι διαθέσιμο το φθι
νόπωρο, εκτιμά το γερμανικό επιδη- 
μιολογικό Ινστιτούτο Ρόμπερτ Κοχ και 
όπως σημειώνει η γερμανική εφημε
ρίδα Frankfurter Allgemeine Zeitung, 
“οι προκαταρκτικές προβλέψεις καθι
στούν τη διαθεσιμότητα ενός από τα 
διάφορα εμβόλια, πιθανή το φθινό
πωρο το 2020”.

Πάντως οι Γερμανοί προειδοποι
ούν ότι “θα ήταν επικίνδυνο σε αυτό 
το στάδιο να πιστέψουμε ότι ένα εμβό
λιο από το φθινόπωρο του 2020 μπο
ρεί να θέσει υπό έλεγχο την πανδη
μία”, καθώς μπορεί ο ιός να μεταλλα
χθεί ή η ανοσία που θα εξασφαλίζεται 
να είναι σύντομη.

Παγκόσμια προσπάθεια
Πάνω από πέντε φαρμακευτικές εταιρί
ες σε όλο τον κόσμο διενεργούν προ
ηγμένες κλινικές δοκιμές, καθεμία με 
δεκάδες χιλιάδες συμμετέχοντες. Η 
μελέτη της φαρμακευτικής AstraZeneca 
am Βρετανία ίσως ολοκληρωθεί ακό
μα και αυτό τον μήνα.

Ο δρ Άντονι Φάουτσι, ο επικεφα
λής επιδημιολόγος των ΗΠΑ, δήλωσε 
στο Reuters ότι η δοκιμή της Modema 
μπορεί να έχει καθοριστικά αποτελέ
σματα έως τον Νοέμβριο ή τον Δεκέμ
βριο, ενώ αναμένονται “δεκάδες εκα
τομμύρια” δόσεις να είναι διαθέσι
μες στις αρχές του 2021 και μέχρι τα 
τέλη του έτους θα μπορούσαν να υπάρ
χουν πάνω από ένα δισεκατομμύριο. 
Και αυτά, την ώρα που ο πρόεδρος 
Τραμπ δηλώνει ότι ένα εμβόλιο μπο
ρεί να είναι έτοιμο πριν από τις προε
δρικές εκλογές της 3ης Νοεμβρίου...

Ποιοι θα εμβολιαστούν 
πρώτοι
Οι πρώτες προμήθειες στα τέλη της 
φετινής χρονιάς ή στις αρχές της επό
μενης πιθανόν θα δοθούν σε ανθρώ
πους σε πλούσια κράτη που εργάζο
νται σε κρίσιμης σημασίας κλάδους 
ή που κινδυνεύουν περισσότερο από 
τον ιό (σε γιατρούς, νοσηλευτές, αστυ
νομικούς, στρατιωτικούς, δασκάλους, 
κλπ) και σε ανθρώπους με προβλήμα
τα υγείας. Χώρες, όπως ο Καναδάς, η 
Ιαπωνία, η Βρετανία και οι ΗΠΑ έχουν 
συνάψει συμφωνίες με φαρμακευτικές 
που θέτουν τους πολίτες τους στην πρώ
τη γραμμή εμβολιασμού όταν τα εμβό
λια αυτά γίνουν ευρέως διαθέσιμα.

Αυτά τα αισιόδοξα μηνύματα από 
πς επιστημονικές ομάδες ανά τον κόσμο 
και οι δηλώσεις του καθηγητή Γιάννη 
Τούντα πως “η έκβαση της νόσου είναι 
σαφώς βελτιωμένη γιατί έχει αυξηθεί 
η αποτελεσματικότητα της φαρμακευτι
κής αγωγής” στέλνουν άκρως ελπιδο- 
φόρα μηνύματα πως δεν είναι μακριά 
η στιγμή όπου η ανθρωπότητα τελικά 
θα νικήσει τον κορωνοϊό
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1  Αυξάνονται και τα «Νοσοκομεία COVID»
Πηγή: ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΤΗΣ

ΚΥΡΙΑΚΗΣ
Σελ.: 10 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 302.03 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 1200

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Αυξάνονται και τα «Νοσοκομεία COVID»
Τα κρούσματα αυξάνονται και πληθύνονται κι ευτυχώς το ίδιο κάνουν και τα αρμόδια νοσοκομεία. Η 
κυβέρνηση αποφάσισε την αύξηση του αριθμού των νοσοκομείων που θα έχουν τη δυνατότητα να 
νοσηλεύσουν περιστατικά COVID-19.
Με εγκύκλιο της Πέμπτης καλούνται οι διοικητές των Υγειονομικών Περιφερειών (ΥΠΕ) να 
ολοκληρώσουν μια σειρά ενεργειών με στόχο την αύξηση των υγειονομικών σχηματισμών που θα 
νοσηλεύουν επιβεβαιωμένα κρούσματα. Τα επιβεβαιωμένα κρούσματα θα νοσηλεύονται στα 14 
Νοσοκομεία Αναφοράς (προστέθηκε το ΓΝΘ «Παπανικολάου») αλλά και σε επιπλέον νοσοκομεία 
που θα οριστούν σε κά£'ε ΥΠΕ ως «Νοσοκομεία- COVID». Όταν ένας ασθενής επιβεβαιώνεται ότι 
έχει προσβληθεί από το νέο κορονοϊό, θα μεταφέρεται από την πρώτη στιγμή γνωστοποίησης του 
αποτελέσματος είτε σε ειδικά διαμορφωμένο χώρο ώστε να απομονωθεί από τους υπόλοιπους 
ασθενείς, είτε σε κλινική που νοσηλεύονται άλλοι ασθενείς με COVID-19 (σύμφωνα με τις οδηγίες 
της Επιτροπής Λοιμώξεων των Νοσοκομείων). Εάν το νοσοκομείο δεν έχει την δυνατότητα 
νοσηλείας, οι ασθενείς θα διακομίζονται σε Νοσοκομείο Αναφοράς ή σε άλλο Νοσοκομείο- COVID 
με ενέργειες του ΕΚΑΒ- ΚΕΠΥ που θα έχει την ευθύνη του συντονισμού.
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1  Τεστ σε όλους τους εργαζόμενους
Πηγή: ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΤΗΣ

ΚΥΡΙΑΚΗΣ
Σελ.: 17 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 1183.63 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 1200

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΔΗΜΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Επί ποδός εν μέσω έξαρσης του κορονοϊού, χωρίς να συζητά όμως 
το ενδεχόμενο νέου lockdown

ΕμΚΜΜ Του Δημήτρη Λαφόπουλου

Τεστ σε όλους 
τους εργαζόμενους

Χ
ωρίς να προκόψει κάποια επιπλέον 
ανησυχία ολοκληρώθηκε ο έλεγχος 
των εργαζομένων στην υπηρεσία 
Καθαριότητας και Ανακύκλωσης του δή

μου Θεσσαλονίκης, ο οποίος ξεκίνησε την 
προηγούμενη εβδομάδα και περατώθηκε 
την Τετάρτη με τη λήψη των τελευταίων 
δειγμάτων.

Από τα κλιμάκια του Εθνικού Οργανι
σμού Δημόσιας Υγείας «έγιναν περίπου 
1.400 τεστ», εκ των οποίων, μέχρι την Πέ
μπτη, δεν προέκυψε ενημέρωση από τον 
ΕΟΔΥ για θετικό αποτέλεσμα, ενημερώνει 
μέσω της «ΜτΚ», ο Νίκος Ζεϊμπέκης, αντι- 
δήμαρχος Καθαριότητας και Ανακύκλωσης, 
ο οποίος συμπληρώνει, ωστόσο, ότι την 
Παρασκευή το πρωί αναμενόταν η εξαγω
γή των τελευταίων 150 αποτελεσμάτων.

Η διοίκηση του Κωνσταντίνου Ζέρβα, 
αιτήθηκε την έλευση κλιμακίου του ΕΟΔΥ, 
μετά τον εντοπισμό δύο κρουσμάτων σε ερ
γαζόμενους της υπηρεσίας Καθαριότητας 
και Ανακύκλωσης, ένας οδηγός και ένας 
στα καύσιμα του Σταθμού Μεταφόρτωσης 
Απορριμμάτων, οι οποίοι συμπεριφέρθη
καν υποδειγματικά, ενημερώνοντας από 
την πρώτη στιγμή την υπηρεσία τους για 
το ενδεχόμενο να έχουν προσβληθεί από 
τον κορονοϊό, υπενθυμίζει ο κ. Ζεϊμπέκης.

Μετά τα πρώτα αποτελέσματα από τα 
τεστ, επιβεβαιώθηκαν ακόμη τρία κρού
σματα, τα οποία εντοπίστηκαν στο μηχα
νουργείο του ΣΜΑ.

Εν συνεχεία απολυμάνθηκαν όλοι οι χώ
ροι, ενώ υπάρχουν οι προγραμματισμένες 
απολυμάνσεις, αναφέρει ο κ. Ζεϊμπέκης. 
Σε κάθε περίπτωση ο κεντρικός δήμος δη
λώνει έτοιμος να ανταποκριθεί άμεσα σε 
κάθε αίτημα για την απολύμανση «ευαί
σθητων» χώρων, όπως τα προαύλια νοσο
κομείων, διαβεβαιώνει ο αντιδήμαρχος.

Ερωτηθείς εάν οι εργαζόμενοι είναι 
επαρκώς εξοπλισμένοι με μέσα προστασίας 
για τον κορονοϊό, είναι κατηγορηματικός: 
«Οι αποθήκες μας είναι γεμάτες. Ήδη βγά
ζουμε έκτακτα σε μάσκες και άλλα υλικά 
αυτοπροστασίας, γιατί λένε ότι περιμένου
με μεγαλύτερο ‘κύμα’. Όλοι λειτουργούν 
με τις μάσκες στα γραφεία, υπάρχει απα
γόρευση εισόδου και στο αμαξοστάσιο και 
στον Σταθμό Μεταφόρτωσης Απορριμμά
των, θερμομετρούνται όλοι και στην πύλη, 
αλλά και στο ιατρείο του ΣΜΑ».

«Ό,τι ήταν να κάνουμε το κάναμε. Από 
εκεί και πέρα είναι και θέμα ατομικής ευ
θύνης. Και το τεστ που κάνουμε, το κάνου
με και ξέρουμε ότι είμαστε καλά σήμερα»,

προειδοποιεί ο κ. Ζεϊμπέκης. Στον ίδιο 
τόνο και ο γ.γ. του δήμου Θεσσαλονίκης, 
Μίμης Φωτόπουλος: η ατομική ευθύνη 
«πρέπει να μπει ως πρώτη προτεραιότητα», 
προκειμένου να υπάρχει αποτελεσματική 
προστασία για το κοινωνικό σύνολο.

Εξετάζονται στο σύνολό τους 
οι εργαζόμενοι του δήμου

Ο ίδιος αναφέρει στη «ΜτΚ» ότι «ζητά
με από τον ΕΟΔΥ να συνεχίσει να κάνει 
τεστ και σε όλο το προσωπικό του δήμου, 
πέραν αυτού της Καθαριότητας». Την ίδια 
ώρα «συνεχίζουμε τις ενέργειές μας για 
τη θερμομέτρηση στις εισόδους όλων των 
δημοτικών κτιρίων, οι μάσκες και τα αντι
σηπτικά και οι πινακίδες που λένε κρατάτε 
αποστάσεις υπάρχουν κανονικά, η τοποθέ
τηση των plexiglass ολοκληρώνεται σε όλα 
τα σημεία του δήμου», προσθέτει ο γ.γ.

Στις επόμενες επτά ημέρες αναμένεται 
η παραλαβή των τεστ κορονοϊού που έχει 
παραγγείλει ο δήμος, ώστε «ανά πάσα 
στιγμή συμβεί οτιδήποτε, να μην περιμέ
νουμε πότε θα ανταποκριθεί το κλιμάκιο 
του ΕΟΔΥ», ενημερώνει ο κ. Φωτόπου
λος. Τα τεστ θα χρησιμοποιούνται μόνο 
«σε περίπτωση που υπάρχει υποψία, που 
ο εργαζόμενος νιώσει άσχημα. Πριν πάει 
στο νοσοκομείο αναφοράς θα γίνεται το 
τεστ και με τους δικούς μας γιατρούς ερ
γασίας θα προχωρούμε την κοντινή ίχνη- 
λάτηση. Από εκεί και μετά αναλαμβάνει ο 
ΕΟΔΥ κανονικά και συνεχίζει. Εμείς δεν 
θα αντικαταστήσουμε τον ΕΟΔΥ», παρά 
μόνο ο δήμος επιδιώκει να λειτουργεί 
επικουρικά, συνοψίζει ο ίδιος.

Τα 500 από τα ι.οοο τεστ που αναμέ
νει ο δήμος, θα αποθηκευθούν στις δομές

της υπηρεσίας Καθαριότητας και Ανακύ
κλωσης και τα υπόλοιπα στο δημαρχιακό 
μέγαρο Θεσσαλονίκης, προκειμένου να 
έχουν πρόσβαση όλες οι υπηρεσίες, εξηγεί 
ο κ. Ζεϊμπέκης.

Επιπροσθέτως, ο αντιδήμαρχος Κοινω
νικής Πολιτικής, Χαράλαμπος Αηδονό- 
πουλος, γνωστοποιεί μέσω της «ΜτΚ» ότι 
έχουν, ήδη, εξεταστεί οι δημοτικοί υπάλ
ληλοι σε προσφυγικές δομές, ενώ έχουν 
προγραμματιστεί στα τέλη Αυγούστου έλεγ
χοι του προσωπικού των δημοτικών βρεφο
νηπιακών και παιδικών σταθμών. Τέλος, 
ο κ. Αηδονόπουλος είναι σε συνεννόηση 
με τον Κ. Ζέρβα και τον ΕΟΔΥ για τη διε
νέργεια δειγματοληπτικών τεστ, σε οκτώ 
σημεία της πόλης όπου παρατηρείται συ
νωστισμός.

«Είμαστε στο τελείωμα όλης αυτής της 
προσπάθειας, ώστε να μην υπάρξει κάτι το 
οποίο δεν έχουμε προμηθευτεί», ισχυρίζε
ται από την πλευρά του ο κ. Φωτόπουλος.

Τέλος τα δημοτικά συμβούλια
Το δημοτικό συμβούλιο Θεσσαλονίκης 

δεν πρόκειται να συνεδριάσει σύντομα 
δια ζώσης, όπως είχε ξεκαθαρίσει ο πρόε
δρος του σώματος και πνευμονολόγος στο 
επάγγελμα, Δρόσος Τσαβλής, μιλώντας στο 
makthes.gr. «Δεν μπορείς να ακυρώνεις 
ορθώς τη ΔΕΘ και μετά να πας να κάνεις 
δημοτικό συμβούλιο. Όταν ένας γιατρός 
στο λέει αυτό, όχι απλά ο πρόεδρος του 
δ.σ., τότε αυτό έχει τη βαρύτητά του», 
συμπληρώνει ο γ.γ. του δήμου.

Στον αντίποδα βέβαια, «πρέπει να δού
με τι γίνεται με κάποιες αντισταθμιστικές 
δράσεις τις ημέρες της Έκθεσης», όπως 
ενδεχομένως ένα πολιτικό φόρουμ, ή κάτι

το οποίο θα προσελκύσει κάποιους ανθρώ
πους από την Ελλάδα, ή και το εξωτερικό 
«για να μπορέσουμε να συμμαζέψουμε λί
γο τη χασούρα» τόσο για τη ΔΕΘ-Helexpo, 
όσο και για τους επιχειρηματίες οι οποί
οι δραστηριοποιούνται στη Θεσσαλονίκη 
άμεσα, ή έμμεσα με τη ΔΕΘ, τονίζει ο κ. 
Φωτόπουλος.

«Θα κάνουμε προτάσεις να έχουν ουσία 
για το τι θέλει η πόλη. Ο δήμαρχος έχει 
έρθει ήδη σε τηλεφωνική επαφή με τους 
προέδρους όλων των Επιμελητηρίων της 
Θεσσαλονίκης», παρατηρεί ο γ.γ. του δή
μου. Το κάθε Επιμελητήριο θα συντάξει 
τις προτάσεις του, τις οποίες σε συνερ
γασία με το δήμο θα τις διαβιβάσει στην 
κυβέρνηση «ώστε μέσα στις σκέψεις που 
έχει η κυβέρνηση για να αναπληρώσει όλο 
αυτό το οποίο χάθηκε από την πόλη», να 
ικανοποιηθούν και τα «θέλω» των επιχει
ρηματιών, περιγράφει ο κ. Φωτόπουλος.

«Δεν συζητάμε καν για lockdown»
Σε κάθε περίπτωση «δεν συζητάμε καν 

για lockdown, όχι μόνο ως δήμος, αλλά 
και ως πόλη, διότι τα κρούσματα στην πό
λη και στη Μητροπολιτική Ενότητα έχουν 
φθίνουσα πορεία. Τα μέτρα έχουν πιάσει 
τόπο, οπότε και χρήσιμο δεν το θεωρούμε 
και δεν υπάρχει λόγος» να επιβληθεί νέο 
απαγορευτικό, εκτιμά ο κ. Φωτόπουλος.

Εξάλλου, να σημειωθεί ότι ο δήμαρχος 
Θεσσαλονίκης, Κωνσταντίνος Ζέρβας, 
πραγματοποίησε την Τρίτη σύσκεψη με 
όλους τους αντιδημάρχους, κατά τη δι
άρκεια της οποίας τους ζήτησε να παρα
μείνουν σε αυξημένη ετοιμότητα, όπως 
αναφέρουν στη «ΜτΚ» πηγές της διοίκη
σης Ζέρβα.

® Ο δήμαρχος Θεσσαλονίκης Κωνσταντίνος Ζέρβας, πραγματοποίησε σύσκεψη με όλους τους αντιδημάρχους, κατά τη διάρκεια της οποίας τους ζήτησε να παραμείνουν σε αυξημένη ετοιμότητα.
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1  ΤΟ «ΦΑΟΥΛ» ΤΟΥ ΤΣΙΟΔΡΑ
Πηγή: ΤΥΠΟΣ ΤΗΣ

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Σελ.: 1,3 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 944.88 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΑΝΕΠΙΤΡΕΠΤΟΣ ΣΠΓΜΑΠΣΜΟΣ ΠΑ ΜΙΑ ΟΛΟΚΛΗΡΗ ΠΕΡΙΟΧΗ ΚΑΙ ΗΛΙΚΙΑΚΗ ΟΜΑΔΑ

Κύριε καθηγητή τους νέους μας πρέπει να τους εμπνεύοουμε 
τώρα που η μάχη «μαίνεται»

Ο
 Σωτήρης Τσιόδρας από την πρώτη στιγμή που μπήκε στις ζωές των Ελλήνων 
ανέλαβε επ’ ώμου να είναι ο άνθρωπος που μας κομίζει τα νέα για τον φονικό 
κορωνοϊό που εκείνες τις ημέρες του Φλεβάρη «θέριζε» την γειτονική μας Ιτα
λία. Για πολλούς ενσάρκωσε την αντίσταση στον ιό, ενέπνευσε τον λαό και 
συνδέθηκε μαζί του μέσα από το καθημερινό ραντεβού των 6 που ελάχιστοι 

έχαναν, κυρίως γιατί ο Σωτήρης Τσιόδρας υπήρξε πάνω από όλα ένα στήριγμα σε σκοτεινούς 
καιρούς. Με την νηφαλιότητα και την ευαισθησία των λόγων του άγγιξε τους Έλληνες και δεν 

είναι υπερβολή να πούμε πως απέκτησε μία ξεχωριστή θέση σπς καρδιές μας. Ωστόσο, το από
γευμα της Τετάρτης έξω από τον οίκο ευγηρίας, ο κ. Τσιόδρας υπέπεσε σε ένα σφάλμα. Αποκά
λυψε, δίχως καν να ερωτηθεί, πως ο εργαζόμενος που διέσπειρε τον κορωνοϊό στο γηροκομείο 
ήταν επαφή νέου που είχε παραβρεθεί σε συναυλία στη Χαλκιδική. Έκτοτε, το διαδίκτυο έχει 
επιδοθεί σε μία άνευ προηγουμένου δολοφονία χαρακτήρων. Ο ίδιος σας, κύριε καθηγητά, μας 
λέγατε «να προσέξουμε το στίγμα». Μας το τονίζατε κάθε απόγευμα, τότε που ο φόβος πήγε να 
βγάλει τον χειρότερο εαυτό μας. Εσείς που υπήρξατε το ανάχωμα, τώρα δημιουργείτε το στίγ
μα για μία περιοχή της χώρας και για τους νέους μας, που μας είναι τόσο απαραίτητοι στη μάχη 
που «μαίνεται». Οι νέοι μας, κύριε καθηγητά, αυτοί που βγήκαν σε αναστολές, αυτοί που έμει
ναν σπίτι, αυτοί που έχασαν τις δουλειές τους, αυτοί που βλέπουν ένα χειμώνα ανεργίας να έρχε
ται. Αυτούς τους ανθρώπους, κύριε καθηγητά, πρέπει να τους εμπνέουμε, όχι να τους στοχοποι- 
ούμε. ΣΕΛ 3,
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«Να μην στοχοποιούμε τους νέους
για τον κορωνοιο»
Τήρηση των μέτρων από όλους ζητάει ο πρόεδρος του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου Αθανάσιος Εξαδάκτυλος
Tnc Aeuovuk ΒασΒάνη

Ν
α μην στοχοποιούμε τους 
νέους τονίζει ο πρόεδρος 
του Πανελλήνιου Ιατρι
κού Συλλόγου Αθανάσιος 
Εξαδάκτυλος αναφορικά 
με τις τελευταίες εξελίξεις στο θέμα της 
πανδημίας του κορωνοϊού. Παράλληλα 

υπογραμμίζει την ανάγκη να τηρήσουμε 
όλοι, μικροί και μεγάλοι, τα τρέχοντα 
μέτρα, διαφορετικά θα πρέπει να λη- 
φθσύν νέα γεγονός που θα έχει επιπτώ
σεις και στην οικονομία της χώρας.

«Πρέπει να αντιληφθούμε πως οι νέοι 
εκ των πραγμάτων είναι πιο εκτεθειμέ
νοι στον κορωνοϊό. Έρχονται περισσό
τερο σε επαφή με τον κόσμο μέσω της 
εργασίας τους και εργαζόμενοι πχ όπως 
οι νέοι γιατροί αντιμετωπίζουν τρεισή
μισι φορές μεγαλύτερο κίνδυνο έκθεσης 
στον COVID-19. Επίσης ο τρόπος ζωής 
των νέων, οι σπουδές τους, η διασκέδα
σή τους, οι μετακινήσεις τους για τα τα
ξίδια τους σχετίζονται με τις οικονομι
κές τους δυνατότητες και τους φέρνουν 
σε επαφή με περισσότερο κόσμο. Όλα 
αυτά πρέπει να ληφθούν υπόψιν. Εξάλ
λου είναι σε μια ηλικία που έχει άλλη

ορμή», ανέφερε ο κ. Εξαδάκτυλος σε 
τηλεφωνική μας συνομιλία.

Μιλώντας για το πώς επιδρά ο κο- 
ρωνοϊός στις μικρότερες ηλικίες είπε 
πως «σαφώς και είναι λιγότερο επικίν
δυνος, σε αντίθεση με προηγούμενες

πανδημίες όπως πχ της γρίπης του 
1918 που είχε αποδεκατίσει κυρίως νέ
ους».

«Συνεργασία με τους νέους 
με όρους καλής συνεννόησης»

Τι πρέπει όμως να γίνει εκ μέρους τους 
ώστε να μειωθεί η διασπορά της πανδη
μίας; «Θα πρέπει να επιδιώξουμε συνερ
γασία μαζί τους με όρους καλής συνεν
νόησης. Πιστεύω πως μπορούμε να το 
πετύχουμε γιατί είναι μορφωμένα παιδιά 
και μπορούν να δείξουν κατανόηση», 
σχολίασε ο Πρόεδρος του Πανελλήνιου 
Ιατρικού Συλλόγου.

Παράλληλα ανέφερε πως «σε περι
πτώσεις ελληνικών παιδικών και εφηβι
κών κατασκηνώσεων που οι νέοι βρί
σκονται στον ίδιο χώρο με συνομηλίκους 
τους «υπήρξαν το τελευταίο διάστημα 
μόλις δύο κρούσματα».

Ο κ. Εξαδάκτυλος υπογράμμισε 
ωστόσο πως «η τήρηση των μέτρων 
πρέπει να γίνει από όλους μας, μικρούς 
και μεγάλους» και τόνισε πως «η μη τή
ρηση των μέτρων μπορεί να αποβεί 
ακριβή δραστηριότητα. Κάθε φορά που 
μπαίνουν νέα μέτρα υπάρχει και οικονο
μική ζημιά σε όλους μας». «Χρειάζεται 
συνέπεια από όλους μας για να δούμε 
σε μερικές εβδομάδες ένα καλό αποτέ
λεσμα. Διαφορετικά θα πρέπει να λά
βουμε νέα μέτρα, κάτι που όπως έχουμε 
δει έχει επιπτώσεις και στην οικονομία 
της χώρας μας, ενώ θα έχει επιβαρυνθεί

και η δημόσια υγεία», είπε.

Αποφυγή κοινωνικών επαφών 
σε όσους επιστρέφουν 
από διακοπές

Συνέστησε σε όσους επιστρέφουν 
από τις διακοπές να περιορίσουν για μια 
εβδομάδα τουλάχιστον τις κοινωνικές 
επαφές τους, και ειδικότερα τις επαφές 
τους με άτομα που ανήκουν σε ευπαθείς 
ομάδες, και να φοράνε μάσκα πιο εντα
τικά. «Αν όλα τηρηθούν κατά γράμμα, 
και έχουμε το καλό σενάριο, θα δούμε 
σε λίγες μέρες να μειώνεται ο αριθμός 
των κρουσμάτων, ο αριθμός των νοση
λευόμενων και ο αριθμός των ατόμων 
που είναι στις ΜΕΘ.

Σε αντίθετη περίπτωση θα μπουν 
νέα μέτρα», ανέφερε. Σημείωσε πως 
«αν υπάρξει μεγάλη διασπορά εξ ορι
σμού οι μετακινήσεις των ατόμων θα 
περιοριστούν. Μπορεί να μην γίνει 
lockdown όπως είχε γίνει τον Μάρτη, 
όμως πιστεύω πως κανείς δεν θα ήθελε 
να αντικρίσει στην χώρα μας εικόνες 
που να θυμίζουν εικόνες τις οποίες εί
δαμε την άνοιξη από γειτονικές μας 
χώρες».
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Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Μέτρα τώρα
ΗΧΗΡΟ ΜΗΝΥΜΑ 
ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΠΙΤΡΟΠΟ 

ΥΓΕΙΑΣ ΤΗΣ Ε.Ε. 
ΜΕ ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ 

ΣΤΗΝ «Η»

καραντίνα!
«0 ΤΡΟΠΟΣ που θα 
λειτουργήσουμε θα 
καθορίσει εάν θα έχουμε 
ένα γενικευμένο δεύτερο 
ξέσπασμα του ιού», 
δηλώνει η Στέλλα 
Κυριακίδου

I «ΑΝ ΔΕΝ ΠΕΙΘΑΡΧΗΣΟΥΜΕ, είναι εύκολο να 
φτάσουμε τα 1.000 κρούσματα κορωνοϊού ημερησίωε», 
προειδοποιούν ειδικοί επιστήμονεε

► ΕΠΕΚΤΑΣΗ ΤΟΥ ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΕΝΟΥ ΩΡΑΡΙΟΥ σε
μπαρ και εστιατόρια ολόκληρηε τηε χώραε, πλαφόν 50 
ατόμων σε γάμουε, βαφτίσειε, κοινωνικέε εκδηύώσειε 
και απαγόρευση των πάρτι στα beach bare οι νέεε 
παρεμβάσειε που εξετάζονται. Η κυβέρνηση «θωρακίζει» 
το σύστημα Υγείαε ενόψει ενόε δύσκολου φθινοπώρου

® ΣΕΛ. 15-21
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τών-μελών πριν από τρεις εβδομάδες στεί
λαμε ένα ισχυρό και σαφές μήνυμα σχετι
κά με τα βασικά μέτρα που απαιτούνται για 
τους επόμενους μήνες. Αυτό θα απαιτήσει 
προσπάθειες τόσο των κρατών-μελών όσο 
και των πολιτών μας. Τα κράτη-μέλη πρέπει 
να εφαρμόζουν τα κατάλληλα μέτρα για να 
διασφαλίσουν ότι μπορούν να περιορίσουν 
τα κρούσματα στις περιπτώσεις επανεμφάνι-

Συνέντευξη σιον
ΘΑΝΟ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Η
χηρή προειδοποίηση πως «ο τρόπος 
που θα λειτουργήσουμε τώρα θα κα
θορίσει εάν θα έχουμε ένα γενικευμέ- 
νο δεύτερο ξέσπασμα της COVID-19 ή όχι» 

απευθύνει η Κύπρια Στέλλα Κυριακίδου, επί
τροπος αρμόδια για την Υγεία και την ασφά
λεια τροφίμων, σε συνέντευξη που παραχώ
ρησε στη Realnews, με αφορμή την αύξηση 
των κρουσμάτων στην Ελλάδα και σε άλλες 
χώρες της Ε.Ε.

Η επίτροπος προειδοποιεί ότι «ο κίνδυνος πε
ραιτέρω κλιμάκωσηςτηςΟΟνίϋ-19 είναι υψη
λός» και καλείτα κράτη-μέλη να λάβουν άμεσα 
μέτρα που «θα πρέπει να περιλαμβάνουν αυ
ξημένα και εκτεταμένα διαγνωστικά τεστ και 
ανίχνευση και απομόνωση επαφών». «Τώρα 
είναι η ώρα, περισσότερο από ποτέ, να παρα
μείνουμε σε εγρήγορση, ώστε να αποφύγου
με ένα δεύτερο lockdown», τονίζει.

Η επίτροπος προειδοποιεί για τα φαινόμε
να λανθασμένης χρήσης της μάσκας, τονίζο- 
νταςότι αυτή προσφέρει προστασία μόνο όταν 
όλοι τη φορούν με τον ορθό τρόπο, ενώ ζητά 
και τήρηση των πρωτοκόλλων της Ε.Ε. για το 
άνοιγμα των σχολείων, καθώς θα πρέπει «να 
διασφαλίζονται κάποιες βασικές προϋποθέσεις 
για την ομαλή λειτουργία τους, όπως η ικανό
τητα για έγκαιρο εντοπισμό των κρουσμάτων 
μεταξύ των μαθητών και του προσωπικού».

Η Στ. Κυριακίδου, η οποία παρακολουθεί 
έκτου σύνεγγυς τις εξελίξεις, παρουσιάζει τις 
τελευταίες προβλέψεις σε σχέση με την ανά
πτυξη εμβολίου και θεραπείας, εξηγεί τον ρό
λο που θα διαδραματίσει η Ε.Ε. για την προ
μήθεια των εμβολίων από τα κράτη-μέλη και 
καλεί τους πολίτες να ακολουθούν τις επιστη
μονικές συμβουλές «και όχι τις ανεύθυνες θε
ωρίες συνωμοσίας στο διαδίκτυο».

■ Από τα στοιχεία που 
έχετε, βιώνουμε τώρα το 
δεύτερο κύμα; Αν όχι, 
πότε το περιμένουμε και 
πώς μπορούμε να το απο
φύγουμε; Μήπως τα κρά
τη-μέλη δεν εισάκουσαν 
τις προειδοποιήσεις σας 
από τον Ιούνιο;

«Να αποφύγουμε ένα 
δεύτερο lockdown»

Η κατάσταση είναι αρ
κετά επισφαλής στο πα
ρόν στάδιο και οι ισορροπίες λεπτές. Οπως 
αναφέρεται στην τελευταία εκτίμηση κιν
δύνου από το Ευρωπαϊκό Κέντρο Πρόλη
ψης Νόσων, αυτό οφείλεται κυρίως στο γε
γονός ότι, όταν οι χώρες ανέκτησαν τον έ
λεγχο της μετάδοσης και μείωσαν το βάρος 
στην υγειονομική περίθαλψη, πολλά μέτρα 
χαλάρωσαν ή αφαιρέθηκαν για να επιστρέ- 
ψουμε σε έναν πιο βιώσιμο τρόπο ζωής με 
τον ιό, όμως, να κυκλοφορεί ακόμη ανάμε- 
σά μας. Βλέπουμε, δυστυχώς, αύξηση στα 
περιστατικά σε πολλές χώρες της Ε.Ε. Συνε
πώς, ο τρόπος που θα λειτουργήσουμε τώ
ρα θα καθορίσει εάν θα έχουμε ένα γενικευ- 
μένο δεύτερο ξέσπασμα ή όχι. Αναφέρομαι 
σε ένα συνδυασμό που πρέπει να υπάρξει 
μεταξύ των μέτρων που λαμβάνονται από

«Ο τρόπος που θα λειτουργήσουμε τώρα 
θα καθορίσει εάν θα έχουμε ένα γενικευμένο 

δεύτερο ξέσπασμα του ιού ή όχι»

τα κράτη-μέλη και την υπεύθυνη στάση των 
πολιτών. Είναι ιδιαίτερα σημαντικό οποιαδή
ποτε νέα εστία να εντοπίζεται άμεσα μέσω 
διαγνωστικών τεστ, μέσω της ιχνηλάτησης 
και της άμεσης απομόνωσης των περιπτώ
σεων. Από εμάς εξαρτάται η επόμενη ημέ
ρα. Η συμπεριφορά μας ως πολιτών, η δι
κή μας αίσθηση κοινωνικής ευθύνης και η 
αυτοπειθαρχία θα καθορίσουν την έκβαση 
της κατάστασης. Θα πρέπει να τηρούμε τις 
επιστημονικές συμβουλές και όχι τις ανεύ
θυνες θεωρίες συνωμοσίας στο διαδίκτυο.

Είναι, επίσης, ζωτικής σημασίας όλοι να κα
ταλάβουν ότι η άρση των μέτρων περιορι
σμού δεν σημαίνει αυτόματα την επιστρο
φή στο φυσιολογικό, αλλά απλώς μια «νέα 
ομαλότητα» συνύπαρξης με τον ιό.

■ Τι μέτρα οφείλουν να λάβουν οι Αρχές; 
Μπορούμε να αποφύγουμε ένα νέο συνολι
κό lockdown;

Τώρα είναι η ώρα, περισσότερο από ποτέ, να 
παραμείνουμε σε εγρήγορση, ώστε να απο
φύγουμε ένα δεύτερο lockdown. Οταν προ- 
τρέψαμε την καθολική ετοιμότητα των κρα

«Η συμπεριφορά μας ως 
πολιτών, η δική μας αίσθηση 
κοινωνικής ευθύνΐΊΞ και η 
αυτοπειθαρχία θα καθορίσουν 
την έκβαση της κατάστασης»

σηςτου ιού. Είναι σημαντικό να συνεχίσου- 
με όλοι να ακολουθούμε τις οδηγίες των υ
γειονομικών Αρχών, να συνεχίσουμε να τη
ρούμε κοινωνικές αποστάσεις τη χρήση μά
σκας εκεί όπου δεν μπορεί να εφαρμοστεί 
η απόσταση, καθώς και την υγιεινή των χε
ριών. Σύμφωνα με την τελευταία εκτίμηση 
κινδύνου του ECDC, σε χώρες όπου υπάρ
χει ισχυρή ένδειξη αύξησης της μετάδοσης, 
σε τοπικό ή εθνικό επίπεδο, όπως καταδει
κνύεται απάτην πρόσφατη αύξηση των πε
ριπτώσεων και την αύξηση των περιπτώσε
ων που χρήζουν νοσηλείας, ο κίνδυνος πε
ραιτέρω κλιμάκωσης της COVID-19 είναι υ
ψηλός. Τα μέτρα θα πρέπει να περιλαμβά
νουν αυξημένα και εκτεταμένα διαγνωστικά 
τεστ και ανίχνευση επαφών, ακολουθούμε
να από απομόνωση και θεραπεία εντοπισμέ
νων περιπτώσεων και απομόνωση επαφών.

■ Ποια θα πρέπει να είναι η συμπεριφορά 
των πολιτών;

Η συμπεριφορά του καθενός από εμάς είναι 
το κλειδί στην αντιμετώπιση αυτής της παν
δημίας. Είναι φυσικό για τους ανθρώπους να 
αισθάνονται κόπωση στη συμμόρφωση μετά 
μέτρα που επιβάλλονται. Ομως δυστυχώς, 
ενόσω δεν έχει ακόμη βρεθείτο εμβόλιο, θα 
πρέπει να μάθουμε να ζούμε με αυτά τα μέ
τρα, με αυτή τη νέα καθημερινότητα. Πρό
κειται για ένα ιδιαίτερα σημαντικό μήνυμα, 
το οποίο οι τοπικές κοινωνίες πρέπει να συ- 
νεχίσουν να μεταδίδουν στους πολίτες. Τη

ρούμε τις αποστάσεις τη
ρούμε ευλαβικά την υγιει
νή των χεριών, φοράμε τη 
μάσκα με τον σωστό τρό
πο, εκεί όπου δεν είναι δυ
νατόν να έχουμε ή να τη
ρήσουμε φυσική απόστα
ση. Αποφεύγουμε τις μα
ζικές συναθροίσεις. Δεν 
θα κουραστώ να επανα
λαμβάνω ότι, καθώς δεν 
υπάρχει αποτελεσματικό 

εμβόλιο ή θεραπεία, θα πρέπει να παραμέ
νουμε σε εγρήγορση, να ακολουθούμε τις 
συμβουλές για την υγεία, να είμαστε προ
σεκτικοί και να μην εκθέτουμε τους εαυτούς 
μας σε περιττούς κινδύνους. Αν τηρήσουμε 
τα μέτρα αυτά, οι πιθανότητες νέας έξαρσης 
μειώνονται σημαντικά. Γι' αυτό η επικοινω
νία με τους πολίτες είναι τόσο σημαντική. Η 
άρση των μέτρων περιορισμού δεν σημαίνει 
επιστροφή στο φυσιολογικό, αλλά μια νέα ο
μαλότητα συνύπαρξης με τον ιό.

■ Θεωρείτε ότι η χρήση της μάσκας μάς προ
στατεύει από την εξάπλωση του ιού;

Τα στοιχεία που το ECDC έχει δώσει στη δη
μοσιότητα δείχνουν ότι η χρήση μάσκας 
δεν είναι μόνο αποτελεσματική για τη μείω
ση της εξάπλωσηςτου ιού, αλλά και για την

Στέλλα Κυριακίδου Επίτροπος της Ε.Ε.
αρμόδια γιο την Υγείπ κπι την ησφοΑειπ τροφίμων
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προστασία των ατόμων που τη φορούν με 
τον ορθό τρόπο. Είναι ιδιαίτερα σημαντική 
όταν δεν μπορεί να διασφαλιστεί η φυσική 
απόσταση, τόσο σε εσωτερικούς χώρους 
(π.χ. καταστήματα, δημόσιες συγκοινωνίες 
δημόσιους χώρους), ή ακόμη και αυξημέ
νες πληθυσμιακά περιπτώσεις, ιδιαίτερα σε 
περιοχές με κρούσματα. Οι μάσκες προσώ
που δεν πρέπει να θεωρούνται ως το κύριο 
μέτρο προστασίας, αλλά θα πρέπει να συν
δυάζονται και με άλλα απαραίτητα μέτρα. 

■ Πόσο κοντά είμαστε στην ανάπτυξη εμβο
λίου και αποτελεσματικής θεραπείας; Τι μέ
τρα λαμβάνει η Κομισιόν για την εξασφάλι
ση της διαθεσιμότητας του εμβολίου στον γε
νικό πληθυσμό;

Σε αυτό το στάδιο είναι παρακινδυνευμένη 
οποιαδήποτε πρόβλεψη για το πότε ακριβώς 
θα έχουμε ένα αποτελεσματικό και ασφαλές 
εμβόλιο. Ευελπιστούμε, αν συνεχίσουν τα 
θετικά αποτελέσματα στη διαδικασία δημι
ουργίας εμβολίου, να έχουμε το πρώτο μέ
χρι το τέλος της χρονιάς ή στις αρχές της ε
πόμενης. Στόχος μας είναι το εμβόλιο αυτό 
να είναι προσβάσιμο σε όλες τις χώρες και 
σε όλους τους πολίτες ισότιμα. Το εμβόλιο 
δεν θα είναι πανάκεια σε όλα τα προβλή
ματα, αλλά θα επιτρέψει σταδιακά, και εφό
σον πετύχουμε τον εμβολιασμό μιας κρίσι
μης μάζας πολιτών και ειδικά των ευπαθών 
ομάδων, την επιστροφή στην κανονικότητα. 
Για αυτό τον λόγο προτείναμε στα μέσα Ιου
νίου την ευρωπαϊκή στρατηγική για τα εμβό
λια, ώστε να δράσουμε από κοινού για την ό
σο πιο γρήγορη και συντονισμένη προσπά

θεια δημιουργίας εμβολίου, στο οποίο θα έχουμε πρό
σβαση ως πολίτες της Ε.Ε. Ο χρόνος είναι ιδιαίτερα ση
μαντικός παράγοντας. Κάθε μήνας που θα κερδίσουμε 
θα είναι το δώρο ζωής προς τους συνανθρώπους μας 
και για τις οικονομίες μας.

■ Ποια μέτρα θα ληφθούν για την αντιμετώπιση της
κατάστασης το φθινόπωρο, δεδομένου ότι τότε θα αρ
χίσουν να παρουσιάζονται και οι εποχικές λοιμώξεις;

Εχουμε ήδη προτρέψει τα κράτη-μέλη να δράσουν ά
μεσα για να μη δούμε ένα μοιραίο κοκτέιλ εποχικών 
λοιμώξεων και COVID-19. Οι ευάλωτες ομάδες προτε
ραιότητας για τον εμβολιασμό κατά της εποχικής γρί
πης πρέπει να διευρυνθούν, ώστε να περιλαμβάνουν, 
μεταξύ άλλων, και τους επαγγελματίες Υγείας. Σε αυτό 
το πλαίσιο, η ορθή πληροφόρηση για τον έγκαιρο εμ
βολιασμό είναι ιδιαίτερα σημαντική, ενόψει και της πα
ραπληροφόρησης που παρατηρείται έντονα σε διαδι- 
κτυακές πλατφόρμες.

■ Σε σχέση με τα θεραπευτικά σχήματα κατά του ιού,
πού βρισκόμαστε ενόψει φθινοπώρου;

Στον τομέα της θεραπευτικής έχουμε κάνει ένα αποφα
σιστικό πρώτο βήμα. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υπέγρα
ψε σύμβαση με τη φαρμακευτική εταιρεία Gilead για 
να εξασφαλίσει σε πρώτο στάδιο μέχρι τον Οκτώβριο 
περίπου 30.000 δόσεις ρεμδεσιβίρης η οποία έχει α- 
ποδειχθεί αποτελεσματική για ασθενείς με σοβαρά συ
μπτώματα, ώστε να επιταχυνθεί η αποθεραπεία τους. 
Ετοιμάζουμε, επίσης, μια κοινή προμήθεια σε όλα τα 
κράτη-μέλη για αυτό το φάρμακο, η οποία θα τεθεί σε 
λειτουργία και θα φέρει χιλιάδες περαιτέρω δόσεις του 
φαρμάκου από τον Οκτώβριο και μετά.
Οι προσπάθειες συνεχίζονται και υποστηρίζουμε ενεργά 
μεγάλο αριθμό παράλληλων κλινικών δοκιμών για νέα 
φάρμακα. Στις 31 Ιουλίου, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προ- 
σκάλεσε περισσότερες από 200 υπηρεσίες αιμοδοσίας

μέτρα
«Ο κίνδυνος 
περαιτέρω 
κλιμάκωσης της 
COVID-19 είναι 
υψηλός. Τα μέτρα 
θα πρέπει να 
περιλαμβάνουν 
αυξημένα και 
εκτεταμένα 
διαγνωστικά τεστ 
και ανίχνευση 
επαφών, 
ακολουθούμενα 
από απομόνωση 
και θεραπεία 
εντοπισμένων 
περιπτώσεων 
και απομόνωση 
επαφών»

σε ολόκληρη την Ε.Ε. να υποβάλουν αίτηση 
χρηματοδότησης για την αγορά εξοπλισμού 
πλασμαφαίρεσης, δηλαδή εξοπλισμού που 
θα λαμβάνει πλάσμα από δότες που έχουν 
νικήσει τον ιό και έχουν αναρρώσει πλήρως. 
Το πλάσμα από αναρρώσαντες μπορεί να α- 
ποτελέσει μια ελπιδοφόρα θεραπεία.

■ Τι πρέπει να γίνει με τα σχολεία;
Οσον αφορά το άνοιγμα των σχολείων, έχουν 
και πάλι εκδοθεί συστάσεις οι οποίες ανάμε
σα σε άλλα αναφέρουν ότι θα πρέπει να δια
σφαλίζονται κάποιες βασικές προϋποθέσεις 
για την ομαλή λειτουργία τους, όπως η ικα
νότητα για έγκαιρο εντοπισμό των κρουσμά
των μεταξύ των μαθητών και του προσωπι
κού, προκειμένου να πραγματοποιηθεί στη 
συνέχεια ιχνηλάτηση και περιορισμόςτηςε- 
ξάπλωσης. Για τον σκοπό αυτό υπάρχει δια
θέσιμο πρωτόκολλο. Τα παιδιά είναι πιο πι
θανό να έχουν ήπια ή ασυμπτωματική λοί
μωξη, γεγονός που σημαίνει ότι η λοίμωξη 
μπορεί να μην εντοπιστεί ή να μη διαγνωστεί. 
Οταν είναι συμπτωματικά, τα παιδιά εμφα
νίζουν τον ιό με παρόμοιο με τους ενήλικες 
τρόπο και μπορούν επίσης να μολύνουν άλ
λους με παρόμοιο τρόπο.
Είναι γεγονός ότι υπάρχουν διάφορα και ε
νίοτε αντικρουόμενα στοιχεία σχετικά με τον 
αντίκτυπο του ανοίγματος των σχολείων, πα- 
ρότι τα στοιχεία από τον εντοπισμό επαφών 
στα σχολεία και τα δεδομένα που έχουν ε
ξαχθεί από ορισμένες χώρες της Ε.Ε. υπο
δηλώνουν ότι η λειτουργία τους δεν έχει συ
σχετιστεί με σημαντικές αυξήσεις στην κοι
νοτική μετάδοση.
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apxes έχουν κάνει ήδη φύλλο και φτε
ρό το περίφημο σχέδιο Πίσσαρίδη. 
Ήδη από την αξιωματική αντιπολίτευση 
σημειώνουν ncos η ΝΔ «συνεχίζει να μην 
αντιλαμβάνεται και να μην αναγνωρίζει 
τον μοναδικό και καθοριστικό ρόλο του 
δημόσιου συστήματο$ Υγεία5 στην απο
τελεσματική διαχείριση ms υγειονομία 
Kpions και στην καλή πορεία ms xcopas» 
και τονίζουν nos ο ηροτάσεΐ5 του σχε
δίου Πίσσαρίδη «δεν έχουν να εισφέ
ρουν τίποτα το ουσιαστικό στη συζήτη
ση για την αναδιοργάνωση του ΕΣΥ και 
των υπηρεσιών του».

Το γεγον05 nos η κυβέρνηση δεν 
φαίνεται να αντιλαμβάνεται την ενίσχυ
ση ms Anpooias Υγεία5 os αναγκαία εν 
μέσω ηανδημία5 και os πυλώνα ανάπτυ
ξή, θα προβληθεί πολύ το επόμενο χρο
νικό διάστημα από την αντιπολίτευση. 
Την αρχή έκανε ο αρμόδιο$ τομεάρχη5 
Ανδρέα5 Iav0os μ ε πρόσφατο άρθρο 
του στην Αυγή, Toviipvras μεταξύ άλλων 
nos το σχέδιο δεν προβλέπει την καθο
λική πρόσβαση και ιην εξάλειψη των ανι
σοτήτων στην Υγεία. Και αναμένεται να 
ακολουθήσουν και άλλοι, την ώρα που 
τα κρούσματα του κορωνοϊού αυξάνο
νται μέρα με τη μέρια και που είναι εντε
λών άγνωστο το φορτίο που θα έχουν 
να σηκώσουν στο μέλλον οι υγειονομι- 
K0s υπηρεσίε5 ms xcopas.

Υπάρχει οικονομία χωρίς Υγεία;

ΘΑ ΠΕΡΙΜΕΝΕ κανεΐ5, π cos μετά το 
πρώτο κύμα ms πανδημία5 η κυβέρνηση 
θα έδινε έμφαση στο Δημόσιο Σύστη
μα Υγεία5, καθύ» αποδείχτηκε με τον 
πιο επώδυνο τρόπο του lockdown ncos 
αν κινδυνεύει η Υγεία των πολιτών, δεν 
υπάρχει οικονομία. Πάντωε, από tis 
122 σελίδε$ του σχεδίου Πίσσαρίδη, 
μόνο 2(!) αναφέρονται στην Υγεία και 
μάλιστα δεν φαίνεται να υπάρχει πουθε
νά ο opos «Δημόσιο Σύστημα Υγεία5»,

αλλά μόνο οι όροι «Σύστημα Υγεία5» 
και «Εγχώρΐ05 Κλάδο$ Υγεία5».

Γράφαμε σε αυτή τη στήλη την προ
ηγούμενη Κυριακή ncos στον ΣΥΡΙΖΑ 
είναι πλέον αποφασισμένοι να ανεβά
σουν tous αντιπολιτευτικού5 tous tovous, 
τόσο στα ζητήματα ms Οικονομία5, όσο 
και στα ζητήματα ms Δημόσιαε Υγεία$ 
και ms Υγειονομική5 αντιμετώπισή ms 
πανδημία5.

Μαθαίνουμε ncos οι αρμόδιοι τόμε-



16;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Ο εφιάλτης των 1.000 κρουσμάτων την ηµέρα
Πηγή: REALNEWS Σελ.: 18-19 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 1551.45 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 40500

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΠΑΝΑΝΟΥ

d.pananou@realnews.gr

Ι
διαίτερα κρίσιμες θεωρούνται οι επόμενες 
ημέρες όσον αφορά την πορεία της πανδη
μίας ενώ οι ειδικοί κρούουν τον κώδωνα του 
κινδύνου και καλούν τους πολίτες να συμμορ

φωθούν άμεσα με τα μέτρα πριν να είναι αργά.
«Το πιο εύκολο πράγμα στον κόσμο είναι τα 

κρούσματα να ξεφύγουν και να φτάσουν τα 
1.000 σε μια ημέρα. Αυτή τη στιγμή είμαστε σε 
μια φοβερά λεπτή ισορροπία, που μπορεί να 
ανατραπεί ανά πάσα στιγμή», αναφέρει ο κα
θηγητής και μέλοςτης επιστημονικής επιτροπής 
του υπουργείου Υγείας για τον κορωνόίό Νίκος

στην πανδημία. «Ελπίζουμε ο κόσμος να συνειδητοποιήσει τον κίνδυνο και όλοι 
μαζί να φρενάρουμε το φαινόμενο τις επόμενες ημέρες. Αυτό είναι το καλό σε
νάριο. Το κακό σενάριο είναι να συνεχιστεί η κατάσταση χαλαρότητας, να μην 
πειστούν οι πολίτες ότι βρισκόμαστε σε επιδημιολογικό κίνδυνο, με συνέπεια να 
έχουμε νέα επιδείνωση, που θα μεταφραστεί σε τεράστιες οικονομικές ζημιές και 
απώλειες ανθρώπινων ζωών».

Κρίσιμη θεωρεί την κατάσταση και ο αντιπρόεδρος του ΕΟΔΥ και επίκουρος 
καθηγητής Κλινικής Φαρμακολογίας του Πανεπιστημίου Πατρών, Γιώργος Πα
ναγιώτα κόπουλος. «Το αποτέλεσμα αυτό είναι η συνέπεια της χαλάρωσης των 
μέτρων κυρίως από τις νεότερες ηλικίες και βεβαίως του ανοίγματος των συνό
ρων. Ηρθαν κρούσματα από το εξωτερικό. Τα περισσότερα ήταν από τα Βαλκάνια 
και όχι από τη δυτική Ευρώπη που φοβόμασταν. Το ένα έφερε το άλλο. Σήμερα, 
ο αριθμός των κρουσμάτων είναι ανησυχητικός. Είναι μεγάλος για τα δεδομένα 
της χώρας. Βρισκόμαστε σε κομβικό σημείο», εξηγεί ο κ. Παναγιωτακόπουλος.

Σύμφωνα μετον ίδιο, αυτό που προβληματίζει τους επιστήμονες δεν είναι μόνο 
ο αριθμός αλλά και η διασποράτων κρουσμάτων σε πολλές περιφέρειες. «Αυτή η

κρουσμάτων είναι μεγαλύτερος από αυτόν που 
καταγράφεται επισήμως. Επομένως η δυναμι
κή είναι μεγαλύτερη.

«Ελέγχουμε μόνο το 15% των ανθρώπων που 
εισέρχονται στη χώρα. Το 85% δεν ελέγχεται. 
Ετσι εισάγονται κρούσματα που μας ξεφεύγουν 
και με τη συμπεριφορά μας, μην τηρώντας τα 
μέτρα, δίνουμε μια ακόμη δυναμική στην παν
δημία στη χώρα μας», αναφέρει ο κ. Δάί'κος χα- 
ρακτηρίζονταςτα μέτρα που έχει λάβει η κυβέρ
νηση ικανοποιητικά. «Αν τηρηθούν τα μέτρα, 
θα ανατραπεί και θα αναστραφεί η κατάσταση 
σιγά-σιγά. Πέραν τούτου, επειδή ο κορωνοϊός 
ήρθε για να μείνει, καλό είναι να εξοικειωθούμε 
με όλεςαυτέςτις νέες συμπεριφορές γιατί πρέ
πει να δημιουργηθεί και ένα περιβάλλον κατάλ-

Σήμα κίνδυνου 
από τους ειδικούς 
επιστήμονες για τη 
μεγάλη διασπορά 
του ιού. Σε εστίες

* *

υπερμεταδοσης
έχουν μετατραπει 
τα αστικά κέντρα

*

Σύψας και συνεχίζει: «Και αυτός 
είναι ο μεγάλος φόβος που προ
έρχεται κυρίως από το ότι δεν εί
ναι το πρόβλημά μας πλέοντα ει- 
σαγόμενα κρούσματα αλλά τα εγχώρια κρού
σματα και κυρίως στα μεγάλα αστικά κέντρα, 
όπου υπάρχει και υπερπληθυσμός και μπορεί 
η κατάσταση ανά πάσα στιγμή να ανατραπεί».

Σύμφωνα μετον κ. Σύψα, περιοχές όπως η Κυ
ψέλη, τα δυτικά προάστια της Αττικής ή ορισμέ
νες συνοικίες στη Θεσσαλονίκη μπορεί να απο- 
τελέσουν εστίες υπερμετάδοσης. Ο μόνος πα
ράγοντας που θα κρίνει την όλη υπόθεση είναι 
κατά πόσο οι πολίτες θα συμμορφωθούν μετά 
τρία σημαντικά μέτρα: αποστάσεις απολύμαν
ση χεριών και μάσκες. «Εχει φανεί ότι αν σε μια 
χώρα συμμορφωθείτο 60%-70%των πολιτών, 
τότε θα έχουμε κάμψη της πανδημίας ίσως και 
μηδενισμό των κρουσμάτων. Αν αυτό δεν γίνει, 
θα έχουμε αύξηση των κρουσμάτων», τονίζει.

«Να πειστούν οι ποήίτεε»
«Η ελπίδα μας είναι τα μέτρα», λέει σε κάθε τό
νο ο κ. Σύψας που αναμένει εντός των επόμε
νων δύο εβδομάδων να δει την επίδρασή τους

εφιάπτης των 1.000 
κρουσμάτων την ημέρα

εικόνα θέλει μάζεμα. Γι' αυτό η κυβέρνηση κατέφυγε στα μέτρα, το αποτέλεσμα 
των οποίων θα το δούμε σε δύο εβδομάδες και αναλόγωςθα πρέπει να επανα- 
ξιολογηθούν λαμβάνοντας υπόψη όλουςτους παράγοντες», τονίζει ο αντιπρόε- 
δροςτου ΕΟΔΥ, σχολιάζοντας παράλληλα, ότι το κλείσιμο τηςχώρας και των συ
νόρων της ως μέτρο είναι εύκολο στη θεωρία, αλλά δύσκολο στην πράξη. «Είναι 
δύο αντίρροπα ζητήματα. Από τη μία πρέπει να προστατεύσουμε υγειονομικά 
τη χώρα και απάτην άλλη να συντηρήσουμε μια κοινωνική και οικονομική πραγ
ματικότητα. Αν εφαρμόσουμε, όμως τα μέτρα μπορούμε να περιορίσουμε την 
εξάπλωση του ιού στη χώρα και να μην εκτραπεί η εικόνα που έχουμε σήμερα».

Ανησυχία
Την ανησυχία του για τη μη συνειδητοποίηση της κρισιμότηταςτης κατάστασης 
από τους πολίτες εκφράζει και ο ομότιμος καθηγητής Παθολογίας και Λοιμώξε
ων της ΙατρικήςΣχολήςτου ΕΚΠΑ, Γιώργος Δαΐκος. «Δυστυχώςο κόσμος δεν έχει 
συνειδητοποιήσει ότι ο ιός είναι ανάμεσά μας και κυκλοφορεί. Εχει υποεκτιμήσει 
το πρόβλημα. Παγκοσμίωςέχουμε πάνω από ένα εκατομμύριο κρούσματα ανά 
εβδομάδα. Η πανδημία είναι σε ανοδική πορεία. Στην Ελλάδα πήγαμε πάρα πο
λύ καλά στην πρώτη φάση, αλλά τώρα υπάρχει μια έξαρση ιδιαιτέρως ανησυ
χητική. Αν δεν ακολουθήσουμε τις οδηγίες του Δεκαπενταύγουστου, που έχου
με όλες αυτές τις εκδηλώσεις και τις συναθροίσεις η κατάσταση θα επιδεινωθεί», 
σχολιάζει ο κ. Δάί'κος. Δεν παραλείπει, μάλιστα, να αναφέρει ότι ο αριθμός των

ληλο για να αρχίσουν και τα σχολεία. Τα παιδιά 
έχουν να πάνε σχολείο από τον Μάρτιο. Πρέ
πει να επανέλθουν στον φυσικό τους χώρο και 
σαν κοινωνία έχουμε ευθύνη».

Θα πειθαρχήσουμε;
Δύσκολη μεν, ελεγχόμενη δε, χαρακτηρίζει την 
πανδημία στη χώρα μας ο καθηγητής Μικρο
βιολογίας Αλκιβιάδης Βατόπουλος. «Υπάρχει 
μια σημαντική αύξηση. Ο κίνδυνος να "χαθεί 
η μπάλα", να μπούμε σε μια ανεξέλεγκτη πο
ρεία, είναι υπαρκτός και εξαρτάται κατά πόσο 
θα πετύχουντα μέτρα που έχουν επιβληθεί. Κα
τά πόσο θα πειθαρχήσουν οι Ελληνες. Σε πρώ
τη φάση, τα μέτρα με καλύπτουν, με την προ
ϋπόθεση ωστόσο ότι θα εφαρμοστούν. Η πολι
τεία πρέπει να καταστήσει αυτό σαφές. Οχι μό
νο διά της ράβδου, αλλά και διά της πειθούς. 
Χρειάζεται μεγαλύτερη προσπάθεια από τους 
πάντες», λέει ο κ. Βατόπουλος.

Οπως εξηγεί, το «καμπανάκι» που θα σημά-
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Αποστάσεις, Τα αποτελέσματα Ο κόσμος δεν έχει 0 κίνδυνος 0 αριθμός
απολύμανση χεριών των μέτρων θα συνειδητοποιήσει να μπούμε σε μια των ορφανών
και μάσκες, τα τρία τα δούμε σε δύο ότι ο ιός είναι ανεξέλεγκτη πορεία κρουσμάτων διαρκώς

σημαντικά μέτρα εβδομάδες ανάμεσά μας είναι υπαρκτός αυξάνεται

νει μεγάλο κίνδυνο είναι η πολύ μεγάλη αύξη
ση των ορφανών κρουσμάτων και ο διπλασι
ασμός του συνόλου των κρουσμάτων μέσα σε 
δυο-τρεις ημέρες.

«Τα πολλά κρούσματα είναι ούτως ή άλ
λως επικίνδυνα, γιατί σημαίνει ότι οι περισ
σότεροι έχουν μεταδώσει τη νόσο και σε άλ
λους. Πρέπει να είμαστε σε εγρήγορση. Πρό
κειται για μαραθώνιο. Είμαι υπέρ της πρόλη
ψης. Δεν πρέπει να γεμίσουν τα νοσοκομεία. 
Και δεκάδες χιλιάδες κρεβάτια ΜΕΘ να είχα
με -που δεν έχουμε- τι σημαίνει, ότι θα πρέπει

να επαναπαυτούμε σε αυτό;». Απάτην πλευρά του, ο επίκουρος καθηγη
τής στο Τμήμα Υγιεινής και Επιδημιολογίας Ιατρικής Σχολής ΕΚΠΑ, Γκίκας 
Μαγιορκίνης, δεν αποκλείει τη σταθεροποίηση του αριθμού των κρου
σμάτων τις επόμενες ημέρες και αναφέρει χαρακτηριστικά: «Με τα μέτρα 
που ελήφθησαν, περιμένουμε 50% να σταθεροποιηθεί η κατάσταση κο
ντά στα 200 κρούσματα και 50% να ανέβει πάνω από τα 250 ημερησίως. 
Αν σταθεροποιηθεί, θα έχουμε μια ήπια πορεία. Βέβαια, αυτό εξαρτάται 
από το αν μπαίνουν άτομα στην εντατική. Υπάρχει όμως και το κακό σε
νάριο να ξεφύγει η κατάσταση».

Αν βρεθούμε αντιμέτωποι με το κακό σενάριο, εάν δηλαδή τα κρούσμα
τα ξεπερνούν ημερησίως τα 200 σταθερά, τότε, σύμφωνα με τον κ. Μα- 
γιορκίνη, θα χρειαστεί γενίκευση των μέτρων που έχουν ανακοινωθεί σε

τοπικό επίπεδο και πιο εντατική επιτήρηση. «Εάν 
δούμε τα ποιοτικά χαρακτηριστικά που δίνει ο 
ΕΟΔΥ, υπάρχει ένας σημαντικός αριθμός κρου
σμάτων που είναι ορφανά και αυτός ο αριθμός 
διαρκώς αυξάνεται. Το άλλο ποιοτικό χαρακτη
ριστικό που μας ενδιαφέρει είναι οι διασωλη- 
νωμένοι, στους οποίους είδαμε έναν τριπλασι- 
ασμό μέσα σε ελάχιστες εβδομάδες. Εάν δού
με ότι ο αριθμός των διασωληνωμένων αυξά
νεται εξαιρετικά, για παράδειγμα φτάνει στους 
150, είναι σίγουρο ότι θα χρειαστούν επιπλέον 
μέτρα», καταλήγει.
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1  Ετοιμάζονται για νέα μάχη τα νοσοκομεία
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Ετοιμάζονται για νέα 
μάχη τα νοσοκομεία
Η «ασφυξία» στα εξωτερικά ιατρεία και ο τριπλασιασμός των διασωληνωμένων 
ασθενών δοκιμάζουν ξανά τα όρια του Συστήματος Υγείας

μογιάννη. «Προετοιμαζόμαστε για το φθινό
πωρο», λέει με νόημα σχολιάζοντας την κατα
σκευή της νέας μονάδας COVID-19, με χωρη
τικότητα 50 κλινών, που αναμένεται να παρα
δοθεί την 1η Οκτωβρίου.

«Το πρόβλημα έγκειται μέχρι στιγμής στην 
έλλειψη ιατρικού προσωπικού. Δεν έρχονται 
γιατροί, ούτε ειδικευόμενοι ούτε και επικουρι
κοί. Οι επικουρικοί, δε, θα έρθουν για δύο χρό
νια. Πρέπει να ανοίξουν μόνιμες θέσεις. Υπάρ
χουν πολλά κενά στο οργανόγραμμα που δεν 
καλύφθηκαν κατά το προηγούμενο κύμα. Η κά
λυψή τους αποτελεί αίτημα ετών. Αν γίνει ένα 
"μπαμ", οι γιατροί που υπάρχουν θα γονατί
σουν. Σαφώς και υπάρχει ανησυχία», αναφέ
ρει η κυρία Θερμογιάννη.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΠΑΝΑΝΟΥ

d.pananou@realnews.gr

Σ
υναγερμός έχει σημάνει στα νοσοκομεία 
της χώρας μετά την αύξηση των κρου
σμάτων που καταγράφονται τιςτελευταί- 
ες ημέρες, αλλά και μετά την ανησυχία των ει

δικών για ενδεχόμενη κλιμάκωση του νέου κύ
ματος της πανδημίαςτου κορωνόίού. Ηδη στα 
νοσηλευτικά ιδρύματα παρατηρείται αύξηση 
των εισαγωγών και των νοσηλειών στις Μονά
δες Εντατικής Θεραπείας γεγονός που έχει θέ
σει τον κρατικό μηχανισμό σε ετοιμότητα. Ενδει
κτικό της κατάστασης είναι ότι από την 1 η Αυ- 
γούστου μέχρι και σήμερα έχουν τριπλασιαστεί 
οι αθενείς που χρειάστηκε να διασωληνωθούν.

«Στα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκομείων 
έχουμε αύξηση των εισαγωγών ασθενών ύπο
πτων για νόσο COVI D-19, ενώ παράλληλα έχουν 
αυξηθεί και οι ασθενείς που νοσηλεύονται στις 
Μονάδες Εντατικής Θεραπείας. Πριν από 10 
ημέρες είχαμε 8 αρρώστους και πλέον έχουμε 
24», αναφέρει η κυρία Ματίνα Παγώνη, πρό
εδρος των νοσοκομειακών γιατρών Αθήνας - 
Πειραιά, επισημαίνονταςότι η κατάσταση μέ
χρι στιγμής είναι ελεγχόμενη. Ωστόσο, όπως η 
ίδια λέει, ο φόβος για πιθανή αύξηση των κρου
σμάτων μέσα στο επόμενο διάστημα και κατ' 
επέκταση για αύξηση και των ανθρώπων που 
θα χρειαστούν νοσηλεία, είναι έντονος.

«Αυτό που φοβόμαστε είναι να μην ανέβει 
και άλλο ο τριψήφιος αριθμός των κρουσμά
των. Ολο το "παιχνίδι" παίζεται αυτέςτις ημέρες 
και τις επόμενες εβδομάδες. Πρέπει, λοιπόν, να 
τηρήσουμε όλοι τα μέτρα, ούτως ώστε να μην 
έχουμε περισσότερα κρούσματα και να μην 
έχουμε πολλές διασωληνώσεις. Να μπορέσουμε 
να ξεπεράσουμε τον σκόπελο του Αυγούστου. 
Αν γυρίσουν οι τουρίστες στις χώρες τους και

κλινική
Η μοναδική 
κδινική COVID-19 
στην Αθήνα που 
είχε παραμείνει 
ενεργή ήταν 
στο νοσοκομείο 
«Σωτηρία» και 
φιλοξενούσε 
μέχρι πριν από 
περίπου μία 
εβδομάδα μόλις 
δύο κρούσματα. 
Σήμερα 
νοσηλεύονται 
σε αυτή 18 άτομα

Ο σχεδιασμόε
Απέναντι στη νέα απειλή του δεύτερου κύματος 
κορωνόίού, που θα δοκιμάσει τις αντοχές του 
ΕΣΥ, το υπουργείο Υγείας σύμφωνα με όλεςτις 
πληροφορίες, έχει εκπονήσει σχέδιο που περι
λαμβάνει μεταξύ άλλων νέο σύστημα εφημε
ρίας στα νοσοκομεία του Λεκανοπεδίου, ενί
σχυση των υπαρχουσών δομών Υγείας, ειδι
κά στην περιφέρεια, και έμφαση στην ικανότη
τα του συστήματος να διαγνώσει εγκαίρως και 
να νοσηλεύσει τα κρούσματα του κορωνοϊού.

Ειδικότερα, ο στρατηγικός σχεδιασμός του 
υπουργείου Υγείας περιλαμβάνει την ενίσχυ
ση δυνατοτήτων ελέγχου στα νοσοκομεία και 
στα Κέντρα Υγείας: εγκατάσταση μεγάλων ανα
λυτών σε περισσότερα νοσοκομεία στη χώρα 
ή συνεργασία με τον ιδιωτικό τομέα. Παράλ
ληλα, προβλέπονται μικροί αναλυτές (point of 
care), σε πολλά περιφερειακά νοσοκομεία και 
διαδικασίες για να επιτευχθεί η γρήγορη με
ταφορά δειγμάτων σε κεντρικά εργαστήρια.

Επιπλέον, έχουν προβλεφθεί η λήψη μέτρων 
ατομικής προστασίας και η δημιουργία στρα
τηγικών αποθεμάτων σε κάθε υγειονομική πε
ριφέρεια, η κατασκευή περισσοτέρων από 250 
νέων ΜΕΘ, εντόςτων επόμενων μηνών, με στό
χο την ανάπτυξη συνολικά 1.200 κλινών ΜΕΘ, 
η προετοιμασία κλινικών νοσηλείας για ασθε
νείς με COVID-19 σε όλη την επικράτεια, ενι- 
σχυμένεςμετον εξοπλισμό που έρχεται σταδι
ακά από δωρεές η προετοιμασία τωνΤΕΠ, με 
διαχωρισμό ροών ασθενών και η ενίσχυση του 
ρόλου των Κέντρων Υγείας με βάση το πετυχη
μένο μοντέλο των Covid Only Κέντρων Υγείας 

Στο πλαίσιο του σχεδιασμού προβλέπονται 
επίσης η ανάπτυξη υπηρεσιών απομακρυσμέ
νης παρακολούθησης ασθενών με COVID-19, 
μέσω πλατφόρμαςτηλεσυμβουλευτικής(η υλο
ποίηση τηςοποίαςολοκληρώθηκε και είναι έτοι
μη να τεθεί σε λειτουργία όταν χρειαστεί), η 
ενίσχυση του ΕΣΥ με προσωπικό (έχουν ήδη 
προστεθεί περισσότεροι από 6.000 επαγγελ- 
ματίες Υγείας), το οποίο θα αξιοποιηθεί όπου 

χρειαστεί, σύμφωνα με τις ανάγκες 
του Συστήματος, καθώς και νέο 

σχέδιο εφημερίας των νοσοκο
μείων στο Λεκανοπέδιο, για να 
ανταποκριθούν στις ανάγκες 

που έχουν προκύψει λόγω της 
πανδημίας.

«Δεν είναι δύσκο
λο να πάμε σε τε- 
τραψήφιο αριθμό. 
Υπάρχουν πολλοί 
ασυμπτωματικοί», 
τονίζει η Ματίνα 

^ φ Παγώνη, πρόε- 
6pos των νοσο
κομειακών για
τρών Αθήντκ- 
Πειραιά

οι Ελληνες στα σπίτια τους η κατάσταση θα αλλάξει», σημειώ
νει η πρόεδρος των νοσοκομειακών γιατρών Αθήνας- Πειραιά 
και χαρακτηρίζει την ερχόμενη εβδομάδα ως μία από τις πλέον 
κρίσιμες. «Η κατάσταση δεν θέλει πολύ για να ξεφύγει. Δεν εί
ναι δύσκολο να πάμε σε τετραψήφιο αριθμό. Υπάρχουν πολλοί 
ασυμπτωματικοί, οι οποίοι είναι το μεγαλύτερο πρόβλημα αυτή 
τη στιγμή, καθώς δεν είναι εύκολη η ιχνηλάτηση», σημειώνει.

Γι' αυτό τον λόγο η κυρία Παγώνη χαρακτηρίζει ως μείζονος 
σημασίαςτην πρόσληψη μόνιμου προσωπικού στα νοσοκομεία 
με ταχείες διαδικασίες και την τήρηση των μέτρων με σοβαρό
τητα και υπευθυνότητα από όλους. «Αν γίνουμε Γαλλία, Ισπανία 
και Αμερική, τότε δεν θα μπορούμε να κάνουμε τίποτα. Δεν εί
ναι δυνατόν να έχουμε μέσα σε μία εβδομάδα τόσα κρούσμα
τα και να μην έχουμε συνειδητοποιήσει όλοι μας τι πρέπει να 
κάνουμε», καταλήγει.

Νέες μονάδες
Η μοναδική κλινική COVID-19 στην Αθήνα που είχε παρα- 
μείνει ενεργή ήταν στο νοσοκομείο «Σωτηρία» και φιλο
ξενούσε μέχρι πριν από περίπου μία εβδομάδα μό
λις δύο κρούσματα. Σήμερα νοσηλεύει 18 άτομα. 
Μάλιστα, εάν δεν είχαν παραπεμφθεί 4 άτομα στη 
Μονάδα Εντατικής Θεραπείας τα κρεβάτια θα 
ήταν όλα κατειλημμένα και θα έπρεπε να ενερ
γοποιηθεί και η δεύτερη μονάδα COVID-19 του 
νοσοκομείου - κάτι που οι ειδικοί εκτιμούν ότι 
θα συμβεί τις επόμενες ημέρες. Την ίδια στιγμή 
έχει ενεργοποιηθεί και η κλινική COVID-19 του 
νοσοκομείου «Ευαγγελισμός», με επτά άτο
μα να νοσηλεύονται.

«Η μία κλινική του "Σωτηρία" για τον 
COVID-19 έχει γεμίσει. Νοσηλεύονται 
18 άτομα. Στην άλλη κλινική μπαίνουν 
τα ύποπτα περιστατικά από τις εφη
μερίες και αναλόγως αν είναι θετι
κά, παραμένουν αν χρειαστεί για 
νοσηλεία. Οι ασθενείς είναι νεότε
ρης ηλικίας από ό,τι τον περασμέ
νο Απρίλιο και τον Μάιο», τονί
ζει η νοσηλεύτρια Αμαλία Θερ-
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1  Πολύ πιο σκληρό το χτύπημα του κορωνοΐού στην
οικονομία

Πηγή: KONTRANEWS Σελ.: 1,14 Ημερομηνία
έκδοσης:

15-08-2020

Επιφάνεια: 665.55 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 2650

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΣΚΛΗΡΟ ΧΤΥΠΗΜΑ
ΣΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ
0 KopovoYos επηρεάζει τα 
έσοδα, αρνητικά μηνύματα 
για τουρισμό, εστίαση και 
λιανικό εμπόριο · ςελ. 14
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1  Πολύ πιο σκληρό το χτύπημα του κορωνοΐού στην οικονομία
Πηγή: KONTRANEWS Σελ.: 1,14 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Πολύ πιο σκληρό το χτύπημα 
του κορωνοΐού στην οικονομία
Tou ΘΑΝΑΣΗ ΛΥΡΤΣΟΓΙΑΝΝΗ

Ο
κορωνοϊός συνεχίζει να χτυπά σκληρά 
την ελληνική οικονομία. Οι τουρίστες 
που δεν ήρθαν, η αναζωπύρωση που 
οδηγεί σε νέα μέτρα και η απουσία συγκροτη

μένου σχεδίου από την κυβέρνηση, που θα 
βοηθούσε τις επιχειρήσεις να προγραμματί
σουν και να είναι πιο αποτελεσματικές στην 
αντιμετώπιση των προβλημάτων είναι ορι
σμένες από τις αιτίες που προκαλούν φόβο, 
πως το φθινόπωρο θα είναι πολύ άσχημο για 
την οικονομία.

Αν σε αυτά προσθέσετε και την αναποτε
λεσματικότητα των μέτρων που ελήφθησαν, 
όπως για παράδειγμα τα δάνεια και η ρευστό
τητα που δεν έφθασαν ποτέ στις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις, γίνεται αντιληπτό πως το πρό
βλημα θα οξυνθεί προκαλώντας μεγάλο αριθ
μό λουκέτων και αύξηση της ανεργίας.

Θα επαληθευθούν τα απαισιόδοξα 
σενάρια;
Στο μέτωπο των δημοσιονομικών επίσης, η 
κατάσταση προκαλεί τρόμο στην κυβέρνηση. 
Γιατί τα έσοδα τον Ιούλιο μπορεί να κινήθηκαν 
σε ελαφρά καλύτερα επίπεδα από τους προ
ηγούμενους μήνες, ωστόσο απέχουν σημα
ντικά από τους αρχικούς, αλλά και από τους 
μεταγενέστερους στόχους, κάτι που ερμηνεύ
εται σε όρους οικονομίας, ότι τελικά η ύφεση 
ίσως να μην είναι κοντά στα αισιόδοξα, αλλά 
κοντά στα απαισιόδοξα σενάρια.

Βασική αιτία το ότι οι εισπράξεις από 
τον τουρισμό κινήθηκαν σε ρηχά νερά. Η 
τάση που τείνει να διαμορφωθεί είναι τελι
κά κατώτερη των περιστάσεων και μετριοπα
θών εκτιμήσεων.

Κι αν εδώ συνυπολογίσουμε και το τερά
στιο ρίσκο που πήρε η κυβέρνηση για... ολι
κό άνοιγμα μετά το lockdown με την ελπίδα να 
έρθουν έσοδα, τότε μιλάμε για όλεθρο.

Και έσοδα δεν ήρθαν και ο κωρονοϊός

66
Σύμφωνα με ια στοιχεία, η 
πορεία ίων εσόδων δεν είναι 
η επιθυμητή, ενώ ektos από 
τον τουρισμό αρνητικά είναι 
τα μηνύματα από την εστίαση 
και το λιανικό εμπόριο

επελαύνει με... σπασμένα φρένα τις τελευταί
ες εβδομάδες.

Ως γνωστόν η ελληνική κυβέρνηση προέ- 
βλεπε ύφεση της τάξεως του 8% και δεν απο
κλείεται η εκτίμηση αυτή να αποδειχθεί τελικά 
ως ιδιαίτερα αισιόδοξη. Βέβαια η Ευρωπαϊκή 
Ένωση έβλεπε την ύφεση στα επίπεδα του 9%, 
ενο η ΕΚΤ που ήταν και η πλέον απαισιόδοξη 
μαφ με το ΔΝΤ την υπολόγιζε πέριξ του 10%.

Οι vees προΒΧέψειβ...
Εκείνο πάντως που τρομάζει δεν είναι αυτό που 
έφιτγε, αλλά κυρίως αυτό που έρχεται. Με τα

κρούσματα του κορωνοΐού να γιγαντώνονται 
αντί να υποχωρούν, οι προβλέψεις για ένα 
δύσκολο Φθινόπωρο επανέρχονται και μάλι
στα με μεγαλύτερη ένταση.

Σύμφωνα με τα στοιχεία που ανακοίνωσε 
η κυβέρνηση, προκύπτει «μαύρη τρύπα» 9,36 
δισ. ευρώ στο επτάμηνο του έτους εξέλιξη που 
αποδίδεται κυρίως στη μείωση του ΦΠΑ και 
της κατανάλωσης. Το εντυπωσιακό είναι ότι 
συγκριτικά με το εξάμηνο του έτους η «τρύπα» 
έχει ανοίξει σχεδόν κατά 3 δισ. ευρώ.

Το σημαντικότερο όμως είναι ότι πλέον 
το οικονομικό επιτελείο δεν βλέπει το Φθι
νόπωρο τα πράγματα να καλυτερεύουν όπως 
αρχικώς θεωρούσαν. Μάλιστα ο αναπληρω
τής υπουργός Οικονομικών θ. Σκυλακάκης σε 
δήλωση του επεσήμανε ότι η παγκόσμια παν
δημία θα συνεχίσει να επηρεάζει πολύ σημα
ντικά τα δημόσια έσοδα, μέσω του τουρισμού 
και των εξαγωγών, μέχρι, κατ’ ελάχιστον, τον 
Οκτώβριο - Νοέμβριο του 2020.

Στάση αναμονήβ
Στο υπουργείο Οικονομικών κρατούν στά
ση αναμονής και δεν αναθεωρούν την αρχι
κή τους εκτίμηση, αλλά αυτό δεν σημαίνει ότι 
αυτό θα διαρκέσει για πολύ ακόμη. Σύμφωνα 
με πληροφορίες η αναθεώρηση θα έρθει τον 
προσεχή Σεπτέμβριο και θα είναι επί τα χεί- 
ρω. Εκτός από την έξαρση της πανδημίας στην 
Ελλάδα, ένα στοιχείο που ωθεί προς αυτή την 
κατεύθυνση είναι τα στοιχεία από τον τουρι
σμό. Οι εισπράξεις δεν αναμένεται να υπερ- 
βούν τα 4-5 δισ. όπως ήταν ο αρχικός στό
χος, αλλά να διαμορφωθούν κοντά στα 3 δισ. 
Να σημειωθεί ότι πέρυσι είχαν αγγίξει τα 18 
δισ. (σε επίπεδο ΑΕΠ σημαίνει απώλεια εσό
δων ίσων με 8% περίπου).

Σύμφωνα με τα στοιχεία η πορεία των εσό
δων δεν είναι η επιθυμητή, ενώ εκτός από τον 
τουρισμό αρνητικά είναι τα μηνύματα από την 
εστίαση και τον λιανικό εμπόριο. Η υποχώρη
ση των πωλήσεων ξεκινάει από το 30% και σε 
ορισμένες περιπτώσεις υπερβαίνει το 70%. Το 
ζητούμενο πλέον είναι το δεύτερο κύμα που 
είναι προ των πυλών και βέβαια η έντασή του.

Στο σημείο αυτό να υπενθυμίσουμε τις προ
βλέψεις οι οποίες κάνουν λόγο για 100.000 
επερχόμενα λουκέτα στο χώρο των μικρομε- 
σαίων επιχειρήσεων και πάνω από 250.000 
ανέργους.
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Πάνω από 2-000 άτομα, που διψούσαν για νυχτερινή
διασκέδαση, συμμετείχαν στο Live σε beach bar της περιοχής. Χωρίς 
μάσκα, με αμέριμνο κέφι και ο ένας πάνω στον άλλον, λικνίστηκαν στον 
ρυθμό των τραγουδιών, αδιαφορώντας για οποιεσδήποτε συνέπειες, οι 
οποίες τελικά αποδείχθηκαν τραγικές για δύο γυναίκες φιλοξενούμενες 
οίκου ευγηρίας που ήρθαν σε επαφή με συμμετέχοντα στο πάρτυ

Σ
τη σκιά xns τραγικήβ είδησικ ότι τηνπερασμένη 
Πέμπτη δύο υπερήλικεβ γυναίκεβ, 88 και 91 ετών, 
φιλοΕενούμενεβ σε οίκο ευγηρία8 ms Θεσσα
λονίκη, εΕέπνευσαν αφότου μολύνθηκαν από 
τονκορωνοϊό, κάποιοι αναπολούν με νοσταλγία 
ένα μεγάλο και φαντασμαγορικό πάρτυ στη 
Χαλκιδική. Μια μαζική συνάθροιση εκατοντάδων 
ατόμων, Kupicos νεαρών, οι οποίοι διψούσαν για 
νυχτερινή διασκέδαση, για ένα Εέσπασμα απε
λευθερώστε από την καταπίεση ms καραντίναβ. Είναι opcos πολύ 
σοβαρά η πιθανότητα αυτή η ευκαιρία εκτόνωσικ των ατίθασων 
νιατών να έδωσε τη χαριστική βολή στα γηρατειά. Το ότι αυτό συ
νέβη ακούσια και εΕ αμελείαβ δεν έχει καμία σημασία - εξάλλου δεν 

είναι καν ακριβέβ.
Περήφανοι για το ανεπανάληπτο live ms 2as Αύγουστού, για τα 

πυροτεχνήματα και βέβαια τον παλμό των περίπου 2.000 συνωστιζό- 
μενων θαμώνων, οι υπεύθυνοι μεγάλου beach bar στη Χαλκιδική έχουν 
αναρτήσει αναμνηστικό βίντεο στην επίσημη σελίδα του συγκροτή- 
pavos στο Facebook. Zns εναέριεβ λήψειβ από drone, όσο μπορεί να 
διακρίνει kcuioios, δεν υπάρχει οιπε kvas από tous ψυχαγωγούμενοι^ 
ο onoios να φορά μάσκα. Αντιθέτων κυριαρχούντο αμέριμνο κέφι και 
ο παλμικ, τα υψωμένα χέρια και τα ε£ επαφήβ «πατείβ με πατώ σε» 
λικνίσματα στον ρυθμό τωντραγουδιών. Ακούγεται ότιήτανμια πραγ
ματικά αξέχαστη βραδιά, αν μη τι άλλο για ooous είχαν αποφασίσει 
να Εεχάσουν lockdown, τήρηση αποστάσεων και λοιπά περιοριστικά 
μέτρα, εν ολίγοι οτιδήποτε σχετικό με τονμισητόκορωνοϊό. Αδιαφο- 
pcbvras nXnpcos για το γεγονόβ όπ εκείνη τη συγκεκριμένη ημέρα στην 
Ελλάδα είχαν αναφερθεί δύο νέοι θάνατοι από τη νόσο και πάνω από 
72 επιπλέον κρούσματα, με ορισμένα εΕ αυτών στη Χαλκιδική, σχεδόν 
δίπλα σε anions που Ξεφάντωναν. Την Κυριακή 2 Αυγούστου είχε 
ανακοινωθεί unions ότι, στην ίδια περιοχή ms Μακεδονίαβ, είχαν 
σφραγιστεί από ns Αρχέβ δύο μπαρ, τα οποία θα έπρεπε να παραμεί
νουν κλειστά επί 15 ημέρεβ, ενώ οι ιδιοκτήτεΒ tous καλούνταν να 
καταβάλουν πρόστιμο συνολικά 43.000 ευρώ. Η αιτία ήταν ότι κατά 
την έφοδο και τον έλεγχο είχαν διαπιστωθεί παρουσία πελατών άνω 
του επιτρεπόμενου ορίου, συνωστισμός συγχρωτισμ08 κ.λπ. Κατά 
σύμπτωση, δε, από τα μεσάνυχτα ms Δευιέραβ 3 Αυγούστου, ακριβοί 
δηλαδή τη στιγμή που τα πνεύματα στην παρά θίν’ aXos συναυλία 
είχαν αρχίσει να ανάβουν, άρχιζε η εφαρμογή των αυστηροποιημένων 
μέτρων που ανακοίνωσε ο ucpunoupYOS Πολιτική$ npooiaoias Mkos

Χαρδαλιάβ. Σε αυτά περιλαμβανόταν η ρητή απαγόρευση όρθιων 
πελατών σε κλαμπ και μπαρ και η χρήση μάσκαβ ακόμη και aious 
εΕωτερικοήβ xcopous όταν δεν είναι εύκολο να τηρηθούν οι απαραί- 
totos αποστάσειβ.

MoXis 10 ημέρεβ αργότερα, σαν να βρισκόταν σε ένα παράλληλο 
σύμπαν, αλλά όχι πολύ μακριά από το beach bar όπου έλαβε χώρα το 
live με τη μαζική και δυναμική προσέλευση του κοινού, επιβλήθηκε 
καθεστώβ καραντίναβ 7 ημερών σε έναν οίκο ευγηρίαβ. Επί συνόλου 
περίπου 120 ατόμων, εμφανίστηκαν 36 κρούσματα μόλυνσικ από τον 
COVID-19. Τα 33 από αυτά ήταν μεταΕύ ms κατεΕοχήν ευπαθούβ 
ομάδαβ των ηλικιωμένων φιλοξενούμενων και τα υπόλοιπα 3 εντοπί
στηκαν σε εργαζομένου. Σε ένα γηροκομείο στο οποίο λαμβάνονταν 
όλα τα επιβεβλημένα μέτρα προστασίας όπου ακόμη και το επισκε
πτήριο είχε προσωρινοί ανασταλεί, Εαφνικό τα ασθενοφόρα έκαναν 
ουρά για να παραλάβουν άτομα nXudas άνω των 80 ετών προκειμένου 
να τα διακομίσουν στα νοσοκομεία ms Θεσσαλονίκη ΑΧΕΠΑ και 
Ιπποκράτειο. Για ορισμένοι από tous aiuxous γέροντες αυτή θα 
ήταν και η τελευταία tous διαδρομή.

Ο ΙΟΣ ΣΤΑ ΜΠΟΥΖΟΥΚΙΑ

Ο καθηγητήβ Σωτήρηβ Τσιόδραβ, ο onoios έσπευσε για αυτοψία και 
βοήθεια στη δομή φιλοΕενίαβ ηλικιωμένωντου Ασβεστοχωρίου Θεσ
σαλονίκης αποκόλυψε ότι τα δύο γεγονότα κατά πάσα πιθανότητα 
συνδέονται μεταΕύ tous. Δεδομένου ότι ο κ. Τσιόδραβ δεν θα έλεγε 
ποτέ κάτι ελλιπιίκ τεκμηριωμένο, θα πρέπει να θεωρείται σχεδόν 
βέβαιο όπ ο Kopcovoios μεταδόθηκε στο περιβάλλοντου γηροκομείου 
από εργαζόμενο, συγγενή νεαρού ατόμου άρτι αφιχθέντοβ από δια- 
κοπέβ στη Χαλκιδική. Παραθερίζονταβ, τη νύχτα tos 2as Αυγούστου 
ο εν λόγω νεαρόβ είχε παραστεί στη συναυλία του δημοφιλέστατου 
καλλιτέχνη Γιώργου Σαμπάνη. Emonpaivovras την αυΕημένη επι- 
κινδυνότητα τέτοιων πολυάνθρωπων συγκεντρώσεων για τη διάδοση 
του κορωνοϊοϋ, ο πρόεδροβ του Ιατρικού Συλλόγου Χαλκιδικήβ Μά- 
pios Πυρπασόπουλοβ κρίνει όπ «οι aims συγχρωτισμού στη Χαλκι
δική ήταν τα μεγάλα κλαμπ στην Κασσάνδρα. Εκεί είχαμε τα κρούσμα
τα. Υπήρχε ανησυχία, αλλά έγιναν μερικά μεγάλα πάρτυ. Tis τελευταίες 
ημέρες σταμάτησαν γιατί η Αστυνομία κάνει συχνές περιπολίες, επι
βάλλει πρόσημα και κλείνει τα μαγαζιά. Η κατάσταση έχει μαζευτεί».

Tns υπόθεσηβ επιλαμβάνεται κατεπειγόντωβ και η Δικαιοσύνη, kciOcos
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4 \
Πάνω από 2.000 άτομα συμμετείχαν στο πάρτυ τηε Χαλκιδικήε.
Οι φωτογραφίεε που αναρτήθηκαν στο Facebook δείχνουν tous συμμετέχοντεε 
στο live του δημοφιλέστατου καλλιτέχνη Γιώργου Σαμπάνη
να χορεύουν αμέριμνοι, με τα λουλούδια και τα πυροτεχνήματα να πέφτουν βροχή

mou

ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ / ΚΥΡΙΑΚΗ 16 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2020

ο ιιροϊατάμενοε Πρωτοδικών Θεσσαλονίκη Στέφανοβ Ζαρκανχζιάβ διέ- 
ταΕε τη διενέργεια προκαταρκτικόν έρευνας με σκοπό τον ενδεχόμενο 
καταλογισμό ευθυνών για τη διασπορά ms νόσου στον οίκο ευγηρίαs του 
Ασβεστοχωρίου. Ωστόσο, oncos καταγγέλθηκε σε τοπικά ΜΜΕ από άτομα 
τα οποία ζήτησαν να μείνουν ανώνυμα, η συναυλία του Σαμπάνη ατο beach 
club ins περιοχήε Χανιώτη, στη χερσόνησο Κασσάνδρα xns Χαλκιδικύε, 
εύλογα ενοχοποιείται cos η πιο πιθανή πηγή διάχυση$ του κορωνοϊού. Και 
αυτό διότι βρέθηκαν θετικοί στον COVID-19 τρειε από tous μπόρμαν -ms 
συγκεκριμένηε ετπχείρησιιε. Οι ίδιεε πηγέε ανέφεραν και ότι στο κορωνο- 
πάρτυ μολύνθηκε από τον ιό και ο Σλοβάκοε ποδοσφαιρισπΉ του ΠΑΟΚ 
Μϊροσλαβ Στοχ ή ακόμη και ο nponovnms ins pcooiKtis ομάδαε μπόσκετ 
ΤΣΣΚΑ Mooxas Δημήτρηβ ΙχούδίΒ. Ωστόσο, ο npcoros νοσούσε ήδη στίδ 
2 Αυγούστου και για τον δεύτερο δεν έχει διευκρινιστεί εάν είχε παρεβρε- 
θεί στο live του Γιώργου Σαμπάνη ή εΕετέθη στον κορωνοιό παριστάμενοβ 
σε κάποια άλλη εκδήλωση. Αλλωστε, δεν υπήρχε έλλειψη συναθροίσεων 
με μηδενικά μέτρα npoacaaias, στη Χαλκιδική, στη Βόρεια Ελλάδα και τη 
Θράκη γενικοί και δυστυχιίβ όχι μόνο εκεί.

ΚΡΥΦΤΟΥΛΙ ΜΕ ΤΟΝ ΝΟΜΟ

Το αρχικό άνοιγμα του ελληνικού τουρισμού συνοδεύτηκε από μια -ανα
μενόμενη κατά to Apx0s- μικρή άνοδο στο πλήθοβ των κρουσμάτων, ει
δικά στηΜακεδονία, στην οποία όρχισαννακαταφτόνουντουρίστεΒ από 
τα Βαλκάνια, διασχίζονταδ τα χερσαία σύνορα. Ωστόσο σε έναν μεγάλο 
αριθμό γόμων, βαπτίσεων, οικογενειακών γλεντιών, αλλά και στα Εεφα- 
ντώματα με ζωντανή ελληνική μουσική η παρουσία αλλοδαπών είναι από 
ελάχιστη έωβ ανύπαρκτη. Στο πνεύμα ms χολάρωση$ που επικράτησε 
-και εν μέρει καλλιεργήθηκε με ευθύνη των αρμόδιων κρατικών υπηρε
σιών- άρχισαντα παρατράγουδα. Είναι κοινό μυστικό στηντοπική κοινω
νία ότι έπεφτε σύρμα πριν από tous ελέγχουβ που διενεργούσε η Αστυ
νομία σε επιχειρήσει εστίασηβ και ψυχαγωγίαβ, ιδιαίτερα στη Θεσσαλο
νίκη και τη Χαλκιδική Είτε με κάποιουβ πληροφοριοδότεβ, είτε με τσιλια- 
δόρουβ καταλλήλου ακροβολισμένοι^ ώστε να εποπτεύουν την περιοχή 
και να αντιληφθούν αμέσου τυχόν περιπολικό που πλησιάζουν, επιτυγ
χάνεται η διατήρηση pias νομοταγούβ βιτρίναβ. Αφού ειδοποιηθούν 
εγκαίρως οι ιδιοκτήτεβ κλαμπ, μπαρ κ.λπ. επιβάλλουν ad hoc την τήρηση 
αποστάσεωνή ακόμη και απομακρύνουν θαμώνεβ από τονχώρο. Λέγεται 
ότι σε ορισμένεβ επιχειρήσεις οι υπεύθυνοι απαγορεύουν σε τυχόν νο- 
σούντεδ εργαζομένουβ tous να αποτείνονται στα νοσοκομεία για περί
θαλψη και απλώβ να παραμένουν για μερικέβ ημέρεβ κατ’ οίκον, ώστε να 
μη δυσφημίζουν το εκάστοτε «μαγαζί».

«ΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ» ΑΝΤΙ ΣΥΜΜΟΡΦΩΣΗΣ

Η επιπολαιότητα και η περιφρονητική υποτίμηση του κινδύνου από επαγ- 
γελματίεβ αλλά και κοινό έχει ήδη πυροδοτήσει την έΕαρση ενόβ δεύτερου 
Ki'jpa cos nis πανδημίαβ στη χώρα. Οι προβλέψειβ των ειδικών ακούγονται 
κάθε μέρα και πιο anaioi06o&s. Παρ’ όλα απτά, οι επιχειρηματίες των 
κέντρων διασκέδασή, αντί ms συμμόρφωσικ ons οδηγίεβ και ns εκκλήσειβ 
των επιδημιολόγων, ετηλέγουντην «προσαρμογή»: μετατρέπουν™ επιχει
ρήσει tous από νυχτερινέβ σε απογεύματα, oncos γίνεται -τυχαίο παρά
δειγμα- στον χώρο ms Θεσσαλονίκη όπου εμφανίζεται ο Nikos Βέρτηβ 
για περιορισμένο αριθμό συναυλιών. Η τακτική nrs προσαρμογής αναμφί
βολα, είναι σε μεγάλο βαθμό κατανοητή λόγω ms δραματιιακ απώλειαs 
εσόδων των επιχειρήσεων εΕαιτίαβ Tns υγειονομικήδ lcpians. Οχι όμωβ και 
συγγνωστή άνευ όρων. Σε κάθε περίπτωση, η απόπειρα να συνδυαστούν 
νομότυπα τα αυστηρά μέτρα npoaraaias με την επικερδή λειτουργία των 
κλαμπ αποτυπώνεται παραστατικό σε μια ανακοίνωση npos κάθε ενδια
φερόμενο να παρακολουθήσει live του Βέρτη στη Θεσσαλονίκη: «Με σεβα
σμό <ms αποφάσεις ms κυβέρνησης και των Αρχών και μετά από mv επιθυ
μία των θαμώνων [...] σάς ανακοινώνουμε πως για τις παραστάσεις 14-15 και 
21 -22 Αυγούστου οι πόρτες θα ανοίγουν στις 19.30! Alim να σημειωθεί πως 
το Σάββατο 8 Αυγούστου το κέντρο ελέγχθηκε ενδελεχώς από τις Αρχές και 
επιβραβεύτηκε για mv τυπικόττιτά του! Οι αποστάσεις που τηρήθηκαν ήταν 
πολύ μεγαλύτερες από τα μέτρα προστασίας που προβλέπονταν, γεγονός που 
δείχνει m σοβαρότητα με την οποία η επιχείρηση αντιμετωπίζει mv κατά
σταση. Επιπλέον, να τονίσουμε πως λίγες ώρες πριν m λειτουργία του κατα
στήματος, όλοι οι εργαζόμενοι θα ελεγχθούν μετο τεστ COV1D-19. Δεν φοβό
μαστε, ΠΡΟΦΥΛΑΣΣΟΜΑΣΊΈ. Μπορούμε να συνεχίσουμε να ζούμε mv 
καθημερινότητά μας, έχοντας, όμως, στον νου μας τα βασικά μέτρα προστα
σίας». Το πρόγραμμα τωνμουσικώνσόου θατελειώνει, βάσει των έκτακτων 
μέτρων, ons 12 τα μεσάνυχτα και γι’ ατπό θα αρχίζει πιο vcopis. Opcos, αυτό 
που εύχονται όλοι είναι να μην είναι πλέον υπερβολικά αργά για να αναχαι
τιστεί η διάδοση του κορωνοϊού από τα πόρτυ-εστίε8 μόλυνσή.
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ΚΛΟΟΥΝ ΠΙΟ 
ΕΠΙΚΙΝΔΥΝΟΣ 
ΚΑΙ ΑΠΟ 
ΤΟΝ ΚΟΡΩΝΟΙΟ
Πληθωρικοί, εξωστρεφεΚ υπεροπτικοί, αγενείς αυθόρμητοι, 
ωραιοπαθές, με μεγάλη ιδέα για τον εαυτό tous. Το τρίο των ηγετών 
που οι χώρε5του$ πλήττονται με σφοδρότητα από τον COVID-19, 
συνεχίζει τα καραγκιοζιλίκια, την ώρα που ΗΠΑ, Βρετανία 
και Βραζιλία έχουν μπει σε βαθιά οικονομική κρίση

ΝΤΟΝΑΛΝΤ ΤΡΑΜΠ (74 ΕΤΩΝ)
Διαχειρίστηκε από άτσαλα έωε και 
εγκληματικά την κρίση ms πανδημίας. 
Ποντάριζε πάρα πολύ στην οικονομία για 
να κερδίσει μια δεύτερη θητεία, κάτι που 
τώρα φαντάζει εξαιρετικά δύσκολο. 
Παίρνει κάθε μέρα νδροΕνχλωροκίνη, 
«υδροΕύ», όπωε το λέει χαριτωμένα

Μ
πόριδ, Μπολσονάρο, Τραμπ. Τρειδ 
ηγέτεδ τριών μεγάλων χωρών 
-Βρετανία, Βραζιλία, ΗΠΑ- από 
ns mo βαριάχτυπημένεδ από τον 
κορωνοϊό. Tous συνδέουν πολλά 
άλλα. Καταρχάδ, αλληλοεκτιμού- 
νται, που είναικαιτο σοβαρότερο 
σύμπτωμάxous. Κατά δεύτερον, ο xapaicnipasxous -πληθω
ρικοί, ε&οστρεφείδ, υπεροπτικοί, αγενείδ, αυθόρμητοι, ωραι- 
οπαθείδ-, αφού έχουν μεγάλη ιδέα για τον εαυτό tous, κάπ 

που ελκύει πολλούδ ψηφοφόρουδ και είναι επίσηδ σοβαρό, 
παράπλευρο σύμπτωμα. Απευθύνονται, δηλαδή, σε ένα συ
γκεκριμένο ακροατήριο το οποίο θεωρεί όπ η χώρα του ήταν 
ανέκαθενη καλύτερη και ισχυρότερη στον κόσμο, Εέπεσε για 
ένα διάστημα σε αλλωνών τα χέρια, και τώρα, με αιπούδ στο 
πμόνι, πρέπει να Εα να γίνει μεγάλη και τρανή!

Πέραν αηυών, ΗΠΑ, Βρετανία και Βραζιλία έχουν μπει σε 
βαθιά οικονομική κρίση, τα κρούσματα από τον COVE)-19 
αυΕάνονται συνεχώς και οι τρειδ ηγέτεδ τουδ είχανυποτιμήσει 
από την αρχή τη σοβαρότητα του, θεωρώνταδ ότι ήταν «μια 
απλή γρίπη»: οι δύο πρώτοι, Τζόνσον και Μπολσονάρο, κόλ
λησαν τον ιό, πολύ σοβαρά ο πρωθυπουργόδ ins Βρετανίας 
και ο τρίτοδ παίρνει καθημερινά υδροΕυχλωροκίνη και θεωρεί 
ότι είναι άτρωτοδ.

Σε άρθρο tous τον περασμένο Ιούνιο οι «New York Times» 
συμπεριέλαβανκαι έναντέταρτο στηνπαρέατων «ανελεύθε
ρων λαϊκιστών ηγετών χωρών όπου ο κορωνοϊόs απλώνεται πιο

πολύ»: τον Βλανημίρ Πούτιν ms Poiaias. Ο onoios, εάν δια
φέρει σε κάτι από το τρίο των άλλων λαϊκιστών, είναι όπ αυτόδ 
έχει καταφέρει να διατηρήσει ένα αυστηρό-σοβαρό προσω
πικό προφίλ. Εχει πυγμή. Οι άλλοι, με όλεδ ns διαφορέδ ανα
μεταξύ tous, έχουν αυτό που θα ονόμαζα «τσαμπουκά ενόδ 
κλόουν». Enions, εννοείται όπ και οιχώρεδ καθενόδ από αυτούβ 
δεν είναι ίδιεδ. Παρ’ όλα αυτά, όπωδ επισημαίνει ο πολιτικόδ 
επιστήμοναδτουΧάρβαρντΝτάνιελΖίμιιλατστοβιβλίο<<Πώδ 
πεθαίνουν οι δημοκρατίες» που συνέγραψε με τον συνάδελ
φό του ατο ίδιο πανεπιστήμιο ΣπβενΛεβϊτσκι, είναι και οι 
τέσσεριδ συνδρομητέδ διαφόρων εκδοχώντου «ριζοσπασπκού, 
δείιού, ανελεύθερου λαϊκισμού».

«Κι αυτή η τάση δεν είναι τυχαία, θα πουν κι άλλοι πολπικοί 
επιστήμονες, καθώς όλοι ετούτοι οι ανελεύθεροι (σ.σ.: “illiberal” 
είναι ο opos που χρησιμοποιείται) λαϊκιστές τείνουν να απορ
ρίπτουν τις επιστημονικές απόψεις και να προωθούν θεωρίες 
συνωμοσίας», γράφουν οι ΝΥΓ.

Για παράδειγμα, ο Ντόναλντ Τραμπ, 74 ετών, δυσκολεύ
εται όλο και πιο πολύ να ανεχτεί δίπλα του την παρουσία του 
αντίστοιχου «Τσιόδρα ms αμερικανικήδ κυβερνητικήδ επιτρο- 
mis επιστημόνων», του ανοσολόγου δρα Αντονι Φάουτσι, 
διότι είναι σοβαρόδ, μετρημένοδ, χαίρει σεβασμού, και του 
κλέβει δημοτικότητα. «Χαίρουν μεγάλου σεβασμού, αλλά σε 
κανέναν δεν αρέσω εγώ. Θα φταίει μάλλον η προσωπικότητά 
μου», είπε για τα μέλη τηδ επιστημονικήδ του ομάδαδ ο Αμε- 
ρικανόδ πρόεδροδ, με τη γνωστή, άγαρμπη ειρωνεία του.

Σε μία απότιδ καθιερωμένεδ (κάθε Τρίτη) ενημερώσειδ για

την κρίση υγείαδ eras ΗΠΑ, όταν οι δημοσιογράφοι ανέφεραν 
στον πρόεδρο όπ επιστημονικέδ μελέτεδ έδειΕαν ncos η υδρο
Ευχλωροκίνη που αυτόδ παίρνει κάθε μέρα δεν σκοτώνει τον 
κορωνοϊό, γι’ αυτό και η Υπηρεσία Τροφίμων και Φαρμάκων 
των ΗΠΑ (FDA) συνέστησε να μη συνταγογραφείται, και τον 
ρώτησαν γιατί αυτόδ συνεχίζει να παίρνει το φάρμακο και να 
το διαφημίζει κιόλαδ, επικαλέστηκε το ένστικτό του και κάποια 
πράγματα που διάβασε για το «υδροΕύ», όπωδ το λέει χαριτω
μένα.

Στιδ αρχέδ Ιουλίου, ο πρόεδροδ τηδ Βραζιλίαδ Ζαΐρ Μπολ
σονάρο, 65 ετών, που από την αρχή τηδ κρίσηδ καλούσε τον 
κόσμο να συνεχίσει κανονικά τη ζωή του θεωρώνταδ ότι αυτό 
που συμβαίνει είναι «μόνο μια μικρή γρίπη» και υπερηφανευ- 
ότανλέγονταδ «κοιτάΕτε με εμένα, πόσο γερός και δυνατός είμαι», 
ανέβασε πυρετό, έκανε το τέταρτο τεστ του, και αυτή τη 
φορά βρέθηκε θετικόδ στον κορωνοϊό. Και πάλι, όμωδ, βγήκε 
κορδωτόδ στην τηλεόραση (που λατρεύει, όπωδ και οι άλλοι 
τρειδ), και ανακοίνωσε τα νέα ocous συμπατριώτεδ του: «Κοι- 
τάΕτε με, είμαι και νιώθω μια χαρά». Οπωδ και ο Τραμπ, δήλω
σε ανοιχτά όπ παίρνει και αυτόδ υδροΕυχλωροκίνη, αλλά 
επιπλέον αζιθρομυκίνη και αντιβίωση για να αντιμετωπίσει 
τη νόσο.

Η Βραζιλία έχει τα περισσότερα κρούσματα και θύματα 
από κορωνοϊό μετά ns Ηνωμένεδ Πολιτείεδ. Συγκεκριμένα, 
μέχρι και την περασμένη Τετάρτη είχε 3.170.474 (θετικούδ 
στονιό) και 104.263 θανάτουδ. Και οι ΗΠΑ, 5.360.202 κρούσμα
τα και 169.131 νεκρούδ. Η Ρωσία είναι 4η στα κρούσματα
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ΜΠΟΡΙΣ ΤΖΟΝΣΟΝ (56 ΕΤΩΝ)
Εισήχθη εσπευσμένα σε Μονάδα 
Εντατικής Θεραπείας μόλις 
λίγες ημέρες, αφότου είχε βρεθεί θετικός 
στον ιό, και ενώ στις 23 Μαρτίου είχε 
εγκαταλείφει τη θεωρία του περί 
«ανοσίας της αγέλης» και επέβαλε 
αυστηρά περιοριστικά μέτρα (lockdown) 
για τον περιορισμό της διάδοσης

ΒΡΕΤΑΝΙΑ
313.798 κρούσματα 

41.329 θάνατοι

ΖΑΪΡ ΜΠΟΛΣΟΝΑΡΟ (65 ΕΤΩΝ)
Αρχικά καλούσε τον κόσμο 
να συνεχίσει κανονικά τη ζωή του 
θεωρώντας ότι αυτό που συμβαίνει είναι 
«μόνο μια μικρή γρίπη». Συνεχίζει να 
βγαίνει στην τηλεόραση και παίρνει 
υδροΕυχλωροκίνη, αζιθρομυκίνη και 
αντιβίωση για να αντιμετωπίσει τη νόσο

(902.701) με 15.260 θανάτους ενώ η Βρετανία έχει πολύ λιγό
τερο κρούσματα, περίπου το 1/3 rns Pcooias, συγκεκριμένα 
313.798, αλλά σχεδόν τριπλάσιουβ θανάτους 41.329.

Στΐ8 αρχέβ Απριλίου ο κόσμοβ πραγματικά σοκαρίστηκε 
όταν έμαθε ότι ο πληθωρικόβ και ατρόμητοδ πρωθυπουργόβ 
ms Bperavias Mnopis Τζόνσον, 56 ετών, εισήχθη εσπευσμέ
να σε Μονάδα Εντατικήβ Θεραπείαβ του νοσοκομείου «Σεντ 
Τόμα8» του Λονδίνου, λίγεβ μόλιβ ημέρεβ αφότου είχε βρεθεί 
θετικόβ στον ιό, και ενώ ons 23 Μαρτίου είχε εγκαταλείψει τη 
θεωρία του περί «avooias ms αγέληβ» και επέβαλε αυστηρά 
περιοριστικά μέτρα (lockdown) για περιορισμό ms διάδοσηβ.

Η αλήθεια είναι σπ, σε αντίθεση με τον Μπολσονάρο, ο 
Τζόνσον άρχισε να κλονίζεται και να αναθεωρεί ns απόψειβ 
του για όπια αντιμετώπιση ms Kpions, όταν έμαθε ότι και 
auTOS, αλλά και η εγκυμονούσα σύντροφόβ του Κάρι Σϊμονκ 
ήταν θετικοί. Η είσοδοβ δε στη ΜΕΘ έφερε πολύ κοντά την 
πιθανότητα μία από ns ισχυρότερε8 χώρεδ στον κόσμο να 
χάσει τον ηγέτη ms και να μπει, μέσα στην πανδημική κρίση, 
στη δίνη κυβερνητικήβ αλλαγής λιγότερο από έναν χρόνο 
μετά τη θριαμβευτική του επικράτηση cms εκλογέΒ.

Η προσωπική του περιπέτεια άλλα Σε και την προσέγγισή 
του στην αντιμετώπιση ms Kpians. Εμπτστεήιηκε tous επι- 
στήμονεβ, πήρε μέτρα και, επειδή σίγουρα έχει περισσότερη 
μόρφωση από τον Τραμπ και τον Μπολσονάρο, άρχισε να 
βλέπει τα πράγματα με πιο ρεαλιστική μαπό. As μην Ξεχνάμε 
ότι από tous άλλουβ τρειβ, συμπεριλαμβανομένου δηλαδή και 
του Ποήτιν, ο Τζόνσον έχει να διαχειριστεί έναν πολύ mo

δύσκολο λαό, με την έννοια όπ οι Βρετανοί, με μακρό παρά
δοση δημοκρατία8 στη χώρα tous, και άποψη έχουν, και 
πολλούβ τρόπουβ να την εκδηλώνουν διαθέτουν. Το ίδιο 
ισχύει εν μέρει για την Αμερική, όπου opcos, uncos αποδείχθη
κε και με την εκλογή του Τραμπ, υπάρχει ένα «μεγάλο ακρο
ατήριο» που είναι δεκτικό στον πατριωτικό λαϊκισμό.

Η δεξαμενή του Brexit, από την οποία αντλεί δύναμη ο 
Τζόνσον, έχει μια διαφορετική ομοιογένεια και συμπεριφορά 
από εκείνη των Μεσοδππκών Πολιτειών nrs Αμερικήβ, που 
δεν έχουν επαφή με την εκτόβ συνόρων πραγματικότητα. 
Είναι βέβαιο όπ έναν Τραμπ στην Αγγλία δεν θα τον όντεχαν 
ούτε και οι πιο φανατικοί Brexiteers - θα τον απέρριπτανπρώ- 
ταοι δικοί του.

Στο βψλίοτουβιιΠώβπεθαίνουνοι δημοκρατίες», οιΖίμπλατ 
και Λεβίτσκι αναφέρονται στον όρο «Τραμποκρατία», που 
επινόησε ο Καναδοαμερικανόβ πολιτικόβ σχολίασα Ντέιβινι 
Φραμ, στο βιβλίο του «Trumpocracy: Η Διαφθορά ms Αμερι- 
Kavuais Δημοκρατίαβ», υπενθυμίζονταβ: «Οσο πιο άσχημα 
συμπεριφερόταν ο Τραμπ, τόσο πιο μανιωδών έσπευδαν οι 
Ρεπουμπλικανοί στο Κογκρέσο να τον υποστηρίζουν και να τον 
προστατεύσουν». Και η επιρροή αυτών των αντιπροσώπων 
orous ψηφοφόρουβ tous είναι σχεδόν απόλυτη.

«Η κυβέρνηση Τραμπ έχει εισαγάγει ένα πνεύμα τραμπου- 
κισμού, anpias και δικτατορίαν, ακριβά μέσα στον πυρήνα του 
αμερικανικού eOvous», σημειώνει ο Φραμ.

Η Ρωσία του Βλανπμίρ Πούπν, που όμοια με τονΤραμπ και 
τον Μπολσονάρο προβάλλει ένα macho image, είναι η πρώτη
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χώρα στον κόσμο που ανακοίνωσε όπ βρήκε και αρχίζει να 
χορηγεί orous πολίτεβ rns εμβόλιο κατά του κορωνοϊού. Εχει 
περάσει, λέει, όλουβ tous απαραίτητοι^ ελέγχουβ και έχει 
«εγκριθεί επίσημα». Αυτό αμφισβητείται από επιστημονικούβ 
κύκλουβ και οργανισμού8 στην Ευρώπη και την Αμερική, ενώ 
ο Παγκόσμιοβ Opyaviapos Υγείαβ ζήτησε από τον Πούπν να 
ακολουθήσει τα διεθνή πρότυπα.

Ο Πούπν opcos, 67 ετών, είναι γνωστό ότι δεν υπάγεται σε 
κανέναν - παίζει povos του. Και έχει λαϊκή αποδοχή και κατα
ξίωση τεράστια. Στο εσωτερικό δεν αμφισβητείται και δεν 
κινδυνεύει από κανέναν. Οι εΕουσίεβ του είναι σχεδόν από- 
λυτε8. Διεθνώβ περιγράφεται από φιλικά και μη μέσα ενημέ
ρωσή cos «διεθνή8 naiians» και μάλιστα δειν08. Αυτό τον 
στερεώνει όσο τίποτ’ άλλο στο εσωτερικό, όπου όχι μόνο δεν 
υπάρχει σοβαρή αμφισβήτηση, αλλά αντίθετα σχεδόν καθο
λική αποθέωση. Στην κρίση του κορωνοϊού η Ρωσία έχει Εε- 
περάσει τα 900.000 κρούσματα και ανακοινώνει λίγο περισ- 
σότερουβ από 15.000 Oavarous. Η αντιστοιχία είναι παρά Σε νη 
κατά πολλούβ που ισχυρίζονται ότι η διαφάνεια στη χώρα δεν 
πρέπει να θεωρείται δεδομένη και αμφισβητούντο επίσημα 
στοιχεία. Από την άλλη, opcos, η Ρωσία έχει ένα σύστημα 
υγείαβ που δουλεύει καλά, που έχει όσο κρατική υποστήριΕη 
θέλει και, όμοια με τη Γερμανία που επίσηβ έχει γερή νοσο
κομειακή περίθαλψη αλλά και παρόμοια αντιστοιχία κρου- 
σμάτων-θανάτων, (220.850 - 9.276), έχει αντιμετωπίσει απο
τελεσματικό cos τώρα την κρίση ms πανδημίαβ.

Είναι ενδιαφέρον mvrcos να πούμε εδώ όπ ο Πούτιν μίλη
σε για πρώτη φορά για μία από ns δύο κόρεβ του, η ζωή των 
οποίων είναι, θαρρείς σε ένα περιτύλιγμα μυσπκότηταβ. 
Συγκεκριμένα, είπε ότι η μία από aures έκανε το εμβόλιο 
κιόλαβ και όπ παρόλο που ανέβασε λίγο πυρετό, νιώθει πολύ 
καλά. «Ελαβε pepos στο πείραμα», είπε ο Pcooos ηγέτης δικαι- 
covovras iocos έμμεσα tous φόβουβ ms διεθνούβ επιστημοντ- 
ms Koivo imas ότι <τα πειράματα πρέπει να γίνονται πριν χο
ρηγηθούν τα εμβόλια».

Και οι τέσσερα χώρεβ έχουν εισέλθει σε βαθιά οικονομική 
κρίση, η εΕέλιΕη ins onoias iacos καθορίσει και το μέλλοντων 
ηγετών tous. Ο Τραμπ, έτσι κι αλλιώς πάει σε εκλογέ$ τον 
Νοέμβριο, αλλά σίγουρα θα πάει πληγωμένοβ. Παρόλο που 
το ποσοστό ms ανεργία$ ans ΗΠΑτονΙούλιο έπεσε στο 10%, 
τα όλο και αυξανόμενα κρούσματα κορωνοϊού δυσκολεύουν 
την ανάπτυξη ms οικονομίαs και Kupicos τη δημιουργία νέων 
θέσεων εργασίαβ. Ο Τραμπ, ποντάριζε πάρα πολύ στην οικο
νομία για να κερδίσει μια δεύτερη θητεία τον Νοέμβριο, κάτι 
το οποίο με ns θετικέβ επιδόσειβ που είχε πετύχει προ κορω- 
νοϊού, τώρα φαντάζει εξαιρετικά δύσκολο. Και βασικόβ λόγοβ 
δεν είναι όπ μπήκε όλη η οικονομία σε καραντίνα, αλλά δια
χειρίστηκε από άτσαλα έοκ και εγκληματικό την κρίση παν- 
δημίαβ. npckos auros έδωσε το στίγμα pias «μη Kpians», για 
την οποία οι πολίτεβ ms Αμερικήβ «δεν έχουν τίποτα να φοβη
θούν». Πίστευε, δήλωνε, και ακόμα το ψευδίζει ελαφρώβ 
παραλλαγμένο ότι«είναι απλά μια γρίπη» που θα κάνει τον 
κύκλο ins και θα φύγει. Απλή γρίπη δεν είναι, ο landos είναι 
μεγάλοβ και το χαρτί ms ισχυρήβ oucovopias δεν παίζει.

Η Βρετανία έχει μπει στη χειρότερη ύφεσή ms τα τελευταία 
χρόνια. Η οικονομία ms συρρικνώθηκε κατά 20,4% μεταΕύ 
Απριλίου - Ιουνίου. Τα νοικοκυριά δεν Εοδεύουν, η βιομηχα
νική παραγωγή έχει πέσει στα χαμηλότερά ins εδώ και 11 
χρόνια. Τα ποσοστά ανεργίαβ ακόμα αντέχουν, αφού οι πε- 
ρισσότερε8 εταιρείεβ κρατούντο προσωπικό tous χάρη στην 
επιδότηση που λαμβάνουν από την κυβέρνηση. Η αγορά 
εργασίαδ, opcos, έχει σχεδόν νεκρώσει. Νέεβ δουλειέ$ δεν 
προσφέρονται, θέσειs εργασίαβ δεν ανοίγονται. Οικονομικοί 
αναλυτέβ άρχισαν να επισημαίνουν ότι ο κορωνοϊόβ χτύπησε 
και το Brexit, με την έννοια άτιμε την οικονομική στήρι&ι που 
χαίρουν τα κράτη-μέλη ms Ε.Ε., θα βγουν ευκολότερα από 
την κρίση. Enions, η Βρετανία χάνει επί του napovros και τη 
μεγάλη αγορά rns Αμερικής στην οποία προσέβλεπε (εΕ ου 
και ο βολικό8 έρωταβ Τζόνσον - Τραμπ), λόγω και ms εκεί οι- 
KOvopiKiis ύ(ρεση8.

Η απάντηση στο ερώτημα εάν η οικονομική κατρακύλα 
είναι συνδεδεμένη με την κακή, κάκιστη διαχείριση ms παν- 
δημικήβ Kpions, δεν είναι εύκολη. Σίγουρο είναι opos όπ ο 
παράγοντα8 «εμπιστοσύνη», που είναι raipias onpaoias για 
μια υγιή οικονομία (i6icos όταν αυτή ασθενεί), σπβχώρεβ αυτέβ 
έχει τραυματιστεί πολύ σοβαρά.
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1  Σε «καραντίνα» το ΚΥΤ Χίου
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 24 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 62.62 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΜΕΤΑ ΤΟΝ ΕΝΤΟΠΙΣΜΟ ΚΡΟΥΣΜΑΤΩΝ

Σε «καραντίνα» 
το ΚΥΤ Χίου
Σε πλήρη υγειονομικό αποκλεισμό ετέ- 
θη το κέντρο υποδοχής και ταυτοποίη
σης της ΒΙΑΛ στη Χίο, έως τις 25 Αυγού- 
στου, με κοινή απόφαση ίων υπουργών 
Προστασίας ίου Πολίτη και Μετανά
στευσης και Ασύλου και σε συνεργα
σία με τον ΕΟΔΥ. Η απόφαση ελήφθη, 
σύμφωνα με το υπουργείο Μετανά
στευσης και Ασύλου, μετά τον εντοπι
σμό θετικού στον κορωνοϊό άνδρα ηλι
κίας 35 ετών, ο οποίος διαμένει -χωρίς 
οικογένεια- στο κέντρο υποδοχής και 
ταυτοποίησης ΒΙΑΛ στη Χίο, καθώς και 
σε εργαζόμενη της δομής. Κλιμάκιο 
του ΕΟΔΥ που βρίσκεται στον χώρο δι
ενεργεί ιχνηλάτηση των επαφών, με 
τα οποία έχουν έρθει σε επαφή τα δύο 
επιβεβαιωμένα κρούσματα, καθώς και 
του προσωπικού της δομής. Η εν εξελί

ξει ιχνηλάτηση θα συνεχιστεί στο ΚΥΤ 
με στόχο την πλήρη αποτύπωση και 
καταγραφή της επίπτωσης της νόσου 
στους υπόλοιπους διαμένοντες, καθώς 
και στους εργαζομένους της δομής.
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1  Ε.Σ.Υ. αποφασίζεις...
Πηγή: KONTRANEWS Σελ.: 19 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 465.62 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 2650

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Ε.Σ.Υ. αποφασίζει...

Η
 ίδρυση του Ε.Σ.Υ. το μακρινό 1983 
αποτέλεσε μια εμβληματική και ουσια
στικά ριζοσπαστική μεταρρύθμιση στο 

χώρο της Υγείας. Μια πραγματικά προοδευτι
κή τομή με το βλέμμα αποκλειστικά στραμμέ
νο στη δημόσια υγεία και στη δόμηση του κοι
νωνικού κράτους. Ο κυρτότερος στόχος δεν 
ήταν άλλος από την ισότιμη παροχή υπηρεσι
ών υγείας σε όλους τους πολίτες ανεξάρτητα 
με την οικονομική ή κοινωνική τους κατάστα
ση. Αλλωστε ο Ανδρέας Παπανδρέου δήλω
νε χαρακτηριστικά πως «η κοινωνική πολι
τική αποτελεί την ίδια μας την ιδεολογία».

Σαράντα σχεδόν χρόνια μετά, με αφορμή 
την πανδημία και με την ευθύνη της δημόσι
ας Υγείας πλέον στα χέρια νεοφιλελεύθερων 
υπέρμαχωντης ιδιωτι
κής πρωτοβουλίας και 
των κανόνων της αγο
ράς, γίνεται ξεκάθαρη 
η σημασία του δημόσι
ου συστήματος Υγείας 
και ορατός ο κίνδυνος 
πλήρους απαξίωσης 
του ΕΣΥ.

Σήμερα, σε μία τό
σο κρίσιμη παγκόσμια 
συγκυρία, έχουμε να 
κάνουμε με έναν ιό 
που μας αντιμετωπί
ζει ο ίδιος ισότιμα και 
δεν κάνει διαχωρισμούς. Αναπόφευκτα το 
γεγονός αυτό απαιτεί κρίσιμες αποφάσεις με 
σαφή κατεύθυνση, που σημαίνει πως βαδί
ζουμε είτε με την κοινωνία όρθια είτε με την 
ίδια καταρρακωμένη. Η Κυβέρνηση της Νέας 
Δημοκρατίας αντί να καταλάβει πως ήρθε επι
τέλους η ώρα για ριζικές αλλαγές και πως η 
ουσιαστική στήριξη του Ε.Σ.Υ. είναι το πιο 
αποτελεσματικό όπλο μας, παραμένει μια 
Κυβέρνηση που διαχειρίζεται το πρόβλημα 
μικροπολιτικά και επικοινωνιακά.

Το μαξιλάρι των 37 δισ. που άφησε η 
Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα δεν αξιοποι- 
ήθηκε για να ενδυναμωθεί το ανθρώπινο 
δυναμικό και οι υλικοτεχνικές υποδομές του 
Ε.Σ.Υ. Επίσης, δεν πάρθηκε κανένα σοβαρό 
μέτρο στήριξης για την πληγείσα από την όλη 
κατάσταση ελληνική κοινωνία. Οι κραυγές 
όλων των πολιτών που βρίσκονταν να παρα
τηρούν απλά τις εξελίξεις ενώ προσαρμόστη
καν εξαιρετικά γρήγορα στις νέες συνθήκες, 
δεν ακούστηκαν ποτέ. Η μόνη προσπάθεια, 
ήταν αυτή της δημιουργίας ενός αισθήματος 
ασφάλειας από μια Κυβέρνηση που στερείται 
πολιτικών επιχειρημάτων αλλά και στρατη
γικής, γεγονός άτοπο, πόσο μάλλον σε περί
οδο μιας υγειονομικής κρίσης.

Τον περασμένο Μάρτιο η κυριαρχία του 
φόβου, της μοναξιάς και της απομόνωσης 
υπήρξε διάχυτη στην κοινωνία, με την εργα- 
λειοποίηση τους έκδηλη από την σημερι
νή Κυβέρνηση. Πρωταγωνίστρια υπήρξε η

σκληρή ακόμα και σαν λέξη καραντίνα που 
μας απομάκρυνε από τους αγαπημένους μας, 
από τις συνήθειές μας και ουσιαστικά από την 
ίδια μας τη ζωή. Η ατομική ευθύνη βρέθη
κε να κυριαρχεί στο ραντεβού στις 18:00 τη 
στιγμή που οι πολίτες είχαν ξεκάθαρα εναρ
μονιστεί. Λίγους μήνες μετά ήρθε το τέλος της 
καθημερινής ενημέρωσης, μιας και φτάσαμε 
σε ένα πολύ ικανοποιητικό σημείο σαν χώρα, 
αφού ακόμα και σαν κίνηση αυτό το μήνυμα 
εκπέμπει. Εναλλακτικά θα υπήρχε ενημέρω
ση δύο ή τρεις φορές την εβδομάδα.

Η παραπάνω ενέργεια έγινε σχεδόν ταυτό
χρονα με το άνοιγμα των συνόρων, έχοντας αχ; 
βασικό επιχείρημα τον τουρισμό. Μάλλον εδώ 
χάσαμε τη δυνατότητα να εξετάσουμε το ενδε

χόμενο της ενίσχυσης 
του εσωτερικού τουρι
σμού. Να δημιουργη- 
θούν με λίγα λόγια οι 
κατάλληλες συνθήκες 
για να μπορέσουν οι 
κάτοικοι της χώρας να 
κάνουν διακοπές από 
τη στιγμή που ξεπέρα- 
σαν το σημαντικό προ
γενέστερο στάδιο και 
ταυτόχρονα να στηρί
ξουν όλες τις επιχει
ρήσεις που εμπεριέ
χονται στον τουριστι

κό κλάδο.
Σαν χώρα αντίθετα επιλέξαμε να ανοίξου

με τα σύνορα σχεδόν ανεξέλεγκτα από τη στιγ
μή που καθώς φαίνεται δεν υπήρχε οργανω
μένο στρατηγικό σχέδιο για την αντιμετώπι
ση μιας ιδιαίτερα δύσκολης και πρωτόγνω
ρης κατάστασης.

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συμμαχία δεν 
αναλώθηκε ούτε στιγμή σε μικροπολιτικά 
παιχνίδια καθ’ όλη τη διάρκεια αυτής της κρί
σης, με τον ίδιο τον Αλέξη Τσίπρα να δηλώ
νει το μεγάλο παρόν στην αντιμετώπιση της. 
Σήμερα δεν μπορούμε να μην τονίσουμε την 
αλλοπρόσαλλη πολιτική της Κυβέρνησης, 
καταθέτοντας πάντα τις δικές μας τεκμηριω
μένες προτάσεις.

θα μπορούσα να πω πολλά, κυρίως σαν 
πολίτης με ανησυχίες που εύχεται όπως όλοι 
μας μόνο θετικές εξελίξεις για το συγκεκρι
μένο ευαίσθητο ζήτημα. Τον πρώτο λόγο δεν 
παύουν να τον έχουν οι έγκυρες επιστημο
νικές πηγές, τις οποίες πρέπει να παρακο
λουθούμε με ευλάβεια. Κανείς όμως, ακό
μα και σ’ αυτήν την τόσο δύσκολη συγκυρία, 
δεν μπορεί να βάλει φρένο σε όλα αυτά που 
ο καθένας από εμάς πρέπει να διεκδικεί και 
ταυτόχρονα να τα ενσωματώνει στο κοινωνι
κό σύνολο. Συλλογικά αξίζουμε μια καλύτερη 
ζωή και τη χρωστάμε στις επόμενες γενιές.

•Μέλος του ΣΥΡΙΖΑ- 
Προοδευτική Συμμαχία Κοζάνης

—V---------------------------------

Σαν χώρα επιλέξαμε να 
ανοίξουμε χα σύνορα σχεδόν 
ανεξέλεγκτα από τη στιγμή που 
καθώβ φαίνεται δεν υπήρχε 
οργανωμένο στρατηγικό 
σχέδιο για την αντιμετώπιση 
pias ιδιαίτερα δύσκολα και 
πρωτόγνωρα κατάστασα
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1  Συναγερμός, νέα μέτρα και έκκληση στους νέους
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 1,12 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 974.93 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Συναγερμός, 
νέα μέτρα 
και έκκληση 
στους νέους
Η εκτίναξη κρουσμάτων, 
τα νησιά, η χρήση μάσκας

Εκκληση στους νέους απηύθυνε 
χθες ο πρωθυπουργός -«παιδιά 
δεν είστε άτρωτοι, προσέξτε τους 
εαυτούς σας και τους δικούς σας 
ανθρώπους»- ενώ η κυβέρνηση 
προχώρησε σε πρόσθετα μέτρα 
μετά την εκτίναξη των κρουσμά
των κορωνοϊού. Στο «επίκεντρο» 
η χρήση μάσκας.

■ Οι ιχνηλάτες των «στενών 
επαφών» κρουσμάτωνμιλούν 
στην «Κ»

■ Οι πόλεις στη μΧ. (μετά COVID-19) 
εποχή, η τηλεργασία και οι νέες 
τεχνολογίες

■ Οι παραθεριστές, τα τεστ 
και... η ζωή μετά τα μεσάνυχτα
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1  Συναγερμός, νέα μέτρα και έκκληση στους νέους
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 1,12 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Συναγερμός, 
νέα μέτρα 
και έκκληση 
στους νέους
Στο επίκεντρο τα νησιά και η χρήση μάσκας

Η ιχνηλάτηση του κορωνοϊού
Ηλικιακή κατανομή επιβεβαιωμένων 
κρουσμάτων COVID-19 στη χώρα μας

Κρούσματα

Θάνατοι

39,2% 38,1% 77,8%

0-17 18-39 40-46 65+ 
ετών

45,2%
γυναίκες

36 ΕΤΗ

η μέση ηλικία 
όσων νόσησαν 
τον Αύγουστο 
στη χώρα μας

Μέση ηλικία 
κρουσμάτων 
σε Ευρώπη

Ιαν. - Μάιος

54
ΕΤΗ

Ιούνιος - Ιούλιος

39
ΕΤΗ

Παιδιά και COVID-19 στην Ευρώπη
(στοιχεία έως τα τέλη Ιουλίου)

Παιδιά και έφηβοι που βρέθηκαν 
θετικοί στον κορωνοϊό

24%
κάτω ίων 5 ετών

5 εως 11 ετών

Αποτελέσματα μελετών
για την ανίχνευση αντισωμάτων
σε άτομα έως 19 ετών

ΟΛΛΑΝΔΙΑ

ΒΕΛΓΙΟ

ΒΑΔΗ-ΒΥΡΤΕΜΒΕΡΓΗ

ΣΟΥΗΔΙΑ
(4,7%-7,5%)

ΣΑΞΟΝΙΑ 0,7%

ΓΕΝΕΥΗ 6,1%

ΠΗΓΕΣ: Εθνικός Οργανισμός Δημόσιας Υγείας (ΕΟΔΥ), Ευρωπαϊκό Κέντρο Ελέγχου και Πρόληψης Νοσημάτων (ECDC)
Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Της ΠΕΝΝΥΣ ΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ

«Προσέξτε τους εαυτούς τους, δεν 
είστε άτρωτοι, και κυρίως αυτοί 
που δεν είναι άτρωτοι είναι οι γο
νείς σας, οι παππούδες και οι για
γιάδες σας». Αυτή τη δραματική έκ
κληση απηύθυνε χθες στους νέους, 
ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο- 
τάκης, κατά τη διάρκεια κυβερνητι
κής τηλεδιάσκεψης για τον κορω- 
νοϊό στην οποία αποφασίστηκαν 
και νέα μέτρα για τον περιορισμό 
της μετάδοσης της νόσου. Αφορμή 
στάθηκαν τα πολλά κρούσματα σε 
νέους που σχετίζονται με διακοπές 
σε κάποια νησιά των Κυκλάδων 
και σχετίζονται με τον τρόπο δια
σκέδασης , αλλά και οι «συρροές» 
κρουσμάτων που αφορούν σε κοι
νωνικές εκδηλώσεις. Τα νέα μέτρα 
αφορούν μεταξύ άλλων στην υπο
χρεωτική χρήση μάσκας σε όλους 
τους κλειστούς χώρους και σε ερ
γασιακούς χώρους, ανεξαρτήτως 
εάν πρόκειται για υπηρεσίες που 
εξυπηρετούν το κοινό, την μείωση 
του ορίου των ατόμων (από 100 σε 
50) που επιτρέπεται να συναθροί
ζονται σε υπαίθριους χώρους, και 
να συμμετέχουν σε κοινωνικές εκ
δηλώσεις -το συγκεκριμένο μέτρο 
λαμβάνεται τοπικά ανάλογα με την 
επιδημιολογική εικόνα κάθε περι
οχής- και η υποχρέωση υποβολής 
σε τεστ για τον κορωνοϊό εργαζομέ
νων σε γηροκομεία και άλλες δομές 
φροντίδας που επιστρέφουν από 
διακοπές. Επιπλέον, η Κυβέρνη
ση απευθύνει ισχυρή σύσταση σε 
όσους επιστρέφουν από διακοπές 
να μένουν σε κατ’ οίκον περιορισμό 
-όσο είναι αυτό εφικτό- να φορούν 
μάσκα παντού και να είναι σε από
σταση από άλλα άτομα ακόμα και 
στο σπίτι τους εάν συγκατοικούν, 
για επτά ημέρες, έως ότου δηλαδή 
σιγουρευτούν ότι δεν έχουν μολυν- 
θεί από τον κορωνοϊό.

Αραγε «μπορούμε να “χτίσουμε” 
ανοσία έναντι του κορωνοϊού, και 
πώς;». «Τελικά πώς επηρεάζεται από 
τις καιρικές συνθήκες;». «Κάνει με
ταλλάξεις και πώς αυτές επηρεάζουν 
τη συμπεριφορά του;». «Τι “αφήνει” 
στους ασθενείς;». Εξι μήνες μετά την 
εμφάνιση του πρώτου κρούσματος 
στη χώρα μας η οποία πλέον «ανε
βαίνει» στο δεύτερο κήμα της παν
δημίας, ο κορωνοϊός παραμένει σε 
αρκετά σημεία του άγνωστος και 
οι ειδικοί επιστήμονες συνεχίζουν 
να έχουν ακόμα πολλές απορίες για 
τη δραστηριότητά του που μας κά
νουν να υστερούμε στη μάχη με την 
COVID-19. Αυτό πάντως που παρα
μένει σαφές είναι ότι η δική μας συ
μπεριφορά και η τήρηση των μέτρων 
θα καθορίσουν το ποιος θα νικήσει.

Τι όμως δεν γνωρίζουμε ακριβώς 
για τον μεγάλο εχθρό;
1. Ανοσία. «Ο κατεξοχήν μεγάλος 
άγνωστος στην πανδημία αυτή εί
ναι η ανοσολογική απάντηση του 
οργανισμού, δηλαδή τι είδους ανοσία 
θα έχουν όσοι προσβληθούν από τον 
κορωνοϊό», αναφέρει στην «Κ» ο κα
θηγητής Παθολογικής Φυσιολογίας 
των Λοιμώξεων του ΕΚΠΑ Νικόλαος 
Σύψας και συνεχίζει: «Πόσοι κάνουν 
αντισώματα που προστατεύουν από 
τον ιό και πόσο αυτά διαρκούν; Είναι 
μόνο τα αντισώματα που έχουν ση
μασία, ή συμμετέχουν και κήτταρα 
του ανοσοποιητικού στην απάντη
ση του οργανισμού. Πρόκειται για 
πολύ σημαντικά ερωτήματα γιατί 
η απάντησή τους σχετίζεται και με 
το μεγάλο ζητούμενο που είναι το 
εμβόλιο έναντι του κορωνοϊού. Το 
πόσο αποτελεσματικό θα είναι και 
κυρίως πόσο θα διαρκεί η αποτελε- 
σματικότητά του».
2. Επιδημιολογία. «Δεν γνωρίζουμε κα
θόλου την επιδημιολογική συμπερι
φορά του ιού. Θα μετατραπεί ο ιός 
σε εποχικός ή θα κάνει ένα δεύτερο 
και τρίτο κύμα και μετά θα εξαφα-

«Παιδιά δεν είστε 
άτρωτοι, προσέξτε 
τους εαυτούς σας 
και τους δικούς σας» 
το χθεσινό μήνυμα 
του πρωθυπουργού.

νιστεί;» σημειώνει ο κ. Σύψας. Στο 
ίδιο πλαίσιο προβληματισμό προκα- 
λεί και η σχέση του ιού με τις καιρι
κές συνθήκες. Με τον νέο κορωνοϊό 
βλέπουμε μεγάλη μετάδοση και το 
καλοκαίρι, η οποία ωστόσο δεν είναι 
εύκολο να αξιολογηθεί γιατί έχουμε 
και μία τελείως διαφορετική συμπε
ριφορά του πληθυσμού, μετά το αυ
στηρό lockdown.
3. Μετάδοση. Σύμφωνα με τον καθη
γητή ακόμα και ο τρόπος μετάδοσής 
του αποτελεί μία γκρίζα ζώνη. Σύμ

φωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό 
Υγείας ο ιός μεταδίδεται από σταγο
νίδια που πέφτουν σε επιφάνειες τις 
οποίες όταν αγγίζει ένα άτομο και 
μετά αγγίζει το στόμα τη μύτη ή τα 
μάτια μπορεί να μολυνθεί. Ωστόσο 
φαίνεται ότι μεταδίδεται και με πο
λύ μικρότερα σταγονίδια τα οποία 
μένουν μεγαλύτερη ώρα στον αέρα, 
γεγονός που οδήγησε πριν από 1,5 
μήνα 239 επιστήμονες να στείλουν 
επιστολη στον ΠΟΥ με τον οποίο του 
ζητούσαν να αλλάξει τις συστάσεις. 
4. Θνησιμότητα-Ασυμπτωματικοϊ. «Το 
μόνο σίγουρο είναι ότι είναι μεγαλύ
τερη από αυτήν της γρίπης», επιση
μαίνει ο κ. Σύψας (σημειώνεται ότι η 
θνησιμότητα στη γρίπη είναι 0,2%). 
Και αυτή συνδέεται άμεσα με άλλη 
μία ασάφεια που επικρατεί και έχει 
να κάνει με το ποσοστό των ασυ- 
μπτωματικών. Αυτό κυμαίνεται ανά
λογα με μελέτες που έχουν γίνει από 
30% έως 50%. Στη χώρα μας το 30%

των κρουσμάτων που έχουν εντοπι
στεί τις τελευταίες δύο εβδομάδες 
αφορούν ασυμπτωματικά άτομα.
5. Νόσηση. Αγνωστοι είναι για τους 
ειδικούς και οι παράγοντες που 
επηρεάζουν εάν κάποιο άτομο νο
σήσει σοβαρά ή όχι. Πολλές μελέ
τες εστιάζουν σε γενετικούς παρά
γοντες που μπορεί να επηρεάζουν 
χωρίς όμως ακόμα αυτοί να έχουν 
εξακριβωθεί. Στο ίδιο πλαίσιο μυ
στήριο είναι και σε ποιους ασθε
νείς θα υπάρξει υπεραντίδραση 
του ανοσοποιητικού τους συστή
ματος (καταιγίδα κυτοκινών) που 
οδηγούν στην εντατική.
6. Θεραπεία. Οπως αναφέρει ο καθη
γητής, «ξεκινήσαμε με ελπίδες για 
πολλά θεραπευτικά σκήματα που 
δοκιμάστηκαν. Για πολλά υπήρξαν 
αρνητικά αποτελέσματα, όπως τα 
φάρμακα που χορηγούνται για το 
AIDS ή κάποια ανοσοτροποποιητικά 
φάρμακα. Αλλα ερευνώνται ακόμα».

7. Μακροχρόνιες επιπτώσεις. Λόγω 
της μικρής χρονικής απόστασης από 
την εμφάνιση του κορωνοϊού, οι ει
δικοί δεν γνωρίζουν ακόμα τι αφήνει 
η νόσος στους ασθενείς που έχουν 
αναρρώσει, έξι μήνες μετά ή ένα 
χρόνο μετά. Φαίνεται πάντως ότι 
υπάρχουν κάποιες επιπτώσεις κυ
ρίως στο κεντρικό νευρικό σύστη
μα, την καρδιά, τα νεφρά και τους 
πνεύμονες.
8. Μεταλλάξεις. «Ο κορωνοϊός κάνει 
μεταλλάξεις αλλά δεν γνωρίζουμε 
ποια είναι η επίδραση αυτών στη 
συμπεριφορά του. Αμερικανοί ερευ
νητές (Μπρονξ, Νέα Υόρκη, ΗΠΑ) εί
χαν εντοπίσει μεταλλάξεις που όπως 
εκτίμησαν πιθανόν να αυξάνουν τη 
μεταδοτικότητα του ιού. Η εκτίμη
ση αυτή δεν επιβεβαιώθηκε ευρέως. 
Και στην Ελλάδα τις είδαμε αυτές τις 
μεταλλάξεις αλλά δεν σχετίστηκαν 
με μεγαλύτερη μεταδοτικότητα του 
ιού», εξηγεί ο κ. Σύψας.
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1  Οι ιχνηλάτες των στενών επαφών και της αλήθειας
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 11 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-08-2020

Επιφάνεια: 953.47 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Οι ιχνηλάτες 
των στενών 
επαφών
και της αλήθειας
Ρίχνουν φως στην αλυσίδα μετάδοσης

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Η θητεία του στο Λιμενικό ξεκίνησε 
στα πλωτά περιπολικά κι έπειτα από 
πέντε χρόνια στη θάλασσα συνεχί
στηκε στην υπηρεσία εναερίων μέ
σων. Ωσπου στις αρχές Αύγουστου 
ο επικελευστής Ιωάννης Ανυφαντής 
κλήθηκε μαζί με άλλους συναδέλ
φους του να συνδράμει σε μια απρό
σμενη αποστολή. Αποσπάστηκε σε 
έναν χώρο, ο οποίος σε πρώτη ματιά 
μοιάζει με τηλεφωνικό κέντρο. Το 
έργο του εκεί, όμως, στη δίνη της 
πανδημίας του νέου κορωνοϊού, εί
ναι πιο απαιτητικό από όσο ακού- 
γεται. Πρέπει να βοηθήσει τους συ
νομιλητές του να ξεπεράσουν κενά 
μνήμης και να ανακαλέσουν τις πιο 
πρόσφατες κινήσεις τους. Ταυτό
χρονα μπορεί να χρειαστεί να ιχνη
λατήσει την ειλικρίνειά τους και το 
κυριότερο: πρέπει να τους πείσει να 
τον εμπιστευθοήν.

Ως προσωπικό του Κέντρου 
Ιχνηλάτησης για τη νόσο COVID-19 
στο κτίριο «Φάρος» της Πολιτικής 
Προστασίας πρέπει να αναζητή
σει και να ενημερώσει τις στενές 
επαφές επιβεβαιωμένων κρουσμά
των. Σε μία πρόσφατη περίπτωση 
που κλήθηκε να χειριστεί, μία νεα
ρή μόλις επέστρεψε από διακοπές, 
συνάντησε συγγενείς της, έκατσε 
σε οικογενειακό τραπέζι και έπει
τα βρέθηκε θετική στον ιό. Συνολι
κά 14 άτομα νόσησαν σε αυτή την 
αλυσίδα της μετάδοσης. «Μίλησα 
με όλους», λέει ο κ. Ανυφαντής. «Η 
τελευταία κληση ήταν με τον γη- 
ραιότερο της οικογένειας, 84 ετών. 
Οταν τον πήρα ήταν στο νοσοκο
μείο, τον άκουσα να βαριανασαίνει 
και να ζορίζεται να απαντήσει».

Οι αρνητέβ του ιού
Βασικό μέλημα των ιχνηλατών 

είναι να χαρτογραφήσουν όσο πιο 
γρήγορα γίνεται την πιθανή πο
ρεία εξάπλωσης της νόσου, να ανι- 
χνεήσουν πιθανές εστίες υπερμε- 
τάδοσης σε μια μικρή κοινωνία ή 
έναν χώρο εργασίας και να θέσουν 
σε καραντίνα όσους έχουν εκτεθεί 
άμεσα. Οσο παράδοξο κι αν φαίνε

ται, η δουλειά τους το τελευταίο 
διάστημα έχει γίνει πιο δύσκολη. 
Πλέον έχουν να αντιμετωπίσουν 
και τους αρνητές του ιού.

«Τον Μάρτιο ο κόσμος ήταν πο
λύ τρομαγμένος και πολύ συνεργά- 
σιμος. Περίμενε το τηλεφώνημα 
και ήταν σε θέση να μιλήσει για τις 
στενές επαφές του πιο εύκολα» λέει 
στην «Κ» η αστυφύλακας Σάντυ Οι
κονόμου, η οποία υπηρετούσε στην 
Αμεση Δράση προτού αποσπαστεί 
στο Κέντρο Ιχνηλάτησης. «Τώρα 
οι θεωρίες συνωμοσίας έχουν αυ
ξηθεί, κάποιοι δεν πιστεύουν ότι 
υπάρχει ιός. Πρόσφατα μίλησα με 
έναν άνθρωπο ο οποίος ήταν ασυ- 
μπτωματικός, είχε ενημερωθεί ότι 
το τεστ του βγήκε θετικό και δεν 
το δεχόταν. Ελεγε ότι δεν πιστεύει 
στη διαδικασία».

Μετά τις πρόσφατες αποσπάσεις 
των 20 λιμενικών η ομάδα στο Κέ
ντρο Ιχνηλάτησης της Πολιτικής 
Προστασίας απαρτίζεται από 70 μέ-

«Βασιζόμαστε στην ειλι
κρίνεια κάθε κρούσμα
τος. Αν δεν είναι συνερ- 
γάσιμος ένας άνθρωπος, 
ίσως και να το χάσουμε».

λη. Καθημερινά φτάνει σε αυτούς 
μια λίστα από τον Εθνικό Οργανι
σμό Δημόσιας Υγείας με τα θετικά 
κρούσματα. Εκεί αναγράφονται το 
ονοματεπώνυμο, η διεύθυνση κα
τοικίας και το κινητό τηλέφωνο κά
θε ατόμου, καθώς και η ημερομηνία 
λήψης δείγματος. Συνήθως η ιχνη- 
λάτηση των στενών επαφών ολο
κληρώνεται μέσα σε 24 ή 48 ώρες. 
Τον Μάρτιο, όσο ήταν σε ισχύ τα 
περιοριστικά μέτρα στις μετακι
νήσεις των πολιτών, σε κάθε θετι
κό κρούσμα αντιστοιχούσαν κατά 
μέσον όρο 2 με 3 στενές επαφές. 
Πλέον, αυτός ο αριθμός έχει ανε
βεί στις 8 με 9.

Το πόσο γρήγορα θα εντοπι
στούν και θα ενημερωθούν όλοι 
αυτοί εξαρτάται κυρίως από τον

Καθημερινά το προσωπικό στο Κέντρο Ιχνηλάτησης της Πολιτικής Προστασίας πραγματοποιεί εκατοντάδες κλήσεις για να εντοπίσει στενές επαφές.

βαθμό συνεργασίας κάθε ανθρώ
που ο οποίος έχει βρεθεί θετικός. 
«Βασιζόμαστε στην ειλικρίνεια κάθε 
κρούσματος. Αν δεν είναι συνεργά- 
σιμος ένας άνθρωπος ίσως και να το 
χάσουμε», λέει ο πυρονόμος Ηλίας 
Βελισσάρης, ο οποίος μέχρι πρό
τινος υπηρετούσε στη Διεύθυνση 
Αντιμετώπισης Εγκλημάτων Εμπρη
σμού. «Μια ιχνηλάτηση γίνεται από 
το τηλέφωνο, είναι απρόσωπη, πρέ
πει και με τις κατάλληλες τεχνικές 
να βρούμε την αλήθεια».

Σε κάποιες περιπτώσεις μπορεί 
να χρειαστεί να επιμείνουν στο 
ακουστικό. Ορισμένα τηλεφωνή
ματα έτυχε να διαρκέσουν έως και 
δύο ώρες. Ισως επαναδιατυπώσουν 
μια ερώτηση, ή καταφέρουν να προ
σεγγίσουν την αλήθεια ρωτώντας

το ίδιο πράγμα σε μία από τις επα
φές κάποιου κρούσματος. «Τα νέα 
παιδιά μας βοηθούν πολύ, καταλα
βαίνουν το πρόβλημα. Μόνο όταν 
ακούν ότι θα πρέπει να μπουν σε 
καραντίνα απογοητεύονται», λέει 
η κ. Οικονόμου.

Οι ιχνηλάτες που μίλησαν στην 
«Κ» επισημαίνουν ότι οι κλήσεις 
τους δεν γίνονται για την αναζή
τηση ενόχων. Δεν ανακρίνουν τον 
συνομιλητή τους. Στην άλλη γραμ
μή έχουν ασθενείς και ανθρώπους 
που εκτέθηκαν στον ιό και πιθανώς 
να νοσήσουν. Μπορεί να χρεια
στεί να τους καθησυχάσουν και 
να αφουγκραστούν τους φόβους 
τους. Οι αριθμοί από τους οποίους 
καλούν είναι ορατοί, λένε το όνομά 
τους και εξηγούν ότι δεν ψάχνουν

προσωπικά δεδομένα. Δεν θα ζητή
σουν για παράδειγμα το ΑΦΜ κά
ποιου. Αυτές οι διευκρινίσεις είναι 
συχνά απαραίτητες, ειδικά σε πιο 
ηλικιωμένους ανθρώπους οι οποίοι 
φοβούνται ότι μπορεί να τους καλεί 
κάποιος απατεώνας.

Αποφυγή στίγματος
Οπως επισημαίνουν οι ιχνη

λάτες, λόγω ιατρικού απορρήτου, 
δεν αποκαλύπτουν ποτέ τα στοι
χεία του ανθρώπου που βρέθηκε 
θετικός, ακόμη κι αν κάποιοι τους 
ρωτούν επίμονα «ποιος με κόλλη
σε;». Σε ορισμένες περιπτώσεις 
μέχρι και μέλη τοπικών φορέων 
επέμεναν να μάθουν τα ονόματα 
των κρουσμάτων. Τα αιτήματά 
τους δεν ικανοποιήθηκαν.

Το ζητούμενο είναι να μην 
υπάρξει στιγματισμός. Αυτό, όμως, 
δεν είναι πάντοτε εφικτό. Ενδει
κτικά αναφέρουν ότι ένας τουρί
στας βρέθηκε θετικός στον ιό και 
ο ίδιος ενημέρωσε τον ιδιοκτήτη 
του διαμερίσματος Airbnb που 
νοίκιαζε στην Αθήνα. Ακολούθησε 
συνέλευση στην πολυκατοικία και 
οι υπόλοιποι ένοικοι εμφανίστη
καν στο αστυνομικό τμήμα της 
περιοκής απαιτώντας ο τουρίστας 
να απομακρυνθεί από το κτίριο. 
«Βάσει κανονισμών ο άνθρωπος 
μπορούσε να παραμείνει στο δι
αμέρισμα που είχε ήδη μισθώσει 
και να ολοκληρώσει εκεί την κα
ραντίνα», λέει στην «Κ» στέλεχος 
της Πολιτικής Προστασίας. «Ο ιός 
δεν διαπερνάει τους τοίχους».

Η φόρμα διερεύνησης κρούσματος COVID-19 (αριστερά), την οποία συμπληρώνουν τα μέλη στο Κέντρο Ιχνηλάτησης. Στον ίδιο όροφο στο κτίριο «Φάρος» 
της Πολιτικής Προστασίας, αλλά σε χωριστή αίθουσα (δεξιά), βρίσκεται το τμήμα που ασχολείται με τους τουρίστες.
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1  Οι πόλεις στη μ.C (μετά COVID) εποχή Οι νέες
τεχνολογίες «ασπίδα» στις έκτακτες ανάγκες

Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 13 Ημερομηνία
έκδοσης:

15-08-2020

Επιφάνεια: 1536.61 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Οι πόλεις στη μ.(2 (μετά COVID) εποχή
Πώς η στροφή στην τηλεργασία μπορεί να προκαλέσει ντόμινο αλλαγών σε χώρους εργασίας, κατοικίες, μαζικές μετακινήσεις

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚ ΑΚΗ

Η πανδημία αλλάζει τις πόλεις. Μει
ώνει, λόγω τηλεργασίας, τους χώ
ρους γραφείων, τροποποιεί τα 
εσωτερικά των σπιτιών, μεταβάλ
λει τους τρόπους που μετακινού
μαστε και οργανώνουμε την καθη- 
μερινότητά μας. Αν ο κορωνοϊός 
παραμείνει για μεγάλο διάστημα, 
τα κέντρα των μητροπόλεων, κόμ
βοι επιχειρηματικών δραστηριο
τήτων, εμπορίου, μεταφορών, ερ
γασίας, κατοικίας, αναψυχής, θα 
ερημώσουν, ενώ οι παρεμβάσεις 
για την αναχαίτιση της διασποράς 
του ιού θα φέρνουν νέες συνήθειες 
με απρόβλεπτες συνέπειες.

«Τη μεγάλη αλλαγή θα τη φέ
ρει η τηλεργασία, η οποία σε συν
θήκες πανδημίας αυξήθηκε από 
περίπου 10% το 2015 σε 40% με 
50% σε παγκόσμια κλίμακα σήμε
ρα. Καθώς έχει μεγάλα οικονομικά 
πλεονεκτήματα, πολλές επιχειρή
σεις θα παραμεϊνουν σε αυτό το 
μοντέλο και μετά την πανδημία, 
φέρνοντας μεγάλες μεταβολές 
στους χώρους εργασίας. Δεν θα 
χρειάζονται τόσο μεγάλοι χώροι 
γραφείων, κάποιες επιχειρήσεις 
θα μετακινηθούν σε χώρους μι
κρότερης δαπάνης λειτουργίας 
και ευνοϊκότερου κόστους από
κτησης εκτός κέντρου» σημειώ
νει στην «Κ» ο κ. Νίκος Κομνη- 
νός, ομότιμος καθηγητής Αστικής 
Ανάπτυξης στο ΑΠΘ, διευθυντής 
της ερευνητικής μονάδας Αστικής 
και Περιφερειακής Καινοτομίας 
URENIO του ΑΠΘ.

Την ίδια άποψη έχει και η αρ- 
χιτέκτων-πολεοδόμος, κ. Ασπα 
Γοσποδίνη, καθηγήτρια Πολεο

δομίας και Αστικού Σχεδιασμού 
στο Πανεπιστήμιο Θεσσαλίας. 
«Μετά την ικανοποιητική από
δοση της τηλεργασίας στελεχών 
και υπάλληλων στη διάρκεια του 
lockdown, μεγάλες εταιρείες τε
χνολογίας και διεθνείς γίγαντες 
όπως το Facebook, το Twitter, η 
Google, η Univeraal Muaic κ.ά. 
προωθούν πλέον την τηλεργασία 
σε μόνιμη βάση, βεβαίως με μει
ώσεις μισθολογικού κόστους. Εάν 
το μοντέλο αυτό υιοθετηθεί και 
από εταιρείες άλλων κλάδων στον 
τριτογενή τομέα, όπως τράπεζες, 
ασφαλιστικές εταιρείες, εμπορικές 
εταιρείες με πωλησεις προϊόντων 
και υπηρεσιών μέσω Διαδικτύου, 
η δομή των πόλεων σταδιακά θα 
αλλάξει».

Σύμφωνα με τον κ. Κομνηνό, «η 
απομάκρυνση των χώρων γραφεί
ων από τα κέντρα των πόλεων, θα 
αναστατώσει την αγορά κατοικίας, 
η οποία με τη σειρά της θα επι
φέρει αλλαγές στις μετακινήσεις. 
Αυτά τα τρία στοιχεία, χώροι κα
τοικίας, χώροι εργασίας, μαζικές 
μετακινήσεις συνδέονται' αν με
ταβληθεί ένας από τους τρεις πυ
λώνες, θα συμπαρασύρει όλη την 
τριάδα, και οι πόλεις θα εισέλθουν 
σε φάση μεγάλης αναδιάρθρωσης, 
με ορίζοντα πολύ μεγαλύτερο από 
τον ορίζοντα του κορωνοϊού».

Οπως περιγράφει η κ. Γοσποδί
νη, η μειωμένη ανάγκη για καθη
μερινή μετακίνηση από και προς 
τον χώρο εργασίας, θα απαξιώσει 
κάποιους από τους μεγάλους οδι
κούς άξονες που συνδέουν την 
Περιφέρεια με τα κέντρα των πό
λεων, καθώς επίσης και τα μεγά
λα parking γύρω από τα κέντρα

των πόλεων. Θα δημίου ργηθούν 
μεγαλύτερες ανάγκες για δημό
σιους χώρους πρασίνου και ανα
ψυχής στις γειτονιές κατοικίας. 
Θα αλλάξει η οικονομική φυσι
ογνωμία των κέντρων λόγω της 
μετεγκατάστασης οικονομικών 
δραστηριοτήτων προς την περι
φέρεια των πόλεων. Τα κέντρα 
θα διατηρήσουν τον πολιτισμό 
και τουρισμό και θα αποκτήσουν 
περισσότερο συμβολικό χαρακτή-

Θα αλλάξει η οικονομι
κή φυσιογνωμία των κέ
ντρων λόγω τ ης μετεγκα
τάστασης οικονομικών 
δραστηριοτήτων 
προς την περιφέρεια.

ρα. Οι τιμές, κυρίως των επαγγελ
ματικών ακινήτων θα πέσουν και 
θα ανεβούν στην Περιφέρεια των 
πόλεων, σε γειτγιαση με αυτοκινη
τόδρομους και πλεονεκτικές γει
τονιές κατοικίας. Η κατοικία των 
μεσαίων στρωμάτων θα αλλάξει 
πρότυπα καθώς θα συμπεριλάβει 
και χώρο εργασίας. Θα δημιουρ- 
γηθεί εντονότερος κοινωνικός δι
αχωρισμός μεταξύ των χειρωνα
κτικά εργαζομένων και εκείνων 
που θα μπορούν να εργάζονται 
μέσω υπολογιστή από το σπίτι».

Παράλληλα, κατά τον κ. Κομνη
νό, «θα ωφεληθούν οι αγροτικοί 
οικισμοί, που ενδεχόμενα να επι- 
λεγούν ως τόπος εργασίας από 
απόσταση και κατοικίας, ενώ η 
δυνατότητα να έχει κανείς έναν 
κήπο, να καλλιεργεί λαχανικά, θα 
αλλάξει όλο το μοντέλο καθημερι
νότητας και ζωής, σε ένα περιβάλ

λον πολύ λιγότερο αστικό και με 
χαμηλότερη πυκνότητα».

Πάντως, μέχρι στιγμής, δεν 
μοιάζει να συνδέεται η οικιστική 
πυκνότητα με τους ρυθμούς διά
δοσης του ιού. «Συνδέεται με τη 
συμπεριφορά. Οι πόλεις με τη με
γαλύτερη πυκνότητα δεν έχουν 
τον μεγαλύτερο αριθμό κρουσμά
των. Μπορεί να ζει κανείς σε μια 
πυκνοδομημένη πόλη, αλλά η κοι
νωνική αποστασιοποίηση να είναι 
μεγάλη. Τις μεταβολές τις φέρνει η 
χρήση της ψηφιακής τεχνολογίας, 
η οποία δεν αλλάζει την οικοδόμη
ση των πόλεων, αλλάζει τις συμπε
ριφορές μας. Δεν αλλάζει η υποδο
μή των πόλεων, αλλάζει ο τρόπος 
που χρησιμοποιούμε την υποδομή 
αυτή. Οι μεγαλύτερες μεταξύ μας 
αποστάσεις, το κινητό ωράριο, οι 
κανόνες για τη χρήση του χώρου», 
εξηγεί ο κ. Κομνηνός.

«Σε μια πρώτη θεώρηση, οι συ
μπαγείς πόλεις, που χαρακτηρί
ζονται από υψηλη πυκνότητα δό
μησης και λιγότερους ελεύθερους 
χώρους, όπως η Αθήνα, η Θεσσα
λονίκη και άλλες μεσογειακές ευ
ρωπαϊκές πόλεις, θα μπορούσαν 
εσφαλμένα να ιδωθούν ως περισ
σότερο ευάλωτες στην εξάπλω- 
ση των ιών», λέει η κ. Γοσποδίνη, 
«όμως η πρόσφατη εμπειρία μας 
από την πανδημία της COVID-19 
έδειξε ότι ο καθοριστικότερος πα
ράγοντας δεν είναι μόνον ο αριθ
μός και η έκταση των δημόσιων 
υπαίθριων χώρων, αλλά και η ελ- 
κυστικότητά τους. Στην περίοδο 
του lockdown υπήρξε συνωστι
σμός περιπατητών και αθλούμε- 
νων σε συγκεκριμένους ελκυστι
κούς δημόσιους υπαίθριους χώρους

των πόλεων και περιορισμένη χρή
ση άλλων, μη ελκυστικών δημόσι
ων χώρων. Συνωστίζονταν στους 
ίδιους χώρους, όπως για παράδειγ
μα στο παραλιακό πάρκο στο Φά
ληρο Αττικής, στην παραλία της 
Θεσσαλονίκης, της Πάτρας, του 
Βόλου, των Χανιών, αλλά και στις 
όχθες του Σηκουάνα στο Παρίσι. 
Ο συνωστισμός είχε ως συνέπεια 
την απαγόρευση χρήσης αυτών 
των δημοφιλών χώρων».

Επομένως, «θα πρέπει να ανα- 
πλάσουμε τις πόλεις μας δημιουρ
γώντας εκτεταμένα και ελκυστικά 
δίκτυα πράσινων και μπλε υποδο
μών, δηλαδή ενός συνεχούς συ
στήματος πράσινων διαδρομών 
σε συνδυασμό με υδάτινες επιφά
νειες, που θα διατρέχει τον αστι
κό ιστό. Είδαμε ότι οι πολίτες ελ- 
κύονται από τη σχέση πόλης και 
νερού. Πρέπει λοιπόν να ενσωμα
τώσουμε παραθαλάσσιες και παρό
χθιες διαδρομές, να διαμορφώσου
με τεχνητά κανάλια, σιντριβάνια 
κ.λπ., μέσα στους κοινόχρηστους 
χώρους πρασίνου, στα κέντρα των 
πόλεων, αλλά και στις γειτονιές», 
λέει η κ. Γοσποδίνη υπογραμμίζο
ντας: «Από την άλλη, οι συμπαγείς 
πόλεις ενέχουν κοινωνικά και ψυ
χολογικά πλεονεκτήματα για τους 
κατοίκους. Σε περιόδους πανδη
μίας προσφέρουν τη δυνατότητα 
άμεσης επαφής με τον γείτονα χω
ρίς να καταλύονται τα μέτρα της 
κοινωνικής αποστασιοποίησης. Εί
ναι χαρακτηριστικές οι εικόνες που 
είχαμε από τις ιταλικές πόλεις, τους 
εγκλεισμένους κατοίκους να συμ
μετέχουν ο καθένας από το δικό 
του μπαλκόνι στα πάρτι της γειτο
νιάς, στις συζητήσεις, στον καφέ».

Συμπαγή αστικά κέντρα
Ως «συμπαγείς πόλεις» θα χαρακτηρίζαμε όλα τα ελληνικά, αλλά και 
τα μεσογειακά, αστικά κέντρα, με πυκνή δόμηση και λίγα πάρκα, πλα
τείες, ιδιωτικούς υπαίθριους χώρους. Ως «διάχυτες», τις βορειοευρω- 
παϊκές και τις βορειοαμερικανικές πόλεις, «οι οποίες χαρακτηρίζονται 
από χαμηλότερη πυκνότητα δόμησης, μεγάλη προαστιοποίηση, διά
σπαρτη δόμηση στον περιαστικό χώρο, και περισσότερους ελεύθερους 
χώρους», λέει η κ. Γοσποδίνη. Οι συμπαγείς πόλεις, που μοιάζουν πε
ρισσότερο ευάλωτες στον ιό αν δεν τηρούνται προστατευτικά μέτρα, 
έχουν πολλά πλεονεκτήματα, πέραν εκείνων σε κοινωνικό και ψυχο
λογικό επίπεδο. «Ενισχύουν τη βιώσιμη αστική ανάπτυξη, καθώς έχουν 
μικρότερο ενεργειακό αποτύπωμα λόγω των μειωμένων ενεργειακών 
αναγκών για καθημερινές μετακινήσεις, αλλά και μικρότερο περιβαλλο
ντικό αποτύπωμα λόγω χαμηλότερης ανάλωσης “πράσινων εκτάσεων” 
στον περιαστικό χώρο για δόμηση», εξηγεί η καθηγήτρια του Πανεπι
στημίου Θεσσαλίας.

Πώς η πανδημία αλλάζει το πρόσωπο των πόλεων

των εργαζομένων στην Ευρώπη 
4|jk απασχολήθηκαν με τηλεργασία, 

από 15% προ κορωνοϊού

ίων εργαζομένων στην Ελλάδα 
°/ο συνεχίζουν να δουλεύουν με τηλεργασία 
“ και μετά την άρση των μέτρων

♦75% αυξήθηκε στην Ευρώπη η χρήση 
ηλεκτρονικών μέσων από παιδιά 
και εφήβους

♦53% αυξήθηκαν στην Ελλάδα 
οι ηλεκτρονικές αγορές

♦44% μειώθηκαν στην Ευρώπη οι επενδύ
σεις σε εμπορικά ακίνητα Ι

Η εργασία από το σπίτι θα μειώσει 
τις στεγαστικές ανάγκες των επιχειρήσεων, 
που θα μετακινηθούν εκτός κέντρου,

• σε χαμηλότερου κόστους εγκαταστάσεις

V Τα κέντρα των πόλεων θα διατηρήσουν 
μόνο τις ψυχαγωγικές και τουριστικές 
δραστηριότητες.

Μεγάλοι αυτοκινητόδρομοι, που συνέδεον 
το κέντρο με την περιφέρεια των πόλεων, 
θα απαξιωθούν.

1 Μεγάλα πάρκινγκ στην περίμετρο των κέντρων 
θα πέσουν σε αχρησία.

θα ενισχυθούν οι περιφερειακοί 
και αγροτικοί οικισμοί.

των επιχειρήσεων στις ΗΠΑ ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΤΗΣ ΧΡΗΣΗΣ ΜΕΣΩΝ ΜΑΖΙΚΗΣ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ ΟΙ ΠΟΛΕΙΣ ΘΑ ΓΙΝΟΥΝ ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΟ ΑΥΤΑΡΚΕΙΣ
η λ θα διατηρήσουν έως ένα βαθμό 
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Στροφή
στη μεταποίηση 2 Ανάπτυξη 

αστικής γεωργίας

Παράδειγμα η Μελβούρνη. Ολα, καταστήματα, υπηρεσίες, κέντρα υγείας, είναι σε απόσταση 
20 λεπτών με τα πόδια ή το ποδήλατο.

Οι νέες τεχνολογίες «ασπίδα» στις έκτακτες ανάγκες
«Οι ευφυείς πόλεις είναι περισσό
τερο ανθεκτικές σε περίπτωση 
πανδημίας, σεισμού, τσουνάμι, 
πυρκαγιάς, ακραίων καιρικών φαι
νομένων, κ.ά. Η ενσωμάτωση των 
νέων τεχνολογιών στις υπηρεσίες 
του κράτους και της Τοπικής Αυτο
διοίκησης ενισχύουν την αστική 
ανθεκτικότητα έναντι των έκτα
κτων αναγκών. Ας θυμηθούμε τα 
SMS στον αριθμό 13033 για να μας 
επιτραπεί η μετακίνηση. Την ηλε
κτρονική εκπαίδευση από απόστα
ση σε όλες τις βαθμίδες. Κάτι ανά
λογο θα μπορούσε να υλοποιηθεί 
και έξω από το πλαίσιο της παν
δημίας. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση 
θα μπορούσε σε μόνιμη βάση να 
χρησιμοποιεί ηλεκτρονικές πλατ
φόρμες για επαγγελματική κατάρ
τιση των πολιτών και προγράμμα
τα διά βίου μάθησης. Ακόμη, το 
ηλεκτρονικό εμπόριο αυξήθηκε. 
Πολλές επιχειρήσεις επιβίωσαν 
με τις πωλήσεις μέσω Διαδικτύ
ου. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση θα

μπορούσε να δημιουργήσει ειδι
κές πλατφόρμες, ώστε να παρέχει 
στους πολίτες τη δυνατότητα να 
συμμετέχουν στη λήψη αποφά
σεων», προτείνει η κ. Γοσποδίνη.

Σύμφωνα με έρευνα της Ευρω
παϊκής Επιτροπής, ήταν μαζική 
η χρήση των νέων τεχνολογιών 
στην εκπαίδευση, τις επιχειρή
σεις, τη δημόσια διοίκηση, την 
έρευνα, τις κοινωνικές επαφές, 
αλλά και της τεχνητής νοημοσύ
νης στην τηλεϊατρική, την ιατρι
κή διάγνωση, τις επιδημιολογικές 
μελέτες και την κλινική διαχείρι
ση των ασθενών.

Η πανδημική κρίση οδήγησε 
σε μεγαλύτερη αποδοχή των ρο
μπότ στον χώρο εργασίας. Επίσης 
κατέστησε δυνατή την άρση των 
εμποδίων στην ανταλλαγή δεδο
μένων μεταξύ επιχειρήσεων και 
κυβερνήσεων. Παράδειγμα, η πα
ρακολούθηση της εξάπλωσης του 
ιού με χρήση δεδομένων που πα
ρέχονται από ιδιωτικούς φορείς

«Θα υπάρξει μια μεγάλη 
αναδιάρθρωση, 
θα οδηγηθούμε σε μο
ντέλα οργάνωσης που 
είναι δύσκολο να τα προ
βλέπει κανείς σήμερα».

εκμετάλλευσης δικτύων κινητής 
τηλεφωνίας.

Βέβαια όλα αυτά θα φέρουν 
συθέμελες αλλαγές. «Η ψηφιακή 
επικοινωνία αλλά και συναλλα
γή πλεονεκτεί καθώς έχει χαμη
λό κόστος και υψηλή ασφάλεια, 
σε αντίθεση με την πρόσωπο με 
πρόσωπο επικοινωνία και συναλ
λαγή. Οι αλλαγές σε αυτό το πεδίο 
μαζί με τη διαρρύθμιση στους χώ
ρους εργασίας τόσο του δημόσιου 
όσο και του ιδιωτικού τομέα ώστε 
να διευκολύνεται η τήρηση των 
ασφαλών αποστάσεων θα οδηγή

σουν σε σημαντικές αλλαγές συ
μπεριφορών. Θα αλλάξουν πολ
λές συνήθειες, πολλές πλευρές 
της καθημερινότητας στις πόλεις, 
θα υπάρξει μια μεγάλη αναδιάρ
θρωση, θα οδηγηθούμε σε μοντέ
λα οργάνωσης που είναι δύσκολο 
να τα προβλέψει κανείς σήμερα», 
λέει ο κ. Κομνηνός.

Παρεμβάσειβ
Ομως πώς έχουν διαχειριστεί 

μέχρι αυτή τη στιγμή οι πόλεις την 
κρίση; Σε τι είδους παρεμβάσεις 
προέβησαν οι τοπικές και περιφε
ρειακές αρχές; Στην πλατφόρμα 
Citiea for global health παρουσιά
ζονται 643 έργα από 101 πόλεις 34 
χωρών. Οπως σημειώνει ο κ. Κο
μνηνός, τα περισσότερα αφορούν 
μικρές ρυθμιστικές παρεμβάσεις 
στο πλαίσιο της υπάρχουσας υπο
δομής. «Τα περισσότερα από τα έρ
γα που αφορούν τις μετακινήσεις 
ρυθμίζουν το θέμα της πυκνότη
τας στις δημόσιες συγκοινωνίες, τη

χρήση μάσκας, τον καλό αερισμό 
των οχημάτων, τον συχνό καθαρι
σμό τους, την κυκλοφορία στους 
δρόμους, την εκ περιτροπής μετα
κίνηση σε ζώνες περιοχών, δίνουν 
αυξημένη δυνατότητα χρήσης πο
δηλάτου, σκούτερ κ.λπ., οτιδήπο
τε υποκαθιστά τη μαζική μετακί
νηση με τραμ, λεωφορεία, μετρό, 
διευκολύνουν τις συναλλαγές με 
κάρτα. Υπάρχει μια προσπάθεια 
για μεγαλύτερη αυτάρκεια, για μια 
στροφή στη μεταποίηση παρά στις 
υπηρεσίες. Ομως δεν προγραμμα
τίζονται μεγάλες παρεμβάσεις στις 
πόλεις και το κλίμα αυτό ενδεχο
μένως να συμπαρασύρει τις τρέ
χουσες μεγάλες επενδύσεις. Θα 
έχει ενδιαφέρον να δούμε τι θα 
γίνει με το Ελληνικό, αν θα προ
χωρήσει όπως έχει σχεδιαστεί, αν 
θα υπάρξει καθυστέρηση, καθώς 
είναι μεγάλη η αναστάτωση στην 
αγορά ακινήτων».

Σήμερα, σε σχέση με την παν
δημία, οι περισσότερες παρεμβά

σεις έχουν να κάνουν με αλλαγές 
στη συμπεριφορά μέσα στις πό
λεις. «Οι χώροι θα είναι για ένα 
μεγάλο διάστημα οι ίδιοι, οι πόλεις 
αλλάζουν με ένα ρυθμό 50ετίας, με 
πολύ μεγάλο κόστος, όλη η αγορά 
του real eatate είναι σε αναμονή. 
Κανείς δεν μπορεί να προβλέψει 
πώς τα πράγματα θα εξελιχθούν 
και κανείς δεν προχωρά σε μεγά
λες επενδύσεις όταν υπάρχει τό
ση αβεβαιότητα, τόση ρευστότη
τα. Αν καταρρεύσει η αγορά των 
γραφείων λόγω τηλεργασίας, θα 
συμπαρασύρει και την αγορά κα
τοικίας και το μοντέλο των μετα
κινήσεων. Το τι συμβαίνει στις 
πόλεις με έναν τρόπο προκύπτει, 
δεν σχεδιάζεται. Περισσότερο ευ
έλικτες είναι οι συμπεριφορές των 
ανθρώπων. Η ανθρώπινη ευφυΐα 
έχει την ικανότητα να προσαρμό
ζεται στα δεδομένα και να βρίσκει 
λύσεις δίνοντας νέα χρήση στις 
υλικές υποδομές», καταλήγει ο κ. 
Κομνηνός.
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Καλοκαίρι που θα κρίνει το μέλλον
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Σ
ε γόμους και βαφτίσια στεκό
μαστε μακριά ο ένας από τον 
άλλον, ακουμπάμε αγκώνες ή 
γροθιές σε χαιρετισμό, με χαμόγε

λα ενοχής και αμηχανίας, σαν να 
συμμετέχουμε σε παράξενο νέο 
παιχνίδι. Τα πανηγύρια παράνο
μα, οι λιτανείες λιτές, τα μαγαζιά 
της νύχτας τηρούν ωράριο καφε
νείου. Κι όμως, ο κόσμος χορεύει, 
πίνει, αγκαλιάζεται· όταν τα μαγα
ζιά κλείνουν, οι συναθροίσεις συ
νεχίζονται σε δημόσιους χώρους 
κάτω από τα άστρα και τον ουρα
νό της ρομαντικής μας απείθειας. 
Περάσαμε την άνοιξη στα θρανία 
της καραντίνας, μάθαμε απέξω τα 
μηνύματα «Μένουμε σπίτι» και 
«Μένουμε ασφαλείς»· όμως, η ανά
γκη μας για ασφάλεια συγκρούεται 
με τον πόθο για αυτά που γνωρί
ζουμε, για την κανονικότητα μιας 
ζωής που στερηθήκαμε απροει
δοποίητα και βίαια. Τον κορωνο- 
ϊό δεν τον βλέπουμε ώστε να συ- 
νεχίσουμε αμέριμνοι τη ζωή μας 
μακριά του. Είναι οχιά κρυμμένη 
στην αγκαλιά ανύποπτου γνωστού 
ή αόρατη ομίχλη στην ανάσα ξέ
νου. Μας δηλητηριάζει την ώρα 
της εργασίας, του ταξιδιού, της 
διασκέδασης. Οσο και αν θέλουμε 
να δούμε τη σημερινή μας ζωή ως

συνέχεια της προηγούμενης, όσο 
και αν η επιφάνεια των πραγμά
των μοιάζει ίδια, γνωρίζουμε ότι 
ούτε στην εργασία, ούτε στο τα
ξίδι, ούτε στη χαρά μπορούν τα 
πράγματα να είναι όπως πριν. Ο 
αυξανόμενος αριθμός κρουσμά
των και ανθρώπων στις μονάδες 
εντατικής θεραπείας υπογραμμίζει 
ότι ενώ οι παραλίες, τα καλοκαιρι
νά χρώματα, η ανάγκη μας για δι
ασκέδαση δεν αλλάζουν, σε αυτό 
το σκηνικό προστέθηκε ο κίνδυνος 
μιας βάναυσης νέας ασθένειας και 
του θανάτου.

Το ειδυλλιακό τοπίο και η ρα
στώνη που επιβάλλεται από τη ζέ
στη ποτέ δεν εμπόδισαν τραγωδί
ες, είτε στην εσωτερική πολιτική 
σκηνή και στην κοινωνία είτε στις 
σχέσεις μας με τους γείτονες (όπως 
υπογραμμίζει σήμερα ο πολυπράγ- 
μων Ερντογάν). Δικτατορίες, ει
σβολές, αντίσταση και σφαγές δεν 
λογάριασαν τις λαϊκές παραδόσεις 
του Ιουλίου και του Αυγούστου - 
του θέρους γενικότερα. Από τους 
μύθους, την αρχαία τραγωδία και 
τη συλλογική μας συνείδηση γνω
ρίζουμε ότι οι κύκλοι των εποχών, 
οι συνήθειες και οι τελετές μας δεν 
εμποδίζουν τις εκρήξεις βουλιμίας 
και μίσους που κατακλύζουν τον

κόσμο, αδιαφορώντας παντελώς 
για τις δικές μας επιθυμίες, φοβίες 
και ασχολίες. Από τις ίδιες, όμως, 
πηγές αντλούμε και τη βεβαιότη
τα ότι όσο δύσκολα και αν γίνουν 
τα πράγματα, όσο και αν χαθούν 
αγαπημένοι ή και εμείς οι ίδιοι, 
θα υπάρξει επιστροφή σε μια κα
νονικότητα. Μόνο τον τελευταίο 
αιώνα είδαμε ότι η Μικρασιατική 
Καταστροφή, η γερμανική Κατοκή, 
ο Εμφύλιος, η χούντα των συνταγ
ματαρχών, η τουρκική εισβολή 
στην Κύπρο, η τελευταία οικονο
μική κρίση μάς στοίχισαν ακριβά, 
αλλά η ζωή συνεχίστηκε. Η Ελλά
δα συνέχισε να προοδεύει σε πολ
λά μέτωπα, κυρίως στη βελτίωση 
του βιοτικού επιπέδου και της εκ
παίδευσης- αδυνατούμε, όμως, να 
εκτιμήσουμε πώς θα είχαν εξελι
χθεί τα πράγματα εάν αποφεύγα
με τα μεγαλύτερα πισωγυρίσματα, 
εάν ο αλληλοσπαραγμός και οι ξέ
νες επεμβάσεις (άμεσα συνδεδε- 
μένες με τις αδυναμίες μας) δεν 
«συνωμοτούσαν» συνεχώς ενα
ντίον της σταθερότητας και της 
εθνικής συνεννόησης.

Σήμερα, η πανδημία μάς παρέ
χει τη δυνατότητα να δούμε πόσο 
καλά θα τα καταφέρουμε μόνοι 
μας, χωρίς την ανάμειξη ή το εν

διαφέρον εξωτερικών δυνάμεων. Ο 
πρώτος γύρος έδειξε ότι όταν παίρ
νουμε σοβαρά την πρόκληση, όταν 
αναλογιζόμαστε τις σηνέπειες της 
αδιαφορίας ή τις αλαζονείας μας 
(επειδή φοβόμαστε είτε τον θάνα
το είτε τα πρόστιμα), μπορούμε να 
ξεπεράσουμε και τους παλιούς μας 
«δασκάλους». Τώρα, όμως, η βια
σύνη να επανέλθουμε σε κάτι από 
την κανονικότητα των τελευταίων 
δεκαετιών, ώστε να μη μαραζώσει 
τελείως η οικονομία, συνδέεται με 
κακές σηνήθειες και μας εκθέτει 
σε άμεσο κίνδυνο. Μας σαγηνεύ
ει η εικόνα της κανονικότητας, 
αδιαφορούμε για την απειλή, πι
στεύουμε ότι μπορούμε να δια
μορφώσουμε την πραγματικότη
τα όπως θέλουμε. Αυτό δεν μας το 
επιβάλλει κανείς ξένος. Είναι θέμα 
ατομικής και συλλογικής ευθύνης 
εάν θα κρατήσουμε σταθερή πο
ρεία έως ότου η ανθρωπότητα βρει 
λύση και για αυτή την πανδημία ή 
εάν θα βουλιάξουμε. Με τα τόσα 
μεγάλα προβλήματα που αντιμε
τωπίζουμε, από τονδημογραφικό 
μαρασμό έως την αναδιανομή δυ
νάμεων στον κόσμο, η αντιμετώ
πιση της πανδημίας θα δείξει εάν 
έχουμε τα εσωτερικά εφόδια για 
την επιβίωση μας.
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